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ضرورت مراقبت از گروه فولاد مبارکه برای 
تقویت جریان تولید در کشور

ساخت، نصب و راه اندازی 
ماشین برداشت دوطرفه

 در ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه

حمایت فولاد مبارکه از برگزاری
 مسابقه فتح پرچم با شبیه سازی 

یک حمله سایبری

هنر رسانه، حل مسائل صنایع
 از طریق انتقال مفاهیم است

حمایت از صنایع کشور
 از اولویت های اصلی است

با هدف ارتقای توان فنی نخبگان کشور در حوزه امنیت سایبری انجام شد؛بدون حضور کارشناسان خارجی انجام شد؛ مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در نشست با مدیرکل صداوسیمای 
مرکز اصفهان:

مدیرکل دیوان محاسبات استان اصفهان 
در دیدار با مدیرعامل گروه فولاد مبارکه:
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با انعقاد تفاهم نامه بین فولاد مبارکه 

و سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور صورت گرفت؛

فرمانده سپاه صاحب الزمان )عج( استان اصفهان 
در دیدار با مدیرعامل گروه فولاد مبارکه تصریح کرد؛

یح دستاوردها و برنامه های  تشر
فولاد مبارکه در بازدید مقامات 

سازمان بازرسی کل کشور

مشارکت فولاد مبارکه برای 
تشکیل »کنسرسیوم مهارت« 

در استان اصفهان

اهمیت ظرفیت بالای
 گروه فولاد مبارکه در راستای 

تحقق شعار سال

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در نشست با رئیس و هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان تصریح کرد:مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در نشست با رئیس و هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان تصریح کرد:

دست یابی به اهداف برنامه چشم انداز شرکت فولاد مبارکه در افق 1410 
و خلق آینده ای بهتر با جدیت و سرعت دنبال می شود و بدون تردید، با عزم و 
اراده ملی در صحنه مدیریتی و صنعتی کشور و همدلی و هم افزایی موجود در 
گروه فولاد مبارکه، تحقق سیاست های این گروه معظم صنعتی  در زمینه تولید و 

اقتصاد و در پی آن، تحقق شعار سال قابل دسترسی است.
پنج استراتژی گروه صنعتی فولاد مبارکه، شامل توسعه متوازن زنجیره ارزش و 
زیرساخت های موردنیاز، توسعه سرمایه های انسانی و ارتقای بهره وری و دلبستگی 
کثری از ظرفیت های تولید با  کارکنان، توسعه نوآوری و فناوری و بهره برداری حدا
تمرکز بر تولید محصولات ویژه و در نهایت توسعه پایدار زیست محیطی و اجتماعی 
است و تمامی این اهداف در راستای هم افزایی میان شرکت های گروه فولاد مبارکه 

تدوین شده اند.
آرمان گروه فولاد مبارکه، ایجاد تصویر شرکتی متعالی، پیشران، سبز، نوآور و مسئول 
در قبال جامعه در ذهن افکار عمومی است و این آرمان در تمامی زوایای شعار 
این گروه، یعنی»مسیری ماندگار برای خلق آینده بهتر« آشکار است. این نگرش 
نشان دهنده تعهد به توسعه پایدار و مسئولیت پذیری در قبال جامعه است که 
همواره در دوره های مختلف مدیریتی دنبال شده و دستاوردهای حاصل شده 
در بیش از چهل دهه فعالیت و حرکت در مسیر تأسیس، راه اندازی، بهره برداری، 
توسعه و جهان ترازی، نشانه ای از موفقیت این گروه صنعتی در تجسم بخشیدن 

به تعالی سازمانی است.
ارتقای جایگاه گروه فولاد مبارکه در صنعت فولاد ایران و جهان، نیازمند برنامه های 
توسعه ای گسترده ای است که طیفی از پروژه های زیرساختی، فناوری، انرژی، 
محیط زیست و مسئولیت اجتماعی را شامل می شود. بر همین اساس این رویکرد 
در مدیریت فولاد مبارکه وجود دارد که ضمن حرکت در مسیر پنج استراتژی یادشده، 

تحقق اهداف توسعه ای با سرعت  و جدیت بیشتری دنبال شود.

احداث پروژه عظیم نورد گرم شماره  2، احداث نیروگاه خورشیدی و همچنین 
نیروگاه سیکل ترکیبی با هدف تأمین انرژی سبز و احداث خط نورد ورق آلیاژی 
زنگ نزن و الکتریکی با هدف تولید محصولات ویژه، احداث خط نورد کلاف رنگی 
برای تولید لوازم خانگی و احداث خط اسیدشویی و نورد پیوسته سرد از جمله 

پروژه های عظیمی است که قرار است در سال جاری دنبال شود.
کتشافات معدنی در گروه برای تکمیل زنجیره تولید و تأمین  توسعه فعالیت های ا
، ایجاد هلدینگ معدنی در منطقه سنگان خراسان، ایجاد  مواد اولیه موردنیاز
کت با شرکت های موجود  هلدینگ فولادی در جنوب کشور از طریق تأسیس یا شرا
و ایجاد هلدینگ مالی با هدف ارتقای هم افزایی مالی گروه نیز در صدر برنامه های 

توسعه محور گروه در سال جاری قرار دارد.
در کنار اجرای پروژه ها و طرح های توسعه و تغییر در ساختارهای اداری و مالی و 
معدنی، اراده فولاد مبارکه بر تعهد به مسئولیت های اجتماعی نیز به قوت خود 
باقی است. پروژه انتقال آب از دریای عمان به فلات مرکزی ایران با همت این 
گروه دنبال می شود و به حول و قوه الهی، پروژه مذکور در نیمه اول سال جاری به 
بهره برداری می رسد. پیش بینی می شود با اجرای این پروژه، فولاد مبارکه در حوزه 
آب به خودتأمینی برسد و با به صفر رساندن برداشت خود از زاینده رود، گامی برای 

حل معضل زاینده رود بردارد.
تحول دیجیتال و به کارگیری هوش مصنوعی برای تولید، بهره وری و کاهش مصرف 
انرژی آب و برق نیز از دیگر برنامه های توسعه فولاد مبارکه در سال جاری است. 
امید است با اجرای این طرح ها و پروژه ها و ایجاد تحول در برخی ساختارها، توسعه 
گروه فولاد مبارکه در تمامی ابعاد گسترش یابد و با همت و تلاش همه همکاران و 
همراهی دولت در تأمین زیرساخت ها و تسهیلگری در قوانین و مقررات تولید و 
صادرات، شاهد استمرار موفقیت ها و رشد پیش ازپیش بزرگ ترین واحد صنعتی 

کشور باشیم.

پیشرانی صنعت و نوآوری در تولید؛ مسیر تعالی فولاد مبارکه

یبا و عظیم یای ز نیلگون در
»پارس« نام باوقارت از قدیم

و خلیج همیشگی فارس،  همیشه فارس خواهد بود
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رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار دست اندرکاران حج و 
جمعی از زائران بیت الله الحرام، هدف پروردگار از مقرر کردن فریضه 
حج را ارائه الگویی کامل و جهت دهنده برای اداره بشریت 
خواندند و افزودند: ترکیب و هیئت ظاهری این فریضه، کاملاً 
سیاسی و محتوای اجزای آن کاملاً معنوی و عبادی است تا منافع 
همه بشریت تأمین شود و امروز بزرگ ترین منفعت امت اسلامی 
گر  »اتحاد و هم افزایی« برای حل مشکلات جهان اسلام است که ا

این اتحاد بود، مسائلی چون غزه و یمن رخ نمی داد.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: در کنار شکل و ترکیب سیاسی 
حج، محتوای اجزای آن صددرصد معنوی و عبادی است و 
هرکدام اشاره ای نمادین و درس آموز به مسائل و ضروریات 

گون زندگی بشر دارد. گونا
ایشان در تبیین این نمادها، درس »طواف« را ضرورت گردش 
حول محور و مرکزیت توحید خواندند و افزودند: طواف به بشریت 
می آموزد که حکومت، زندگی، اقتصاد، خانواده و همه مسائل 
زندگی باید حول توحید بنا شود که در این صورت، دیگر از این 
قساوت ها، کودک کشی ها و زیاده خواهی ها خبری نخواهد بود 

و دنیا گلستان می شود.
رهبر انقلاب »سعی بین صفا و مروه« را اشاره ای به این ضرورت 
دانستند که انسان باید مدام بین کوه مشکلات تلاش کند و 

هیچ گاه متوقف، معطل و متحیر نماند.
حضرت آیت الله خامنه ای »حرکت به سمت عرفات و مشعر و مِنا« 
را درسی برای حرکت دائم و پرهیز از سکون دانستند و افزودند: 
قربانی نیز اشاره نمادین به این حقیقت است که انسان گاه باید 
از عزیزترین کسان خود بگذرد، قربانی بدهد و یا حتی قربانی شود.

کید پروردگار بر این نکته خواندند که  ایشان »رمی جمرات« را تأ
انسان باید شیاطین جن و انس را بشناسد و هرجا شیطان را 

یافت، بزند و بکوبد.
رهبر انقلاب »پوشیدن لباس احرام« را هم نشانه خشوع و 
یکسان سازی انسان ها در مقابل پروردگار برشمردند و افزودند: 

همه این اعمال جهت دهی به زندگی بشریت است.
رهبر انقلاب با استناد به آیه ای از قرآن کریم، هدف »اجتماع« 
حج را درک و دستیابی به انواع منافع انسانی خواندند و گفتند: 
امروز هیچ منفعتی بالاتر از اتحاد برای امت اسلامی وجود ندارد 
و در صورت وجود اتحاد و هماهنگی و هم افزایی امت اسلامی، 
فجایع کنونی در غزه و فلسطین اتفاق نمی افتد و یمن این گونه 

تحت فشار قرار نمی گیرد.
زمینه ساز تحمیل  را  تفرقه امت اسلامی  و  ایشان جدایی 
منافع و مطامع استعمارگران، آمریکا، رژیم صهیونیستی و دیگر 
زیاده خواهان بر ملت ها دانستند و افزودند: با اتحاد امت، امنیت 
و پیشرفت و هم افزایی کشورهای اسلامی و کمک های آن ها 
به یکدیگر ممکن می شود و به فرصت حج باید به این چشم 

نگاه کرد.

 نخستین دوره بازآموزی قوانین و مقررات راهنمایی و 
رانندگی ویژه رانندگان شیفت ترابری سنگین فولاد مبارکه در 
سال 1404 با حضور سرهنگ اردشیر مرادی رئیس پلیس راه 
اصفهان-شیراز روز سه شنبه 16 اردیبهشت ماه در سالن 

همایش های مرکز تحقیقات این شرکت برگزار شد.
به گــزارش خبرنگار فولاد، در این جلســه کــه 180 نفــر از رانندگان 
شیفت ترابری سنگین حضور داشتند، مباحث مربوط به ارتقای 
دانش و مهارت های حرفه ای رانندگان ترابری ســنگین، آخرین 
قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی و همچنین اصول رانندگی، 
عوامل عمده تصادفات جاده ای و موارد حائز اهمیت در رانندگی 

ایمن و بی خطر، توسط سرهنگ مرادی مرور شد.

درمحضر ولایت

خبـــــر کوتاه

خـبــــــــــــــــــر

هیچ منفعتی برای امت اسلامی 
تر از اتحاد نیست بالا

برگزاری نخستین دوره باز آموزی 
قوانین و مقررات راهنمایی و رانندگی 
ویژه رانندگان شیفت ترابری سنگین 

فولاد مبارکه در سال 1404

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران حج و جمعی از زائران 
بیت الله الحرام:

تولید بریکت احیایی از لجن صنعتی بخش احیا
به گزارش روابط عمومی شرکت فولاد خوزستان، متخصصان شرکت فولاد خوزستان با تکیه بر توان داخلی، موفق به تبدیل لجن صنعتی بخش احیای »فخوز« به بریکت های احیایی با کیفیت فلزی بالا شدند. این دستاورد می تواند سالانه میلیاردها تومان صرفه جویی اقتصادی و همچنین کاهش آلودگی 

زیست  محیطی برای  این شرکت به همراه داشته باشد.این اولین بار در ایران و جهان است که یک شرکت فولادی توانسته در مقیاس صنعتی و تناژ بالا، لجن کلاریفایرهای کوره های میدرکس را بعد از تبدیل به بریکت، در خود مدول های میدرکس احیا کرده و سپس در کوره های قوس الکتریک شارژ و مصرف کند.

بیست و هشتمین نشســت هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانــی صنایع، معادن و کشــاورزی اصفهــان، روز 
شنبه 13 اردیبهشت ماه 1404، با حضور مدیرعامل 
گروه فولاد مبارکه، رئیس و هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان، 
معاونان سرمایه گذاری و راهبری شرکت ها، فروش و بازاریابی و مدیران 

روابط عمومی و انرژی و سیالات فولاد مبارکه برگزار شد.

به گزارش خبرنگار فولاد، در این جلسه که به منظور ارائه گزارش عملکرد 
ماهانـه و تصمیم گیـری دربـاره موضوعـات مختلـف تشـکیل شـده بـود، 
سـعید زرنـدی، مدیرعامـل گـروه فـولاد مبارکـه، بـا بیـان اینکـه راه نجـات 
اقتصـادی کشـور از بخـش خصوصـی می گـذرد و در تمـام دنیـا تعامـل 
درسـت میـان شـرکت های دولتـی و خصوصـی به رشـد اقتصـادی منجر 
می شـود، اظهـار کـرد: طراحـی یک مـدل ارتباطـی مناسـب بیـن دولت و 

بخـش خصوصـی، هنـر سیاسـت گذاران توسـعه صنعتی اسـت.
وی در ادامــه افــزود: اتاق هــای بازرگانی در دنیا نقش مهمی در توســعه 
صنعتی ایفا می کننــد و اتاق بازرگانــی اصفهان نیز از دیربــاز محل رجوع 
بســیاری از تجار و بازرگانان کشــور بوده اســت. وزارت صمت نیز همواره 
روی اتاق بازرگانی اصفهان حساب ویژه ای باز کرده و امروز نیز به همین 

ترتیب است.
نقش آفرینی فولاد مبارکه برای انتقال آب از دریای عمان

زرنـدی خاطرنشـان کـرد: گـروه فـولاد مبارکـه در ایـن دوره موضـوع 
محیط زیست را به جد مورد توجه قرار داده و حتماً اقدامات قبلی در این 
حوزه را ادامه و توسـعه خواهـد داد؛ به طوری که با تکمیل پـروژه احداث 
نیروگاه ۶00 مگاواتی خورشیدی، درصدد کاهش میزان آلایندگی هاست.

کید بر اهمیت محیط زیست برای این  مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با تأ
مجموعه اذعان داشت: فولاد مبارکه علی رغم آن که وظیفه ذاتی در حوزه 
رفع ناترازی های انرژی نداشته، به طور جدی وارد عمل شده و در زمینه 
تأمین برق، گاز و پروژه عظیم انتقال آب از دریای عمان برای صنایع استان 

اصفهان در حال نقش آفرینی ویژه است.
استفاده از هوش مصنوعی برای مدیریت مصرف انرژی 

در سال 1404
وی در ادامــه تصریــح کرد: اقــدام مهمی کــه فــولاد مبارکه در ســال 1404 
آغاز کرده این اســت که مدیریت مصــرف انــرژی )EMS( را به طور خاص 
در حــوزه تحــول دیجیتال و بــا اســتفاده از هــوش مصنوعــی و ابزارهای 
هوشمندسازی در دستور کار خود قرار داده و پیش بینی می شود از این 

طریق، هزینه های انرژی 10 تا 15 درصد کاهش یابد.
کید بر ضرورت لجستیک و توسعه ریلی حمل ونقل مواد اولیه  زرندی با تأ
و محصولات فــولاد مبارکه گفت: نزدیــک به ۶0 درصــد حمل ونقل مواد 
اولیه فولاد مبارکه از طریق خطوط ریلی انجام می شود و درصدد افزایش 

این میزان هستیم.
وی با اشاره به کسب وکارهای دانش بنیان ادامه داد: گروه فولاد مبارکه 
حمایــت از شــرکت های دانش بنیــان را در اولویــت خــود دارد و در حال 

سرمایه گذاری خطرپذیر در مجموعه های سرمایه پذیر است.
زرنـدی بـا بیـان اینکـه فـولاد مبارکـه جـزو دسـتاوردهای بعـد از انقـلاب 
اسـلامی اسـت، بیـان کـرد: ایـن مجموعـه در توسـعه صنعتـی ایـران مؤثر 
بـوده  و هرچـه تولیـد ایـن مجموعـه بیشـتر باشـد، دیگـر صنایـع بیشـتر 

منتفـع می شـوند، زیراعمدتـاً مـواد اولیـه آن هـا را تأمیـن می کنـد.
برای رونق اقتصادی کشور باید از فولاد مبارکه مراقبت کرد

وی عنوان داشت:برای رونق اقتصادی و تقویت جریان تولید کشور باید 
از فولاد مبارکه مراقبت کرد و همه باید کمک کنند تا این مجموعه برای 
کشــور با قدرت و صلابت حفظ شــود و به مشــکلاتی که دامن گیرِ برخی 

صنایع کشور شده مبتلا نشود.
فولاد مبارکه یک اعتبار بین المللی است

کیــد کــرد: بــا مراقبــت از فــولاد مبارکه  مدیرعامــل گــروه فــولاد مبارکه تأ
به عنوان مولود انقلاب اســلامی، اقتصاد نیز توسعه پیدا می کند و فولاد 
مبارکه اصفهان که برای ایران یک اعتبار بین المللی محسوب می شود، 
بیش از پیش به رسالت های تخصصی خود و رفع نیازمندی های کشور 

عمل خواهد کرد.

نقش سرمایه گذاری های فولاد مبارکه برای توسعه استان 
اصفهان و کشور

وی با بیان اینکه کشــور ما بــه ســرمایه گذاری نیــاز دارد، اظهار داشــت: 
ســرمایه گذاری های قابل توجــه فــولاد مبارکه نقــش مهمی در توســعه 
اســتان اصفهــان و کشــور دارد و امیدواریــم بتوانیــم پروژه هــای متعدد 
توســعه ای را در اقصی نقاط کشــور پیش ببریم و به وظایــف اصلی خود 

به خوبی عمل کنیم.
مدیرعامـل گـروه فـولاد مبارکـه راهنمایی هـای هیئـت ارزشـمند و 
فرهیختـه نماینـدگان اتـاق بازرگانـی اصفهـان را یـک فرصـت دانسـت و 
بیان داشت: رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در این نشست، پیشنهادی 
مبنی بر حضور نمایندگانی از فولاد مبارکه در کمیسیون های مختلف 
اتـاق بازرگانـی اصفهـان ارائـه دادنـد و مـا از ایـن پیشـنهاد اسـتقبال 

می کنیـم.
گفتنی اســت در این نشســت، رئیس و هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی 
اصفهــان به ارائــه دیدگاه هــای خود در خصــوص وضعیت اقتصــادی و 
صنعتی استان اصفهان و نقش گروه فولاد مبارکه در این زمینه پرداختند و 
درخواست خود مبنی بر مشارکت گروه فولاد مبارکه در رفع نیازمندی های 
اساســی و زیرســاختی اســتان اصفهان را مطرح کردنــد. بخش هایی از 

سخنان ایشان را در ادامه می خوانید.

امیر کشــانی، رئیس اتــاق بازرگانــی، صنایع، معادن و کشــاورزی 
اصفهان تصریح کرد:

لزوم بازنگری در ترخیص کالا و دعوت از هیئت های تجاری

ضمن عرض تســلیت و ابــراز همــدردی بــا خانواده هایی کــه در حادثه 
انفجار بندر شهید رجایی دچار مصیبت و خســارت شدند، امیدواریم 

آسیب دیدگان این حادثه هرچه زودتر سلامتی کامل خود را بازیابند. 
ایـن حادثـه نشـان داد کـه بایـد در رونـد ترخیـص کالاهـا در بنـادر 
کنـون 200 هـزار کانتینـر در بنـدر شـهید  تجدیدنظـر جـدی شـود. هم ا
رجایـی وجـود دارد و به طـور میانگین هـر کانتینر 4 مـاه در بنـدر توقف 
دارد؛ این در حالی اسـت که بندر شـهید رجایی برای تردد محصولات 
اسـت، نه انبـار کالاهـا. در ایـن حادثـه خسـارت زیادی هـم بـه صنایع و 
شـرکت ها وارد شـد و نیـاز اسـت هرچـه سـریع تر تدابیـری بـرای جبـران 
خسـارت ها اندیشـه شـود و تسـهیلات ویـژه ای بـه فعـالان اقتصـادی 

متضـرر اختصـاص یابـد.
طی چند روز گذشته، اصفهان میزبان ســومین اجلاس همکاری های 
ایــران و آفریقــا بــود و اتــاق بازرگانــی اصفهــان مســئولیت اجرایــی آن بــر 
عهده داشــت. به رغم ناهماهنگی هــای موجود، تــلاش کردیم مطابق 
استانداردها عمل کنیم و میزبان شایســته ای برای مهمانان آفریقایی 
باشــیم. این تجربــه نشــان داد که لازم اســت بــا مدیریــت اتــاق بازرگانی 
اصفهان، هیئت های تجاری کشورهای مختلف در حوزه های اقتصادی 
را به اصفهان دعوت کنیم. امیدواریم با همکاری فولاد مبارکه، اتفاقات 

خوبی برای اصفهان رقم بخورد.

محمدیاسر طیب نیا، نایب رئیس اول اتاق بازرگانی اصفهان:
انتظارات از فولاد مبارکه فراتر از مسئولیت های مستقیم است

مردم و فعالان اقتصادی اصفهان در حوزه های کلان از قبیل مشارکت در 
تکمیل پروژه احداث خط ریلی قطار پرسرعت، رفع آلودگی هوا و توسعه 

حمل ونقل از فولاد مبارکه انتظاراتی دارند.
به واسطه صنایع بزرگ، مهاجرت گسترده ای به استان اصفهان صورت 
گرفته است. پذیرش این میزان مهاجر نیازمند توسعه زیرساخت هاست 
که متأسفانه از توان دولت نیز خارج است. نگاه استان اصفهان همیشه 

یک نگاه درون زا و قابل اتکا به قابلیت های داخلی بوده است.
نایب رئیس اول اتاق بازرگانی اصفهان بیان داشــت: این نــگاه که فولاد 
گــر در حوزه  مبارکه باید بــرای همه مردم منفعت داشــته باشــد، حتی ا
مســئولیت های مســتقیم این مجموعه نباشــد، همواره وجود داشته 

است.

محمدجعفر فوده، نایب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان:
اســتان اصفهان می تواند بخش عمــده ای از نیازهــای فولاد 

مبارکه را تأمین کند

اتاق بازرگانی وظیفه سنگینی به عهده دارد و باید با سایر اتاق های دنیا 
ارتباط برقرار کند تا گروه هایی از اصناف و حوزه های مختلف را به اصفهان 
دعوت کنیم و آن ها را با واقعیت ایران و اصفهان آشنا سازیم. متأسفانه 
تاجران خارجی به دنبال تبلیغات نادرست درباره ایران، تمایلی برای 
حضور در کشور ما ندارند. این وظیفه به عهده اتاق بازرگانی است که با 
رایزنی با اتاق های بازرگانی سایر کشورها زمینه حضور فعالان اقتصادی 
و بازرگانان کشورهای دیگر را در اصفهان فراهم کند. درخواست ما این 

است که فولاد مبارکه با اتاق بازرگانی اصفهان ارتباط بیشتری داشته 
باشد. استان اصفهان می تواند بخش عمده ای از نیازهای فولاد مبارکه 

را تأمین کند.

علی صفرنوراله، عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی اصفهان تصریح 
کرد:

نقش فولاد مبارکه در تأمین منابع مالی

باتوجه به تعدد جلسات و برنامه های اتاق بازرگانی اصفهان و کمبود فضا 
برای برگزاری دوره های آموزشی، هیئت رئیسه تصمیم گرفت ساختمانی 
مجزا با فضایی آموزشی مناسب برای واحد مرکز توسعه سرمایه انسانی 
)متســا( خریداری شــود تا مشــکل کمبود فضا برای دوره های آموزشــی 
برطرف شــود. یکی از شــرکت هایی که منابع مالی زیادی در بانک های 
تهران دارد فولاد مبارکه است. انتقال این سرمایه ها به اصفهان می تواند 

نقش مهمی در افزایش اعتبارات استان بازی کند.

 احمــد خــوروش، عضــو هیئت رئیســه اتــاق بازرگانــی اصفهــان 
تصریح کرد:

توسعه حوزه آموزش اتاق بازرگانی اصفهان

اتاق اصفهان نیازمند گسترش و توســعه به ویژه در حوزه آموزش است. 
به همین دلیل، باتوجه به موقعیت اتاق، چند مکان مدنظر قرار گرفته 
است. رایزنی هایی نیز با اتاق ایران برای کمک به خرید ساختمان انجام 
شده است. امیدواریم با موافقت اعضای هیئت نمایندگان اتاق، از بین 
گزینه های موجود یک ساختمان مناسب و در شأن اتاق بازرگانی اصفهان 

ویژه فعالیت های آموزشی خریداری شود.

محمدرضــا برکتیــن، رئیس کمیســیون صنعــت و عضــو هیئت 
نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان تصریح کرد:

ضرورت اعتماد به ظرفیت های داخلی استان اصفهان

اجلاس آفریقا در حالی برگزار شد که تصمیم گیرنده بالادستی آن بخش 
دیگری بود و اتاق بازرگانی نقش تســهیلگر امور را داشت. سالن اجلاس 
باتکیه بر توان داخلی اصفهان تکمیل شده و این موضوع نشان می دهد 

که استان ظرفیت های زیادی برای اجرای ابرپروژه ها دارد.
در ســایر اســتان ها، صنایع بزرگ محصولات و خدمات خــود را گاهی با 
قیمتی 30 درصد کمتر به مشــتریان محلــی و هم استانی هایشــان ارائه 
می دهند. هرچند ما با این تفکر موافق نیســتیم و نــگاه ملی و یکپارچه 
در همه عرصه ها داریم، ولی این یک حقیقت کلی اســت و انتظار داریم 
که صنایــع بزرگ اصفهــان نیــز در این شــرایط ظرفیت های اســتان را در 

نظر بگیرند.

مسعود گلشیرازی، رئیس کمیسیون انرژی و صنایع پترو پالایشی و 
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان تصریح کرد:

نقش مهم فولاد مبارکه در حل چالش های استان اصفهان

در اصفهان با چند معضل مواجهیم. هم زمان با صنعتی شدن اصفهان، 
مشکل مهاجرت و محیط زیست به وجود آمده است. از سویی، نیروهای 
متخصص و دانشگاه ها نیز هم زمان با رشد اقتصادی رشد کرده اند. بنا 
به دلایلی تصمیم بر آن شد که فولاد مبارکه از کنار دریا به اصفهان منتقل 
شــود. فولاد مبارکه را نمی توان تعطیل کرد و باید به دنبــال راه حل های 
نوین باشــیم. یکی از اقدامات زیرســاختی که در دوره قبل انجام شده، 
پروژه انتقال آب دریاســت. موضوع دیگر پروژه قطار پرســرعت است که 
فــولاد مبارکه نیز در تکمیــل آن نقــش دارد. این پــروژه انتقال فنــاوری و 

زیرساخت به داخل کشور را در پی دارد.

محمدرضــا گل احمد، رئیس کمیســیون مســئولیت اجتماعی 
شرکتی و عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان تصریح کرد:

انتظــار از فــولاد مبارکه در تأمیــن و تجهیز نــاوگان حمل ونقل 
عمومی

رویداد اجلاس آفریقا یک محک جدی برای سنجش توانایی اصفهان در 
گرچه تا لحظه آخر آماری دقیقی از  میزبانی رویدادهای بین المللی بود. ا
افراد نداشتیم، خوشبختانه مهمانان آفریقایی با رضایت کامل اصفهان 

را ترک کردند. 
کارخانه ای همچون فولاد مبارکه باعث افتخار استان است. این صنایع 
در راستای تعهد به مسئولیت های اجتماعی خود می توانند نقش مؤثری 
در کاهش آلودگی های زیست محیطی داشته باشند. انتظار شهروندان 
و فعالان اقتصادی استان از فولاد مبارکه این است که در تأمین و تجهیز 
وسایل نقلیه برقی در ناوگان حمل ونقل عمومی نقش بیشتری ایفا کند.

سید یوسف قاضی عسگر، رئیس کمیسیون صنایع غذایی و عضو 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان تصریح کرد:

دشــوار کردن کار بــرای فعالان اقتصادی خوشــنام بــا قوانین 
سخت گیرانه

باید تحقیــق و پژوهشــی صــورت گیرد تا مشــخص شــود چنــد درصد از 
تخلف ها را فعالان اقتصادی و شرکت های معتبر بخش خصوصی انجام 
می دهند. بعید است که این میزان به تعداد انگشتان یک  دست برسد. 
به خاطر افراد معدودی که فعالیت غیررســمی و زیرپله ای دارند، هر روز 
قوانین سخت گیرانه تری برای فعالان اقتصادی خوشــنام و قانون مدار 
وضع می کنیم که این موضــوع کار را برای بازرگانان قانون مدار دشــوارتر 

می کند.
بایـد در قالـب یـک سـاختار دقیـق، فرصت هـای برد-بـرد فـولاد مبارکه 
و اسـتان را بررسـی کنیـم کـه بـر اسـاس آن منافـع هـر دو طـرف تأمیـن 
شـود. در توافقـی کـه هـم بـه نفـع اسـتان، اعضـای اتـاق و فـولاد مبارکـه 
باشـد، می تـوان از ظرفیت هـای موجـود بـرای رشـد و توسـعه اسـتان 

اسـتفاده کـرد.

وحید دزفولی، رئیس کمیسیون کشاورزی و صنایع وابسته و عضو 
هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان مطرح کرد:

الگوبرداری از بنادر پیشرفته

بایـــد چنـــد بنـــدر بـــزرگ جهـــان را مـــورد بررســـی قـــرار دهیـــم و از 
ــا  ــا بـ ــه اروپـ ــوزه اتحادیـ ــم. در حـ ــرداری کنیـ ــا الگوبـ ــای آن هـ فرایندهـ
آن قوانیـــن ســـخت گیرانه و اســـتانداردها، مدت زمـــان ترخیـــص 
کالا از بنـــادر در حـــد چنـــد ســـاعت اســـت. بایـــد بـــه ســـمتی برویـــم کـــه 
ایـــن فرایندهـــا را در کشـــور پیاده ســـازی کنیـــم و از تجربـــه کشـــورهای 

ــم. ــره ببریـ ــرفته بهـ پیشـ
فولاد مبارکه در توسعه زیرساخت های استان نقش بسزایی دارد. اقدامی 
با مشارکت این شرکت برای راه اندازی ایرلاین اختصاصی اصفهان انجام 
شــده که امیدواریــم در دوره جدید هم این موضــوع با جدیت پیگیری 

شود.

محمدرضا رجالی، رئیس کمیسیون بازرگانی، خدمات و ارتباطات 
و عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان مطرح کرد:

پیگیری خسارت دیدگان بندر شهید رجایی

یک گروه از کارشناسان دادگستری برای پیگیری خسارت حادثه دیدگان 
بندر شهید رجایی در اتاق بازرگانی اصفهان شکل گرفته تا مشاوره های 
حقوقــی لازم را به اعضــای این اتــاق برای احقــاق حقوق خــود و جبران 

ضررها ارائه دهد.

اصغر اخوان مقدم، رئیس کمیسیون بهبود فضای کسب وکار و 
عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان مطرح کرد:

پیگیری حقوقی تأخیر در ترخیص کالا

پیشــنهاد می کنیم بابــت تأخیــر در ترخیص کالا و قطع شــدن ســامانه 
تجارت، شکواییه ای توسط واحد حقوقی اتاق تنظیم و از طریق قانونی 
برای رفع این مشــکل اقدام شود. بنا به شــنیده ها گاهی سامانه جامع 
تجارت به عمد قطع می شود و آســیب هایی به کالاها می رسد که کسی 

مسئولیت آن را به عهده نمی گیرد.
انتظــار مــا از فــولاد مبارکه این اســت کــه بــا راه اندازی مســیر ریلــی برای 
جابه جایــی محصــولات فــولاد در راســتای کاهــش ترافیــک و امنیــت 
جاده ای گام بــردارد. از این طریق میزان آلایندگی اصفهان و منطقه نیز 

کاهش می یابد.

وحید فولادگــر، رئیس کمیســیون اقتصــاد دانش بنیــان و عضو 
هیئت نمایندگان اصفهان تصریح کرد:

نقش آفرینی فولاد مبارکه در زمینه توسعه زیرساخت های لازم 
برای توسعه هوش مصنوعی در استان

اســتان اصفهان ظرفیت فوق العاده ای در صنایع دانش بنیان دارد. در 
زمینه قانــون جهش دانش بنیــان که دو ســال قبل تصویب شــد، فولاد 
مبارکه می تواند نقش مؤثری داشته باشد. این شرکت همچنین می تواند 
با تأمین هزینه آموزش نیروی انسانی فولاد کمک زیادی به اقتصاد استان 
بکند. بر اساس سند تنظیم شده برای استان قرار است اصفهان به مرکز 
هوش مصنوعی کشــور تبدیل شــود و فولاد مبارکه می تواند در توســعه 
زیرساخت های لازم برای توسعه هوش مصنوعی در استان نقش مهمی 

بازی کند.

سعید زرندی
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه

ضرورت مراقبت از گروه فولاد مبارکه برای تقویت جریان تولید در کشور
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در نشست با رئیس و هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی اصفهان تصریح کرد:
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تقاضای برق به بالای ۸۵ هزار مگاوات می رسد

معاون برق و انرژی وزارت نیرو با بیان اینکه ظرفیت تولید برق 
نیروگاه های حرارتی کشور نسبت به سال گذشته 10 درصد 
افزایش یافته است، افزود: تقاضای مصرف برق در اوج بار به 

بیش از ۸۵ هزار مگاوات می رسد.
به گزارش ایلنا، همایون حائری، در جلسه مشترک مدیران ارشد 
وزارتخانه های صمت و نیرو که با هدف هم اندیشی برای تأمین 
کثری برق صنایع برگزار شد، از افزایش بی سابقه مصرف برق  حدا

کشور در تابستان پیش رو خبر داد.
به گفته وی گرمای زودرس و شدید هوا که طبق پیش بینی ها 
بین 3 تا ۶ درجه بالاتر از میانگین بلندمدت خواهد بود، نقش 
قابل توجهی در افزایش مصرف برق داشته است. این در حالی 
است که نیروگاه های برق آبی کشور با ظرفیت تولید 12 هزار و 
500 مگاوات به دلیل کاهش بیش از 40 درصدی ذخایر آب، با 
محدودیت شدید در تولید انرژی مواجه اند. این ذخایر برای 
ماه های تیر و مرداد که با بیشترین ناترازی در شبکه برق مواجه 

خواهیم بود، ذخیره شده است.
گرچه ظرفیت تولید نیروگاه های حرارتی  حائری همچنین افزود: ا
نسبت به سال گذشته 10 درصد افزایش یافته است، اما این 
افزایش به تنهایی قادر به پاسخ گویی به رشد مصرف نبوده است.

وی ادامه داد: بر اساس آمار ارائه شده، میانگین نیاز مصرف برق 
در سال گذشته ۹3۶ هزار و ۶2 مگاوات ساعت بوده که در سال 
جاری به یک میلیون و 21 هزار مگاوات ساعت رسیده و بیانگر 

افزایش ۹ درصدی تقاضای مصرف برق کشور است.
معاون برق و انرژی وزارت نیرو اضافه کرد: پیش بینی ها حکایت 
از آن دارد که در اوج مصرف تابستان 1404، تقاضای مصرف برق 

کشور به بالای 85 هزار مگاوات برسد.
وی با اشاره به اقدامات پیشگیرانه وزارت نیرو در این رابطه گفت: 
در سال جاری 3۶ بسته مدیریت و بهینه سازی مصرف برق 
در کشور اجرایی شده است که شامل آموزش و اطلاع رسانی، 
بهینه سازی مصرف در بخش های مختلف، تولید برق در محل 

مصرف و پایش و نظارت بر نحوه مصرف برق می شود.
حائری همچنین از نصب بیش از ۶ میلیون کنتور هوشمند برای 
مشترکان پرمصرف خبر داد که به منظور کنترل و مدیریت بهتر 

مصرف این گروه از مشترکان طراحی شده اند.
کید کرد: راهکار اصلی  در پایان معاون برق و انرژی وزارت نیرو تأ
عبور از تابستان، صرفه جویی و مدیریت مصرف برق در همه 
بخش هاست. مشارکت همه جانبه مردم، صنایع و دستگاه های 

اجرایی برای حفظ پایداری شبکه برق ضروری است.

افزایش 33 درصدی مصرف گاز صنایع بورسی در 
فروردین 1404

اداره میزهای صنعت و رتبه بندی ناشران سازمان بورس 
، در گزارشی تحلیلی، به بررسی روند »میزان  و اوراق بهادار
ک آب و برق مصرفی در  مصرف انرژی گاز سوخت و خورا
صنایع بااهمیت و انرژی بر بازار سرمایه« و نقش و اهمیت 
ناترازی انرژی در میزان تولید و سودآوری صنایع بورسی 

پرداخت.
به گزارش فولادبان، کارشناس اداره میزهای صنعت و رتبه بندی 
ناشران سازمان بورس و اوراق بهادار، درباره این گزارش توضیح 
داد: در این گزارش به روند میزان مصرف انرژی گاز سوخت و 
ک آب و برق مصرفی در صنایع بااهمیت و انرژی بر بازار  خورا

سرمایه پرداخته شده است.
ملیکا قاسمی گفت: یافته های این گزارش بیانگر نقش بااهمیت 
ناترازی انرژی در میزان تولید و سودآوری صنایع دارد به نحوی که 
ناترازی انرژی می تواند به کاهش تولید و یا بعضاً توقف خطوط 

تولید صنایع بااهمیت منجر شود.
به گفته او، یافته های این گزارش بیانگر آن است که مصرف گاز در 
فروردین ماه 1404 نسبت به اسفندماه 1403 در همه صنایع 33 
درصد افزایش داشته است. بر این اساس، مصرف گاز در صنایع 
سیمان، آهک و گچ، فلزات اساسی، استخراج کانه های فلزی، 
محصولات شیمیایی عرضه برق، گاز، بخار و آب گرم و فرآورده های 
نفتی با افزایشی به ترتیب به میزان 212، 55، 53، 15، 14 و 10 درصد 
همراه بوده و میزان مصرف انرژی برق در صنایع فلزات اساسی 
سیمان آهک و گچ فرآورده های نفتی و استخراج کانه های فلزی 
به ترتیب به میزان 45، 15، 4 و 1 درصد افزایش داشته و صنعت 
مواد و محصولات شیمیایی با کاهشی به 2 درصد همراه بوده اند.

عدد خبر

هزار مگاوات

درصد

تفاهم نامه »کنسرســیوم مهارت« بین فــولاد مبارکه 
و ســازمان آمــوزش فنی وحرفه ای کشــور، روز شــنبه 
13 اردیبهشت ماه، با حضور غلامحسین محمدی، 
معاون وزیر و رئیس ســازمان آموزش فنی وحرفه ای و سعید زرندی، 

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه منعقد شد.
به گزارش خبرنگار فولاد، این تفاهم نامه در راسـتای تبیین برنامه های 
دولـت در بحـث تحقـق شـعار سـال و بـا عنایـت بـه لـزوم تحقـق تکالیـف 
قانونـی مشخص شـده در برنامـه هفتـم توسـعه مبنـی بـر افزایـش سـهم 
آموزش هـای فنی وحرفـه ای و ارائـه آموزش هـای مهارتـی جهـت ایجـاد 
زمینـه اشـتغال، افزایـش بهـره وری، توانمندسـازی نیـروی کار و تربیـت 
نیـروی متخصـص و ماهـر به منظـور کاهـش بیـکاری و آسـیب های 
اجتماعـی در قالـب تشـکیل »کنسرسـیوم مهـارت« در اسـتان اصفهان 

بـه امضـا رسـید.
غلامحســین محمــدی، معــاون وزیــر و رئیــس ســازمان آمــوزش 
فنی وحرفه ای، پیش از امضای این تفاهم نامه، در نشست با مدیرعامل، 
معاونــان و مدیران فــولاد مبارکــه اظهار کــرد: فولاد مبارکــه یک ظرفیت 
ملی است که باید در مقیاس ملی برای آن برنامه ریزی کرد و این شرکت 
می تواند به بسیاری از برنامه های مرتبط با توسعه صنعتی کشور یاری 

برساند.
ضرورت رفع مشکل کمبود نیروی کار ماهر در کشور

وی در ادامه افزود: بخشی از توسعه صنعتی در کشورهای توسعه یافته، 
مبتنی بر برنامه ریزی برای اجرای آموزش های فنی وحرفه ای، نیازهای 
بازار کار و تقاضا از طریق برگزاری دوره های مشارکتی است. برخی کشورها 
در این زمینه موفق بوده اند، اما این موضوع در کشــور ما محقق نشده 

است.
معـاون وزیـر و رئیـس سـازمان آمـوزش فنی وحرفـه ای خاطرنشـان 
کـرد: براسـاس نظرسـنجی و پایـش اتـاق بازرگانـی درخصـوص تعییـن 
پنـج معضـل اصلـی کسـب وکار در ایـران، کمبـود نیـروی کار ماهـر در 

کشـور گزارش شـده و جالب اسـت که ایـن نتیجـه در دنیا نیـز به همین 
ترتیـب اسـت.

اجرای 90 درصد آموزش های فنی وحرفه ای با مشارکت 
صنایع بزرگ

وی اذعان داشــت: برای ایجاد یک ارتباط دوســویه میان بازار اشتغال 
و نظــام آمــوزش فنی وحرفــه ای، درصددیــم کــه ۹0 درصــد آموزش هــا را 
با مشــارکت بنگاه هــای بزرگ صنعتــی انجام دهیــم و به همیــن منظور 

برنامه هایی را تعریف کرده ایم.
محمدی در ادامه تصریح کرد: سازمان آموزش فنی وحرفه ای در هفت 
استان کشور، کنسرسیوم مهارت تشکیل داده و برای مثال، تنها در استان 
کرمان، 4۶ شرکت عضو این کنسرسیوم هستند. این شرکت ها پس از اعلام 
نیازهای خود به شورای مهارت استان، نیروهای ماهر موردنیاز خود را در 

یک بازه زمانی مشخص تأمین می کنند.
همکاری با فولاد مبارکه برای ایجاد مهارت در حوزه 

اقتصاد دیجیتال
وی بیــان داشــت: ســازمان آمــوزش فنی وحرفــه ای درصــدد اســت که 
اقدامــات مشــترکی را بــا شــرکت های بزرگــی که گســتره ملــی دارنــد و در 
پروژه های مشخصی که نیاز اساسی کشور محسوب می شوند، تعریف 

کند.
معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش فنی وحرفه ای کشور گفت: سازمان 
آموزش فنی وحرفه ای کشور علاقه مند اســت تا برای تحقق یکی از این 
برنامه ها در حوزه اقتصاد دیجیتال که دارای گســتره ملی است با فولاد 

کوسیستم جدید ایجاد کند. مبارکه مشارکت کند و یک ا
استفاده از ظرفیت فولاد مبارکه برای توسعه 

زیرساخت های مهارتی
وی پس از انعقاد تفاهم نامه با فولاد مبارکه، در گفت وگو با خبرنگار فولاد 
اظهار داشت: فولاد مبارکه یکی از شرکت های بزرگ و پرافتخار صنعتی 
کشــور اســت و امروز در نشســتی با مدیرعامــل، معاونان و مدیــران این 

مجموعه درخصوص توسعه زیرساخت های مهارتی با توجه به توسعه 
مهارت های پیشرفته در مشاغل گفت وگو کردیم.

کید کــرد: ظرفیت و تــوان فولاد مبارکه به ســازمان  محمدی در پایان تأ
آموزش فنی وحرفه ای کشــور این فرصت را می دهد تا زیرســاخت های 
مهارتــی را در اصفهــان و دیگــر اســتان های کشــور توســعه دهــد. ایــن 
زیرســاخت ها با توجه به تنوع رشــته های موجود در صنایع فــولادی و 

معدنی، می تواند به سایر بخش های صنعت کشور نیز کمک کند.
اعلام آمادگی گروه فولاد مبارکه برای حمایت از آموزش 

فنی وحرفه ای
سـعید زرنـدی، مدیرعامـل گـروه فـولاد مبارکـه نیـز پیـش از انعقـاد 
تفاهم نامـه بـا سـازمان آمـوزش فنی وحرفـه ای کشـور اظهـار کـرد: کمتـر 
کشـوری را سـراغ داریـم کـه بـدون توسـعه مهـارت، بـه توسـعه صنعتـی 
رسیده باشد و کشـورهای توسـعه یافته به موازات سیاسـت گذاری های 
صنایع خود، برای ارتقای مهارت های موردنیـاز آن صنایع برنامه ریزی 

می کننـد.
وی با بیان اینکه براساس آمارها، بخش زیادی از رشته های دانشگاهی 
کشور ما مرتبط با نیاز بازار کار نیست، افزود: سازمان آموزش فنی وحرفه ای 
کشــور در مســیر ایجاد توازن میــان عرضه و تقاضــای بــازار کار، گام های 
مؤثری برداشــته و گروه فولاد مبارکــه آمادگی دارد تا در ایــن زمینه از این 

سازمان حمایت کند.
زرندی خاطرنشان کرد: گروه فولاد مبارکه علاقه مند است تا مهارت های 
موردنیاز آینده خود را در مجموعه آموزش فنی وحرفه ای کشور پیدا کرده 
و از ظرفیت این مجموعه اســتفاده کنــد تا همه جوانــان ایرانی بتوانند 

گیرند. مهارت های جدیدی فرا
نیاز فولاد مبارکه به آموزش های جدید با توجه به 

تغییرات تکنولوژی
وی پس از انعقــاد تفاهم نامه با ســازمان آموزش فنی وحرفه ای کشــور، 
در گفت وگو با خبرنگار فــولاد اظهار کــرد: یکــی از دغدغه هایی که همه 

واحدهای صنعتی با آن مواجه اند، برخورداری از نیروی کار ماهر است.
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه عنوان داشــت: با توجه به تغییرات مداوم 
حــوزه تکنولــوژی، بــرای پــرورش نیروهــای کاری با مهــارت بالا، نیــاز به 
آموزش های جدید داریم. این رویکرد در گروه فولاد مبارکه در قالب طرح 
فولاد آینده در حال پیگیری است تا برای تأمین نیروی ماهر موردنیاز این 

مجموعه در 10 سال آینده برنامه ریزی شود.
ارتقای مهارت ها در فولاد مبارکه با نگاهی تحولی

وی متذکر شد: گروه فولاد مبارکه با استقبال از پیشنهاد سازمان آموزش 
فنی وحرفه ای کشور، درصدد است تا با نگاهی تحولی، سطح مهارت های 

کارگران خود را ارتقا دهد.
کید کــرد: با امضــای تفاهم نامــه بین فــولاد مبارکه و  زرندی در پایــان تأ
سازمان آموزش فنی وحرفه ای کشــور، تیم ها و کارگروه هایی از دو طرف 
شکل می گیرند و مباحث مربوطه را پیگیری می کنند تا نیازسنجی اولیه 
برای آموزش مهارت ها انجام شود. همچنین اقدامات و خدمات فولاد 
مبارکه نیز احصا می شــود تا در مدت زمان مشــخص، اقدام مشــترک با 

سازمان آموزش فنی وحرفه ای کشور انجام گیرد. 

غلامحسین محمدی
 معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش فنی وحرفه ای

سعید زرندی
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه

تولید موفقیت آمیز گل آستر مصرفی پاتیل های چدن کوره بلند در ذوب آهن اصفهان
به گزارش چیلان، با هدف بهره گیری از ظرفیت های داخلی و کاهش هزینه ها، واحد نسوز ذوب آهن اصفهان موفق به تولید آزمایشی گل آستر مصرفی پاتیل های چدن کوره بلند شد؛ محصولی که از نظر کیفیت، عملکردی بهتر از نمونه های خریداری شده دارد.علی بریمانی مدیر بخش نسوز ذوب آهن اصفهان در 

کنون اقدامات لازم برای تأمین مواد اولیه جهت تولید سالانه گل آستر در حال انجام است. کثری از ظرفیت های داخلی، تصمیم بر آن شد که برخی از مواد نسوز مصرفی کوره بلند در واحد تولیدات نسوز شرکت تولید گردد. هم ا این خصوص گفت: پیرو دستور مدیرعامل شرکت مبنی بر استفاده حدا

مشارکت فولاد مبارکه برای تشکیل »کنسرسیوم مهارت« در استان اصفهان
با انعقاد تفاهم نامه بین فولاد مبارکه و سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور صورت گرفت؛

ســردار مجتبــی فــدا، فرمانــده ســپاه صاحب الزمــان 
)عج( اســتان اصفهان و هیئــت همراه، روز شــنبه 13 
اردیبهشــت ماه، به منظور دیدار بــا مدیرعامل گروه 
فــولاد مبارکــه در محــل دفتــر این مجموعــه حضور پیــدا کــرد و ضمن 
گفت وگو و تبادل نظر با ســعید زرنــدی مدیرعامل گروه فــولاد مبارکه، 

بر ظرفیت بالای این مجموعه بزرگ صنعتی در راســتای تحقق شــعار 
کید کرد. سال تأ

ســعید زرندی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در این نشســت با اشاره به 
برنامه ریزی برای رونق توسعه و تولید خاطرنشان کرد: گروه فولاد مبارکه 
در راستای تحقق شعار »سرمایه گذاری برای تولید« که توسط مقام معظم 

رهبری برای سال جاری اعلام شده، برنامه ریزی های لازم را انجام داده 
است. بدون شک اجرای طرح های توسعه ای توسط گروه فولاد مبارکه 
منجر به اشتغال آفرینی در اقصی نقاط کشور خواهد شد و ان شاءالله با 
اولویتی که در ســال جاری برای ســرمایه گذاری های کلان در نظر گرفته 

شده، گام بلندی در مسیر تحقق شعار سال برداشته خواهد شد.

اهمیت ظرفیت بالای گروه فولاد مبارکه در راستای تحقق شعار سال
فرمانده سپاه صاحب الزمان )عج( استان اصفهان در دیدار با مدیرعامل گروه فولاد مبارکه تصریح کرد؛

 گــروه فــولاد مبارکــه در راســتای تحقــق شــعار 
»ســرمایه گذاری بــرای تولیــد« کــه توســط مقــام 
معظــم رهبــری بــرای ســال جــاری اعــلام شــده، 
برنامه ریزی هــای لازم را انجــام داده اســت. 
بــدون شــک اجــرای طرح های توســعه ای توســط 
گــروه فــولاد مبارکــه منجــر بــه اشــتغال آفرینی در 

اقصی نقــاط کشــور خواهــد شــد
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر  کوتاه

رئیس هیئت عامل ایمیدرو عنوان کرد:

به  توجه  با  گفت:  ایمیدرو  عامل  هیئت  رئیس 
سرمایه گذاری در بخش انرژی با احداث نیروگاه توسط 
شرکت های معدنی، نیاز است ریسک های آن پوشش داده 
شود. در این زمینه باید ضمانت تخصیص انرژی تولید و 
صرفه جویی شده به خود صنعت و تأمین سوخت موردنیاز، 
کمیت برای نیروگاه های  به ویژه در زمان ناترازی از سوی حا

احداث شده صنایع تضمین شود.
به گــزارش روابط عمومی ایمیــدرو، محمد آقاجانلو در نشســت 
»بررسی راهبردهای رفع محدودیت های انرژی در زنجیره فولاد« 
که با حضور محمدرضا نعمت زاده، مشــاور عالــی وزیر صمت در 
ناترازی هــای انــرژی و نمایندگان شــرکت های معدنــی در محل 
سازمان ایمیدرو برگزار شد، اظهار داشت: صنایع معدنی به ویژه 
کنون بــا ناترازی های انــرژی در حوزه هــای برق و  زنجیره فــولاد، ا
گاز مواجه اســت و این موضوع باعث شده طی دو سال گذشته، 
شــرکت های معدن و صنایع معدنی با راهبری ایمیدرو اقدام به 

احداث نیروگاه های خودتأمین کنند.
وی با ارائــه پیشــنهادهایی در بخش تأمیــن گاز پایــدار معدن و 
صنایع معدنی، افــزود: در بخــش تأمین گاز، همکاری و تســریع 
گذاری یــا اجازه بهره برداری بلندمدت میادین  وزارت نفت در وا
و فلرهای گازی بــه صنعت فولاد، اطمینان به ســرمایه گذاران در 
تخصیص و تأمین گاز تولیــدی و اجرای تبصره 3 مــاده 15 قانون 
گذاری میادین و فلرهای گازی از اهمیت زیادی  برنامه هفتم در وا

برخوردار است.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو در خصوص راهکارهای تأمین برق 
پایدار، عنوان کرد: در بخش تأمین برق، همــکاری وزارت نیرو در 
صدور مجوزهای اتصال به شبکه، همکاری سازمان محیط زیست 
در تعیین تکلیف مطالعات ارائه شده و صدور مجوزها، تخصیص 
بــرق تولیــدی بــدون محدودیــت بــه ســرمایه گذار و تأمیــن گاز 
نیروگاه ها، اصــلاح قانون و آیین نامه ماده 4 قانــون مانع زدایی از 
توسعه صنعت برق و انعقاد قراردادهای تبادل انرژی صنایع نیز 

باید مورد توجه قرار گیرد.
در حال تهیه آیین نامه ای برای رفع ناترازی ها 

هستیم
در ادامـه ایـن نشسـت محمدرضا نعمـت زاده، مشـاور عالـی وزیر 
صمت در ناترازی هـای انرژی مطرح کـرد: برای رفـع ناترازی های 
انرژی صنایـع و معادن در گام نخسـت با هم فکری فعـالان حوزه 
صنعـت، آیین نامـه ای بـرای جلوگیـری از ناترازی هـا در دسـت 
تهیـه داریـم؛ در ایـن راسـتا بدیهـی اسـت کـه وزارتخانه هـای نیرو 
و نفـت همکاری هـای لازم را بـه جهـت حمایـت از رشـد تولیـد 

داشـته باشـند.
وی با بیان اینکه راهکارهای کارشناســی شــده صنایع و معادن 
در رفــع ناترازی هــا، قابلیــت تصویب به طــور قانونــی در مجلس 
شورای اسلامی را دارد، ادامه داد: حمایت از احداث نیروگاه های 
خودتامین توسط شــرکت ها، توســعه راهبرد ایجاد نیروگاه های 
خورشیدی و مشارکت با بخش خصوصی ازجمله الزاماتی است 

که در رفع مشکلات تأمین انرژی راهگشاست.
وزیر اسبق صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: با توجه به 
ظرفیت میــدان گازی کیش، می توان کنسرســیومی متشــکل از 
ایمیدرو، شرکت های معدنی و دیگر مجموعه ها تشکیل داد و از 

این ظرفیت عظیم به نفع صنایع و معادن کشور بهره برد.
نعمت زاده یادآور شــد: میــدان گازی پارس شــمالی نیز ظرفیت 
عظیم دیگری است که در صورت مساعدت دیگر ارگان ها، صنایع 

معدنی می توانند از آن استفاده کنند.
ح هـای توسـعه معـدن و  در ادامـه امیـد امامـی، معـاون طر
صنایـع معدنـی ایمیـدرو گفـت: نیـاز بـه تغییـر نگـرش توسـط 
وزارتخانه های نفت و نیرو برای حل مشکل بخش انرژی معدن 
کنـون کـه خـود صنایـع بـرای احـداث  و صنایـع معدنـی اسـت و ا
نیـروگاه پیش قـدم شـده اند، بایـد شـرایطی فراهـم کـرد تـا ادامـه 
این رونـد بـرای بخـش خصوصـی همـوار و دارای جذابیـت برای 

سـرمایه گذاری باشـد.
ســمیه خلوصی معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو نیز 
طی سخنانی با بیان اینکه قطعی های مکرر برق و گاز فولادی ها 
باعث شده است تا شاهد پایین آمدن تاب آوری صنایع باشیم، 
تصریح کرد: برای جلوگیری از این روند باید قوانینی وضع شود تا 
وابستگی صنایع معدنی از وزارت نیرو و نفت قطع شده تا صنایع 
معدنی منسجم تر امور توسعه ای خود را که به نفع اقتصاد ملی 

است، دنبال کنند.
1۵1 روز محدودیت گاز صنایع از مهرماه تا 1۵ 

اسفندماه 140۳
در ادامه این نشست منیژه غلامرضایی، مدیر زیرساخت ایمیدرو 
طی سخنانی اظهار داشت: فولادی ها در سال گذشته فقط دو 
ماه تولید مستمر و در ظرفیت داشتند و علی رغم بهره برداری از 
ظرفیت های جدیــد تولیــد و نیروگاه های جدید در تابســتان، با 
شروع محدودیت های گاز در مهرماه، تولید زنجیره فولاد نه تنها 

رشد نداشته، بلکه منفی شده است.
 وی اضافه کــرد: طبــق آمــار انجمن فــولاد، تولیــد این فلــز از 32 
میلیون تن در سال 1402 به 2۹٫8 میلیون تن در سال 1403 کاهش 
یافت که به طورکلی در کاهش صادرات نیز اثر گذاشت و صادرات 

به سمت بالادست زنجیره سوق داده شد.
مدیر زیرساخت ایمیدرو خاطرنشان کرد: تعداد روز محدودیت 
گاز صنایع از مهرماه تا 15 اسفندماه سال گذشته 151 روز بوده است 
و این موضوع باعث شد تا شاهد ارزش تولید ازدست رفته ناشی از 

محدودیت گاز باشیم.

رفع ناترازی صنایع فولادی در گرو همکاری 

وزارتخانه های نیرو و نفت

کسب عنوان برند برتر مسئولیت اجتماعی توسط شرکت معدنی و صنعتی چادرملو
کمیت شرکتی، محیط  به گزارش چیلان، در سومین اجلاس سراسری مسئولیت اجتماعی برند برتر، شرکت معدنی و صنعتی چادرملو موفق به کسب عنوان »برند برتر مسئولیت اجتماعی« شد. این اجلاس با هدف ترویج مسئولیت پذیری و پایداری شرکتی، بر محورهایی همچون پاسخگویی، رضایتمندی مشتری، حا

زیست پایدار، توسعه جامعه محلی و تجارت عادلانه برگزار گردید و شرکت چادرملو با رعایت اصول مسئولیت اجتماعی در ساختار سازمانی خود، توانست جایگاه برجسته ای در این رویداد کسب کند و به عنوان نمونه موفق در حوزه مسئولیت اجتماعی شرکتی معرفی شود.

احمد اسدیان، معاون امور تولیدی سازمان بازرسی 
کل کشــور، محمود صلبی، بــازرس قضایــی بازرس 
کل امور صنعــت، معدن و تجارت ســازمان بازرســی 
کل کشــور و حمید شــاه محمدی، رئیس منطقه 6 ســازمان بازرسی 
کشــور و بازرس کل اســتان اصفهان و هیئت همراه روز سه شــنبه 16 

اردیبهشت ماه 1404 از فولاد مبارکه بازدید کردند.
مقامات سازمان بازرسی کل کشور در ابتدای این بازدید، ضمن دیدار با 
سعید زرندی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه با حضور در معراج الشهدای 
فولاد مبارکه بــه مقام شــامخ شــهدا ادای احترام کردنــد و پــس از آن، در 
جلسه ای با مدیرعامل، معاونان و جمعی از مدیران شرکت و گروه فولاد 
مبارکه، با استماع گزارشی که از سوی تیم مدیریتی گروه فولاد مبارکه ارائه 

شد، در جریان عملکرد و برنامه های این مجموعه قرار گرفتند.

به گزارش خبرنگار فولاد، در گزارش یادشده مباحث زیر مطرح شد:
راهبردهای مقام معظم رهبری درخصوص ســرمایه گذاری برای تولید، 
دســتورات و سیاســت گذاری های ریاســت جمهوری، جهت گیــری و 
اهداف اصلی فولاد مبارکه توســط مدیرعامل این مجموعه در راستای 
کید  سرمایه گذاری برای تولید با مشــارکت آحاد مختلف جامعه مورد تأ

قرار گرفت.
تدوین 10 برنامه در گروه فولاد مبارکه برای سرمایه گذاری 

در تولید و اولویت دهی به 1۲ پروژه شاخص در سال 1404
در دوره جدیـد مدیریتی گـروه فـولاد مبارکه، 12 پـروژه کلان اسـتراتژیک 
ازجملـه تکمیـل خـط نـورد گـرم 2 و پروژه هـای تکمیـل نیـروگاه ۹14 
مگاواتـی سـیکل ترکیبـی و تکمیـل نیـروگاه ۶00 مگاواتـی خورشـیدی 
برای سال 1404 در دستور کار قرار گرفت و گزارش پیشرفت این پروژه ها 

به صورت هفتگـی توسـط تیـم مدیریتی ایـن مجموعـه در حـال رصد و 
پیگیـری اسـت.

گروه فولاد مبارکــه در دوره جدید مدیریتی و در راســتای تحقق منویات 
مقام معظم رهبری، 10 برنامه کلان در حوزه سرمایه گذاری تدوین کرده 
که ارتقای کمّی تولید، ایجاد توازن در طرح های توسعه ای، تنوع بخشی 
به ســبد محصولات و تولید کیفی، توســعه زیرســاخت ها و مولدســازی 
کد ازجمله مهم ترین این برنامه هاست. گروه فولاد مبارکه  دارایی های را
درصــدد آن اســت که الگــوی معمــاری ســازمانی خــود را به یــک الگوی 

منسجم تر در کشور تبدیل کند.
کشــور همچنیــن از  کل  گفتنــی اســت مقامــات ســازمان بازرســی   
تصفیه خانه های پساب صنعتی و شهری، خطوط تولید و پروژه های در 

دست احداث فولاد مبارکه بازدید کردند.

ع، مدیــرکل کمیتــه امــداد امــام خمینــی  کریــم زار
)ره( اســتان اصفهــان و هیئت همــراه، روز شــنبه 13 
اردیبهشــت ماه، به منظــور دیــدار با ســعید زرندی، 
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، در محل دفتر این مجموعه در اصفهان 

حضور پیدا کرد و با وی به گفت وگو پرداخت.
ســعید زرندی، مدیرعامل گروه فــولاد مبارکه، در این نشســت، کمیته 
امداد امام خمینی )ره( را بزرگ ترین حامی مددجویان کشــور دانســت 
کرام ایتام گفــت: رویکرد کمیته امداد  و ضمن قدردانــی از اجرای طرح ا
برای توانمندسازی و اشتغال زایی مددجویان تحت پوشش خود نتایج 
خوبی به همراه داشــته و فــولاد مبارکه در ایــن زمینه آماده مشــارکت و 

همکاری است.
ع، مدیرکل کمیته امداد امــام خمینی )ره( اســتان اصفهان در  کریــم زار
ادامه با اشــاره به انجام فعالیت های مشــترک و ســازنده این مجموعه 
کرامتی را که به هر دلیل  با فولاد مبارکه اظهار کرد: کمیته امداد، افراد با
نیازمندند شناسایی و از آنان حمایت می کند. همکاری های ما با فولاد 
مبارکه همــواره منشــأ خیروبرکت بــوده و امیــدوارم مشــارکت های این 

مجموعه با کمیته امداد ادامه دار باشد.

علــی کرمانــی، مدیــرکل دیــوان محاســبات اســتان 
اصفهان و هیئت همراه، روز شنبه 13 اردیبهشت ماه 
به منظــور دیدار بــا مدیرعامل گــروه فــولاد مبارکه در 
محل دفتر ایــن مجموعه حضور یافــت و ضمن تبادل نظر با ســعید 
زرنــدی، حمایــت از صنایع کشــور ازجملــه فــولاد مبارکــه به عنوان 

بزرگ ترین فولادساز کشور را از اولویت های اصلی برشمرد.
سعید زرندی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه، در این نشست با بیان اینکه 
فولاد مبارکه به طور مستمر همکاری لازم را با دیوان محاسبات استان 
اصفهان داشته صورت داده است، گفت: گروه فولاد مبارکه در راستای 
تحقق شــفافیت های مالی، همواره آمادگی هرگونه همــکاری با دیوان 
محاسبات استان اصفهان را داشته و مدیریت این مجموعه به شفافیت 

در همه حوزه های عملکردی معتقد است.

اعلام آمادگی فولاد مبارکه برای مشارکت در توانمندسازی مددجویان کمیته امداد استان اصفهان

حمایت از صنایع کشور از اولویت های اصلی است

مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در نشست با مدیرکل کمیته امداد استان اصفهان مطرح کرد؛

مدیرکل دیوان محاسبات استان اصفهان در دیدار با مدیرعامل گروه فولاد مبارکه:

تشریح دستاوردها و برنامه های فولاد مبارکه در بازدید مقامات سازمان بازرسی کل کشور
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خبر  کوتاه

شما و فولاد

 خـبــــــــــــــــــر      

 ، در بیست ونهمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز
که با حضور وزیر نفت  پالایش و پتروشیمی ایران 
و با بازدید رئیس جمهوری از غرفه های حاضر در 
نمایشگاه همراه شد، گروه فولاد مبارکه با بیش از دو دهه سابقه 
تولید انواع محصولات کیفی موردنیازِ صنایع نفت و گاز، توانمندی ها 

و دستاوردهای خود در این حوزه را معرفی کرد.

رئیس جمهوری در بازدید از بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی 
نفت:

اتصال دانشگاه ها به صنعت نفت و گاز رویداد برد - برد 
نخبگان دانشگاهی و صنعت است

مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری، در بازدید از نمایشگاه بین المللی 
، پالایـش و پتروشـیمی تهـران کـه بـا شـعار »سـرمایه گذاری در  نفـت، گاز
صنعـت نفـت؛ ضامـن رشـد و توسـعه اقتصـادی« بـر پا شـد، بـر اهمیت 
کید  اتصـال شـرکت های این حـوزه به دانشـگاه های برجسـته کشـور تأ
کـرد و آن را یـک رویـداد برد-بـرد بـرای نخبـگان دانشـگاهی و صنعـت 

دانسـت.
به گزارش خبرنگار ایراسین، مسعود پزشکیان، پیش از ظهر پنج شنبه، 18 
اردیبهشت ماه، پس از بازدید از این نمایشگاه، با بیان اینکه هدف برگزاری 

چنین نمایشگاه هایی، معرفی توانمندی شرکت ها به مصرف کنندگان 
و سیاست گذاران است، گفت: ما در این بازدیدها هم از توانمندی ها و 
هم از مشکلات این شرکت ها مطلع می شویم و بررسی خواهیم کرد که 
با چه سازوکاری می توانیم کمک کنیم که شرکت های حوزه نفت، گاز و 
کثر توانمندی خود دست یابند و سود فعالیت آن ها  پتروشیمی به حدا

هم به خود این شرکت ها و هم به کشور برسد.
رئیس جمهور با اشاره به توانمندی های شرکت های نفت، گاز، پالایش 
گر حلقه های مختلف فعالیت در  و پتروشیمی کشور خاطرنشان کرد: ا
این زمینه را به شکل صحیح به هم متصل و ساختار کاملی ایجاد کنیم، 
این شرکت ها با سرعت بیشتری توسعه می یابند و محصولاتی با کیفیت 

بهتر تولید می کنند.
کید کرد: دولت با همه توان به حل مشکلات شرکت های  رئیس جمهور تأ

حوزه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی کمک می کند.

مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه در حاشیه برگزاری 
نمایشگاه مطرح کرد؛

 انتقال ایمن نفت و گاز با تولید کلاف API X60 فولاد مبارکه

 علیرضا مولـوی زاده، مدیر متالـورژی و روش هـای تولید فـولاد مبارکه، 
در حاشـیه این نمایشـگاه گفت: فـولاد مبارکه سـال ها بر تولیـد تختال 

بـرای خطـوط انتقـال نفـت و گاز تمرکـز داشـت؛ امـا در دو سـال اخیـر 
توانسـته محصـول کلاف گـرم را نیـز بـه بـازار عرضـه کنـد. سـال گذشـته، 
این شـرکت موفق به تولید کلاف ویژه API X52 MS شد که مخصوص 
انتقـال نفـت و گاز در محیط هـای خورنـده و گازتـرش اسـت. آخریـن 
دستاورد این شرکت، گرید API X60 است که در محیط های گاز ترش 
کاربرد گسـترده دارد. تولید این گریدها بسـیار پیچیده است و نیازمند 
رعایـت الزامـات خـاص در فراینـد فولادسـازی، از جملـه کنتـرل میـزان 
هیـدروژن، گوگـرد، ناخالصی هـا و پارامترهـای جدایـش، لمینیشـن و 

تسـت های خـاص اسـت.

مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران:
فولاد مبارکه شریک تجاری پروژه های خطوط انتقال گاز است

 
بهنام میرزایی، مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران در حاشیه 
، پالایش و پتروشیمی  بیست و نهمین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز
گفت: شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران، مجری پروژه های کلان شرکت 
ملی گاز است و نقش مهمی در توسعه زیرساخت های انرژی کشور به ویژه 

در اجرای خطوط انتقال گاز ایفا می کند.
وی خاطرنشان کرد: یکی از اهداف اصلی این شرکت، توانمندسازی 
سازندگان داخلی است، به عنوان مثال در حوزه خطوط انتقال، شیرآلات 

فشار قوی و لوله های زنجیره تأمین با حمایت این شرکت، تولید داخلی 
این محصولات در کشور توسعه یافته است. در حال حاضر، تولید تختال، 
ورق و لوله در داخل کشور به طور کامل انجام می شود و این امر باعث 
افتخار است که این شرکت در تحقق این هدف نقش داشته است. 
فولاد مبارکه، به عنوان یکی از ظرفیت های ارزشمند کشور در حوزه تولید 
تختال های استاندارد برای لوله، با این شرکت همکاری دارد. برنامه های 
یک ساله این شرکت شامل اجرای 1200 کیلومتر خط انتقال و معادل ۷00 
هزار تن تختال است و این تختال ها به عنوان مواد اولیه اصلی در تولید 

لوله ها مورداستفاده قرار می گیرند.
مدیرعامل شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران تصریح کرد: فولاد مبارکه 
به عنوان تأمین کننده اصلی و شریک تجاری در پروژه های خطوط انتقال، 

نقش کلیدی در تأمین مواد اولیه دارد.
گفتنی است این نمایشگاه در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی 
تهران از 18 تا 21 اردیبهشت ماه به عنوان بزرگ ترین رخداد صنعتی و 
تجاری ایران در این حوزه با حضور 2200 شرکت کننده داخلی و خارجی در 
زمینه صنعت نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی برپا شده و گروه فولاد مبارکه با 
سابقه بیش از دو دهه تولید انواع محصولات کیفی موردنیاز صنایع نفت 
و گاز به منظور معرفی آخرین دستاوردهای خود در حوزه تولید تختال و 
ورق گرم موردنیاز برای خطوط انتقال نفت و گاز سرویس ترش و شیرین 

در سالن 5 غرفه 528 این نمایشگاه حضور دارد.

، پالایش و پتروشیمی ایران ارائه دستاوردهای فولاد مبارکه در نمایشگاه بین المللی نفت، گاز

به گزارش خبرنگار فولاد، یوسف افشاری نیا، مدیرکل 
صداوسیمای مرکز اصفهان و هیئت همراه، روز شنبه 
13 اردیبهشت ماه، با سعید زرندی، مدیرعامل گروه 
فـولاد مبارکـه و هـادی نباتی نـژاد مدیـر روابـط عمومـی ایـن مجموعـه 

دیـدار کردند.
سـعید زرنـدی، مدیرعامل گـروه فـولاد مبارکـه، بر ضـرورت اهتمام رسـانه 
کید  ملی بر گفتمان سـازی میـان طیف های مختلـف نخبگانی کشـور تأ
کرد و گفت: صداوسیما با انعکاس دستاوردهای صنعت کشور می تواند 
نقـش بسـزایی در زمینـه امیدآفرینـی در جامعـه ایفـا کنـد و همـه بایـد از 

صنعت، به ویـژه فـولاد مبارکـه، مراقبـت کنند.
وی در ادامه با بیان اینکه فولاد مبارکه دسـتاورد مهم انقلاب اسـلامی در 
حـوزه صنعت اسـت افـزود: فـولاد مبارکه بـا موضوعـات مختلف اسـتانی، 
ملـی و بین المللـی مواجـه اسـت و تنظیـم روابـط در سـطوح مختلـف کار 

بسـیار مهم و دشـواری اسـت.
حفظ سرآمدی فولاد مبارکه ضروری است

مدیرعامـل گـروه فـولاد مبارکـه خاطرنشـان کـرد: گـروه فـولاد مبارکـه طـی 
سال های اخیر در حوزه تولید موفق بوده و حفظ سرآمدی این مجموعه 
در کشور و منطقه امری ضروری است. باید از فولاد مبارکه با توجه به ابعاد 
و گستردگی آن، به خوبی مراقبت شود؛ وگرنه عواقب جبران ناپذیری برای 
کشـور ایجاد خواهد شـد. ایـن مجموعه ارزشـمند بـرای کشـور از اهمیت 

زیادی برخوردار اسـت.
موضوعات فرهنگی در فولاد مبارکه برای ما مهم است

زرنـدی با بیـان اینکـه موضوعـات فرهنگـی در فـولاد مبارکـه بـرای ما مهم 
کیـد کـرد: فـولاد مبارکـه در بهینه سـازی مصـرف آب اقدامـات  اسـت، تأ
قابل توجـه زیـادی انجـام داده و غیـر از سـرمایه گذاری بـرای انتقـال آب از 
دریـای عمـان، بالاتریـن اسـتانداردهای جهانـی در حـوزه مصـرف آب را 

رعایـت کـرده اسـت.
وی با بیـان اینکه فولاد مبارکه نسـبت به سـایر صنایع جهانی بیشـترین 
میزان بازچرخانی آب را دارد و به ازای تولید هر کیلوگرم فولاد تنها 2٫5 لیتر 
آب مصرف می کند، اذعان داشـت: ایـن مجموعه با سـرمایه گذاری برای 
ایجاد شـبکه فاضلاب بـرای ۹ شـهر اطـراف خـود، گام مهمـی در راسـتای 
صرفه جویی در مصرف آب برداشته و در حال سرمایه گذاری برای ایجاد 

شـبکه فاضلاب در 5 شـهر دیگر است.
مدیرعامـل گـروه فـولاد مبارکه بـا اشـاره بـه آخریـن وضعیـت پـروژه انتقال 
آب از دریـای عمـان تصریح کـرد: برنامـه فـولاد مبارکه این اسـت که بعـد از 

بهره برداری این پروژه، برداشـت خـود از آب زاینده رود را به صفر برسـاند.
وی بـا بیان اینکـه سـرمایه گذاری مسـتقیم فـولاد مبارکـه در پـروژه انتقال 
کنـون به ۷ هـزار میلیـارد تومان  آب از دریـای عمـان به اسـتان اصفهان تا
رسیده است، ابراز داشت: فولاد مبارکه حجم زیادی از ورق های فولادی 
موردنیـاز لوله سـازی در پـروژه انتقـال آب بـه ارزش 20 هـزار میلیـارد تومان 
را تأمیـن کـرده و ایـن در حالی اسـت که تنهـا ۶ هـزار میلیـارد تومـان از این 

مبلغ بازگشـته است.
هنر رسانه حل مسائل صنایع از طریق انتقال مفاهیم است

زرنـدی بـا بیـان اینکـه هنـر رسـانه انتقـال مفاهیمـی اسـت کـه بتوانـد بـه 
حل وفصـل مسـائل مختلـف کشـور ازجملـه صنایـع کمـک کنـد، اضافـه 
کرد: در ابتدای فعالیتم قول حمایت از موضوعات آب اسـتان اصفهان و 

باشـگاه فـولاد مبارکـه سـپاهان را دادم و بـه قـول خـود عمـل کـردم.
ضرورت پررنگ بودن انعکاس دستاوردهای فولاد مبارکه 

در رسانه های ملی و بین المللی
وی با بیان اینکه صداوسیما نیازمند تیم جامعه شناسی، مخاطب شناسی 
و سنجش عکس العمل و نظرسنجی است تا بتواند براساس بازخوردها، 
سیاست گذاری و تصمیم گیری کند، عنوان داشت: رسانه ملی باید هر 

کاری را که به ایجاد امید در دل مردم منجر می  شود انجام دهد.
کیـد بر ضـرورت پررنگ بـودن انعکاس  مدیرعامل گـروه فـولاد مبارکه با تأ
دسـتاوردهای فـولاد مبارکـه در رسـانه های ملـی و بین المللـی بیـان کرد: 
موضوعات صنعت نیازمند کار رسـانه ای و حل مسـائل فرهنگی اسـت و 
فولاد مبارکه آماده همکاری با صداوسیما در سطح استانی و ملی است.

انتظار فولاد مبارکه از رسانه ملی برای نمادسازی
وی بر ضرورت پوشش اخبار و اطلاع رسانی از فولاد مبارکه در سطح ملی 
کید کرد و ادامه داد: ساخت یک سریال فاخر از فولاد مبارکه و روایتی از  تأ
این مجموعـه می تواند نقش مهمـی در شناسـاندن آن به مـردم جامعه 

داشـته باشد.
کید بر ضرورت ایجاد اعتماد ملی حول محور برنـد گروه فولاد  زرندی با تأ
مبارکه گفت: مخاطب سنجی، نمادسازی و روایت سازی جدید در فولاد 

مبارکه ازجمله دیگر انتظارات ما از رسانه ملی است.
وی با بیان اینکه گروه فولاد مبارکه 12 پروژه اصلی را در سال 1404 آغاز کرده 
و این اقدام نیازمند اطلاع رسانی ویژه اسـت، افزود: متأسفانه بسیاری از 
نخبگان کشور از دستاوردهای فولاد مبارکه اطلاع ندارند و در این زمینه 
نیازمند اطلاع رسانی گسترده هستیم؛ بنابراین گفتمان سازی در میان 

جامعه نخبگانی و دانشگاهی کشور ضروری است.

مدیرکل صداوسیمای مرکز اصفهان:
صداوسیما وظیفه خود می داند از صنایع، به ویژه فولاد مبارکه 

حمایت کند

یوسف افشاری نیا، مدیرکل صداوسیمای مرکز اصفهان، در ادامه با بیان 
اینکه رسانه ملی همواره درصدد ایجاد نشاط و امید در جامعه است اظهار 
کرد: بدون شک فولاد مبارکه محصول خودباوری ملی است و صداوسیما 

بر خود لازم می داند تا شأن این مجموعه را در سطح ملی ببیند.
وی با بیان اینکه صداوسیمای مرکز اصفهان منطقه ای عمل کرده و ملی 
فکر می کند، افزود: چندین سال است که نام گذاری های سال درحوزه 
اقتصادی است و صداوسیما وظیفه خود می داند که از صنایع، به ویژه 

فولاد مبارکه حمایت کند.
شأن فولاد مبارکه در سطح ملی است

مدیرکل صداوسیمای مرکز اصفهان اظهار امیدواری کرد در دوره جدید 
مدیریت فولاد مبارکه بتوانیم دستاوردهای این مجموعه را به شکل 
بهتری منعکس کنیم، زیرا فولاد مبارکه مجموعه ای بزرگ، ملی و باعث 

افتخار کشور است.
کید بر ضرورت همکاری های مشترک با فولاد مبارکه گفت:  وی در پایان با تأ

صداوسیمای مرکز استان اصفهان درصدد ضریب دادن اتفاقات استانی 
در سطح ملی و بین المللی و به دنبال روایت سازی جدید از موضوعات 

صنعت به ویژه گروه فولاد مبارکه است.

مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه تصریح کرد:
توانایی صداوسیما برای حل مسائل صنایع از طریق اقناع 

افکار عمومی

هادی نباتی نژاد، مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه نیز در این نشست با 
بیان اینکه رسانه، به خصوص صداوسیما، می تواند در حل مسائل و  اقناع 
افکار عمومی به صنایع کمک کند، گفت: در این زمینه رسانه ملی برای ما 

اهمیت زیادی دارد و می توان نقش آفرینی کند.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: برنامه سازی و ظرفیت های مختلف 
کمک کننده است و رسانه ملی همواره و در دوران مختلف، همراه صنعت 

و به ویژه فولاد مبارکه بوده است
مدیر روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه در پایان گفت: پخش آیین تحویل 
سال نو با حضور وزیر محترم صمت در خطوط تولید فولاد مبارکه و در کنار 
کارگران این مجموعه از رسانه ملی اتفاق بسیار خوبی بود که رقم خورد و 

امیدواریم شاهد همکاری های بیشتری با صداوسیما باشیم.

هنر رسانه، حل مسائل صنایع از طریق انتقال مفاهیم است
مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در نشست با مدیرکل صداوسیمای مرکز اصفهان:

 کنسرسیوم فولادی ها؛ 

در انتظار تفاهم نامه میادین گازی

رئیس هیئــت عامل ایمیــدرو، در نشســت بــا اعضای 
انجمــن تولیدکنندگان فــولاد و شــرکت های بزرگ فــولادی، بر 
تســریع در انعقــاد تفاهم نامــه و انجــام مطالعــات مربوطه و 
کید  پیگیری مشارکت در توسعه و ذخیره سازی میادین گاز تأ

کرد.
بــه گــزارش روابــط عمومــی ایمیــدرو، محمــد آقاجانلــو در ایــن 
نشست که رسول خلیفه ســلطانی دبیر انجمن فولاد و مدیران 
عامل شــرکت های فولادی حضــور داشــتند، گفت: بــا توجه به 
مصوبه جدید هیئت دولت و استناد به برنامه هفتم برای توسعه 
میادین گازی برای تخصیص سوخت به صنایع انرژی بر، تشکیل 
کنسرســیوم برای در اختیــار گرفتن یــک میــدان گازی )کیش(، 
بهترین روش سرمایه گذاری برای تأمین گاز موردنیاز واحدهای 

فولادی است.
آقاجانلو با اشــاره به تبصره 3 ماده 15 قانون برنامه هفتم و ابلاغ 
آیین نامه مربوطه اعلام کرد: فولادسازان آماده انعقاد تفاهم چند 
میــدان گازی با هدف توســعه و ذخیره ســازی گاز طبیعــی برای 

مصرف در صنعت فولاد هستند.
طبــق تبصــره ســه مــاده 15 ایــن قانــون، صنایــع انرژی بــر و 
کتشاف و تولید  پتروشیمی ها از طریق مشارکت با شــرکت های ا
گــذاری طرح هــای جمــع آوری  دارای صلاحیــت، در اولویــت وا
گازهای مشعل )فلر( و میادین جدید گازی قرار دارند؛ به طوری که 
وزارت نفت مکلف است صنایع مذکور را در اولویت تخصیص گاز 

طبیعی تولیدی از این میادین قرار دهد.
معــاون وزیــر صنعــت معــدن و تجــارت در ادامــه ســخنانش به 
کمبود گاز صنایــع و زیان های وارده به تولید اشــاره کــرد و افزود: 
حضور یکپارچــه شــرکت های فــولادی در ایــن ســرمایه گذاری، 
ک واحدهای آهن  روش مناسبی برای تأمین گاز به عنوان خورا

اسفنجی و مصارف تولید فولاد است.
وی بــا یــادآوری تفاهم نامــه ای کــه در ســال های گذشــته برای 
کتشافات انجام شده  این منظور امضا شــده، گفت: با توجه به ا
در میــدان گازی کیــش، ایــن حــوزه از شــرایط مناســبی بــرای 

سرمایه گذاری و بهره برداری برخوردار است.
آقاجانلو ادامه داد: شرکت های تولیدکننده فولاد آماده امضای 
تفاهمنامه )به روز شده( با وزارت نفت باشند تا بتوانیم گام های 

بعدی را برداریم.
در این نشســت ایمــان عتیقــی و امیــن صفــری مدیــران عامل 
شرکت های معدنی و صنعتی گل گهر و آهن و فولاد ارفع، به همراه 
مدیران ارشــد شــرکت های فولاد مبارکــه، خوزســتان، معدنی و 
صنعتی چادرملو، فولاد سیرجان و ... به ارائه نظرات خود درباره 

همکاری ها برای سرمایه گذاری در یک میدان گازی پرداختند.

رئیس هیئت عامل ایمیدرو  
با اشاره به مصوبه جدید هیئت دولت، اعلام کرد:

۵64****936، ۵06****913 و ۵27***93۸
از مدیرعامل محترم درخواست می شود به بازنشستگان 

توجه بیشتری داشته باشند.
913****696

از مدیرعامل محترم درخواست می شود برای بازنشستگان 
قرارداد مستقیم نیز سبد معیشتی در نظر گرفته شود.

913****۵۵1
لطفاً مسئولان محترم درباره سختی کار مشاغل تعمیرگاه 

اطلاع رسانی کنند.
996****203

از مسئولین محترم درخواست می شود مجتمع اقامتی 
گلستان کوه خوانسار را به سفرهای کوتاه مدت اضافه 
کنند. همچنین جهت شفاف سازی موضوعات مربوط 

به سختی کار و مشاغل سخت و زیان آور اقدام فرمایند.
916****704

لطفاً مسئولین محترم پیگیر افزایش تعداد داروخانه های 
طرف قرارداد با بیمه آسیا باشند.

930****792
لطفاً مسئولین محترم پیگیر ایجاد یک بیمه پایه مثل 

بیمه سلامت برای کارکنان امانی فولاد باشند.
913****9۵9

کار و تلاش برای تحقق اهداف فولاد مبارکه یک افتخار و 
یک هدف والاست.

939****39۸ 
این جانب  محترم،  مدیرعامل  زرندی  دکتر  جناب 
به عنوان یکی از کارکنان تعمیرگاه مرکزی، از شما دعوت 
می کنم از این واحد بازدید  فرمایید  و با همکاران و شرایط 

کار آن ها در این بخش بیشتر آشنا شوید.
همکاران  گرامی دارای شماره های 707***913، 
366****990، 037****913 و 0۸۸****913 ضمن 
تشکر از ارتباط شما با خبرنامه فولاد به اطلاع می رساند 
پیام شما دریافت و جهت اخذ پاسخ برای مسئولان 

ذی ربط ارجاع گردید.

قفل آمار و اطلاعات تولید و تجارت باز شد
به گزارش دنیای اقتصاد، سعید شجاعی، معاون برنامه ریزی، نوآوری و هوشمندسازی وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: پس از چند سال وقفه، آمار و اطلاعات مرتبط با بخش تولید و تجارت در سامانه وزارتخانه قرار گرفت. این آمار و اطلاعات با عنوان »گزارش وضعیت اهم شاخص های صنعت، معدن و 

تجارت« توسط دفتر سیاست گذاری، برنامه ریزی و پایش ذیل این معاونت تهیه و به صورت ماهانه در پرتال وزارت قرار می گیرد. علاوه بر این، فهرست آمارهای رسمی و تقویم انتشار آن نیز در سامانه قرار گرفته است. 
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خـبــــــــــــــــــر            
خبر بین الملل

مدیر ارشــد بهره بــرداری شــرکت فــولاد و نورد ســبا از 
رشــد 20 درصدی تولید کلاف گرم این شرکت نسبت 
به ظرفیت اســمی در فروردین ماه ســال جــاری خبر 
داد و اعلام کرد این شرکت در حال حاضر جایگاه چهارم ازنظر تولید 

فولاد خام و جایگاه دوم ازنظر تولید محصولات تخت فولادی در کشور 
را در اختیار دارد.

بهمن خلیلی  در گفت وگو با خبرنگار ایراسین، با بیان مطلب فوق گفت: 
با عزم و اراده آهنین کارکنان خستگی ناپذیر شــرکت فولاد و نورد سبا، در 

واحد احیــا تولید 14۶ هــزار و 104 آهن اســفنجی، در واحد فولادســازی و 
ریخته گری با حدنصاب 1۶5 هزار و 1۷1 تن فولاد خام و در واحد نورد گرم 
رکورد ماهانه 1۶0 هزار و 25 تن کلاف گرم محقق شــد که این میزان تولید 
کلاف گرم نسبت به فروردین سال گذشته ۷.3 درصد رشد داشته است.

کید کرد: در فروردین ماه سال جاری پنج رکورد روزانه آهن اسفنجی  وی تأ
و کلاف گرم نیز به ثبت رسید.

خلیلی حل مشکلات در همه خطوط تولیدی و پشتیبانی تولید، افزایش 
بهره وری تجهیزات و رفع موانع افزایش سرعت تولید را که به همت کارکنان 
دانشی و بادرایت این شرکت به انجام رسیده است از جمله عوامل تحقق 
این موفقیت برشمرد و اضافه کرد: همچنین همدلی و همراهی کارکنان و 
مدیریت های مختلف در کنار حمایت های مدیریت ارشد فولاد مبارکه و 

فولاد سبا تأثیر بسزایی در ثبت این رکوردها داشته است.
وی بــا بیــان اینکــه ایــن موفقیــت بــاارزش در حالــی رقــم خــورد کــه 
محدودیت های انرژی در ماه ابتدایی سال نداشتیم و توانستیم تولید 
خود را به سطح قابل قبولی برســانیم، افزود: حدود ۷4 درصد تولیدات 

کلاف گرم این شرکت ضخامت های 2 و زیر 2 میلی متر بوده است.
به گفته مدیر ارشد بهره برداری شرکت فولاد و نورد سبا، برنامه شرکت قرار 
گرفتن در جایگاه برتر تولید کمی و توسعه سبد محصولات در بین خطوط 

تولید ریخته گری اسلب نازک پیوسته در سطح جهان است.

فولاد سبا؛ دومین تولیدکننده محصولات تخت فولادی در کشور

به مناسبت روز جهانی ایمنی و بهداشت حرفه ای، 
مراسمی در تاریخ 14 اردیبهشت ماه 1404، با حضور 
جمعی از مسئولان حوزه بهداشت حرفه ای و معاون 
اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان، معاون سرمایه انسانی شرکت 
فولاد مبارکه، مدیر منابع انسانی، مدیر توسعه آموزش، رئیس بازرسی 
 HSE کار، رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی، کارشناسان
و جمعی از متخصصان ایمنی و بهداشت حرفه ای رسمی و پیمانی 

شرکت، در محل باغ فردوس برگزار شد.
در این مراسم، سخنرانان به اهمیت موضوع ایمنی و بهداشت حرفه ای 

پرداختند و چنین گفتند:

، معاون سرمایه های انسانی شرکت فولاد  حسین مدرسی فر
مبارکه:

گر از تحولات غافل بمانیم، دچار حسرت و عقب ماندگی  ا
خواهیم شد

شعار امسال بر نقش هوش مصنوعی و دیجیتالی سازی در جهش های 
گر بتوانیم فعالیت های  کید دارد. ا حوزه ایمنی و بهداشت حرفه ای تأ
خود را به سمت بهره گیری از هوش مصنوعی و فناوری های دیجیتال 
گر از  سوق دهیم، بی تردید آینده ای موفق در انتظارمان خواهد بود. اما ا
این تحولات غافل بمانیم، دچار حسرت و عقب ماندگی خواهیم شد. به 
خاطر داشته باشیم استفاده از هوش مصنوعی و دیجیتالی سازی دیگر 

یک انتخاب نیست، بلکه یک الزام است.
در گروه فولاد مبارکه، ساختاری گسترده برای مدیریت این تحول ایجاد 
شده و قرار است از تمام ظرفیت های داخلی و خارجی برای تحقق این 
هدف استفاده شود. همچنان که در جلسه ای با حضور مدیرعامل 
شرکت، تفاهم نامه ای با سازمان آموزش فنی و حرفه ای منعقد شد که 
یکی از محورهای اصلی آن، مشارکت در مسابقات جهانی مهارت است، 
مسابقاتی که هوش مصنوعی و دیجیتالی سازی از موضوعات اصلی آن 
به شمار می روند. این رویداد، بستر مناسبی برای ارتقای شرایط محیط 

کار ما نیز خواهد بود.
ح امتنان به نرم افزار ارگونومیک  اخیراً شاهد اختصاص جایزه طر
کنون زمان آن فرارسیده  توسعه یافته توسط همکاران فولاد مبارکه بودیم. ا
تا این پلتفرم توسعه یابد و در سطح مسابقات جهانی مهارت نیز مورد 
استفاده قرار گیرد. این اقدام می تواند جایگاه فولاد مبارکه را در عرصه 

بین المللی ارتقا دهد.

جواد کیانی، رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی شرکت 
فولاد مبارکه تصریح کرد:

عزم جهانی برای کاهش چشمگیر آمار حوادث شغلی از طریق 
روش های نوآورانه 

با توجه به اهمیت نام گذاری این روز و نقش تحول آفرین هوش مصنوعی و 
دیجیتالی سازی در عرصه ایمنی و سلامت شغلی، باید گفت پیشرفت های 
سریع و گسترده در حوزه فناوری طی سال های اخیر، فرصتی بی سابقه 
برای بهبود ایمنی و بهداشت حرفه ای فراهم کرده است. سیستم های 
هوشمند می توانند خطرات را شناسایی و با اقدامات پیشگیرانه، قبل 
از وقوع حادثه از بروز آن  جلوگیری کنند. تمرکز شعار امسال بر هوش 
مصنوعی و دیجیتالی سازی، نشان دهنده عزم جهانی برای کاهش 

چشمگیر آمار حوادث شغلی از طریق روش های نوآورانه است. در دنیای 
، بهره گیری از فناوری های نوین دیگر یک انتخاب لوکس نیست؛  امروز
بلکه ضرورتی اجتناب ناپذیر در مدیریت ایمنی و بهداشت حرفه ای به 

شمار می آید.
 ،)AR( واقعیت افزوده ، ابزارهای نوین مانند مدیریت الگوریتمی کار
واقعیت مجازی )VR(، ابزارهای هوشمند ایمنی و بهداشت، سیستم های 
، اتوماسیون و رباتیک پیشرفته به ما کمک می کنند تا  پایش و هشدار
محیط کار ایمن تری برای کارکنان ایجاد کنیم. ضمن اینکه دیدگاه های 

جهانی در حوزه ایمنی بر اصل »برابری ایمنی« تعریف می شود.
استفاده از هوش مصنوعی در این حوزه در این فرایند نقش بسزایی دارد 
و افزایش بهره وری، ارتقای امنیت شغلی، بهبود تحلیل داده ها، افزایش 
سودآوری، شکل گیری دیدگاه جامع در زمینه مخاطرات و بهبود کیفیت 
تصمیم گیری از مهم ترین مزایای بهره گیری از فناوری های هوشمند در 

HSE است.
در نقشه راه دیجیتالی سازی ایمنی و بهداشت حرفه ای این موارد بسیار 
حائز اهمیت است: 1. تحلیل وضعیت موجود در سازمان؛ 2. تعیین 
اهداف مشخص و قابل اندازه گیری؛ 3. طراحی و تدوین برنامه های 
اجرایی؛ 4. پیاده سازی فناوری های مرتبط؛ 5. آموزش و توانمندسازی 
کارکنان؛ ۶. مشارکت فعال کارکنان در فرایندها؛ ۷. ارزیابی و بهبود مداوم 

سیستم ها.
بخشی از اقدامات پنج ساله سوم شرکت فولاد مبارکه در راستای تحقق 
شعار سال 2025 سازمان جهانی عبارت اند از: طراحی و راه اندازی چت بات 
آموزش ایمنی، بهداشت حرفه ای و محیط زیست، استقرار سیستم پایش 
حضور بازرسان ایمنی، توسعه سامانه پایش هوشمند رفتار رانندگان، 
پیاده سازی رویکرد ارگونومیک چندوجهی برای بهینه سازی نوبت کاری، 
راه اندازی سامانه بینایی ماشین جهت نظارت ایمن، اجرای پروژه های 
ارزیابی ارگونومیکا و طراحی و استقرار داشبورد دیجیتال ایمنی برای 

تحلیل سریع و دقیق داده ها.

مشایخ، معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان:
بهداشت حرفه ای علمی است که بر ارزیابی، پایش و کنترل 

مستمر مبتنی است

این هم افزایی، بدون شک مسیر فعالیت ما را دقیق تر و علمی تر می کند؛ 
زیرا دیگر نمی توان به صورت غیرعلمی یا غیرمستند سخن گفت یا اقدام 
کرد. این ترکیب ارزشمند از تخصص ها امیدبخش است و امیدوارم این 

همدلی همواره ادامه یابد.
آمارهای جهانی نشان می دهد که در حوزه ایمنی و بهداشت حرفه ای، 
هنوز راه درازی در پیش داریم. بر اساس گزارش سازمان بین المللی کار 
)ILO(، سالانه بیش از 340 میلیون حادثه شغلی در سطح جهان اتفاق 
می افتد که بالغ بر 1۶0 میلیون مورد آن منجر به آسیب می شود و بیش از 
3 میلیون نفر در اثر حوادث و بیماری های شغلی جان خود را از دست 

می دهند.
ایـن آمـار به خوبـی نشـان دهنده ضـرورت تـلاش بیشـتر در ایـن حـوزه 
اسـت. امسـال، شـعار روز جهانی ایمنی و بهداشـت حرفه ای بـه موضوع 
»هـوش مصنوعـی و دیجیتالی سـازی در محیط هـای کاری« اختصاص 
دارد که نشـانه رویکـرد جهانی بـه بهره گیـری از فناوری های نویـن در این 

زمینـه اسـت.
ما در استان اصفهان، با افتخار بیشترین ساختار ایمنی و بهداشت 

حرفه ای کشور را در اختیار داریم. بیش از 1۶00 کمیته حفاظت فنی و 
بهداشت کار و حدود 1400 مسئول فنی در واحدهای مختلف مشغول به 
کمیتی نیز بالغ بر 200 بازرس بهداشت حرفه ای  فعالیت اند. در بخش حا
فعال داریم. این ها همه به راحتی حاصل نشده و سال ها تلاش، پیگیری 

و زحمت پشت این دستاوردها بوده است.
امروز دیگر اضافه کردن نفرات به تنهایی پاسخ گو نیست. برای رسیدن به 
استانداردهای مطلوب، باید به سمت هوشمندسازی و دیجیتالی سازی 
فرایندها برویم. بهداشت حرفه ای علمی است که مبتنی بر ارزیابی، 
پایش و کنترل مستمر است، مثل جریان برق که با قطع آن سیستم 

مختل می شود.
در حوزه ارگونومی نیز اقدامات ارزشمندی در حال انجام است. امیدواریم 
با بهره گیری از هوش مصنوعی و فناوری های نوین، بتوانیم تصویر 

دقیق تری از واقعیت های صنعت به دست آوریم.
یکی دیگر از موضوعات مهم، بحث مشاغل سخت و زیان آور است. 
ما نیازمند تغییر رویکرد هستیم؛ صرفاً تکرار ارزیابی ها و معاینات کافی 
نیست. باید به سمت پیشگیری، برنامه ریزی و اقدامات هدفمند برای 

کاهش آسیب ها برویم.

مغزی، مدیر روابط کار اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان 
اصفهان:

عوامل انسانی ازجمله ندانستن، نخواستن و نتواستن در بروز 
حوادث نقش دارند

در موضوع ایمنی و بهداشت، باید اذعان کنیم که با وجود تلاش های 
صورت گرفته، همچنان در بسیاری از صنایع با مشکلات جدی مواجهیم. 
حوادث ناشی از کار همچنان ادامه دارد و یکی از دلایل عمده آن، 
مشکلات انسانی است. در بسیاری از موارد، عوامل انسانی، از جمله 
ندانستن، نخواستن و نتواستن، در بروز حوادث نقش دارند که باید به 

این موارد توجه ویژه ای داشته باشیم.
یکی از اقدامات وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این زمینه، ایجاد 
کارگروه هایی در سطح استانی و کشوری برای رسیدگی به مسائلی همچون 

مسکن کارگری، مهارت آموزی و ایمنی است.
در راستای این اهداف، در زمینه بازرسی کار نیز تغییرات و ارتقای منابع 
، به ویژه در استان های صنعتی،  انسانی ضروری است. در حال حاضر
وضعیت بازرسان کار باید بهبود یابد و امیدواریم که در شش ماه آینده به 

وضعیت بهتری در این زمینه دست یابیم.
گفتنی است روز جهانی ایمنی و بهداشت حرفه ای نخستین بار در سال 
2003 توسط سازمان بین المللی کار )ILO( بنیان گذاری شد تا توجه 
جهانیان را به ضرورت پیشگیری از حوادث و بیماری های شغلی جلب 
کند. این روز هرساله در تاریخ 28 آوریل )8 اردیبهشت( به عنوان فرصتی 
برای ترویج فرهنگ ایمنی و سلامت در محیط های کاری گرامی داشته 
می شود. این روز همچنین مصادف است با روز یادبود جهانی کارگران 

آسیب دیده و جان باخته در حین کار.
شعار سال 1404 برای این روز »تحول در ایمنی و بهداشت؛ نقش هوش 
مصنوعی و دیجیتالی سازی در محیط کار« است که به نقش فناوری های 
نوین در ارتقای ایمنی و سلامت حرفه ای می پردازد. این انتخاب به دلیل 
پیشرفت های چشمگیر در عرصه دیجیتالی سازی در سال های اخیر 
انجام شده و بر استفاده از ابزارهای هوشمند برای شناسایی و حذف 

کید دارد. مخاطرات پیش از وقوع حوادث تأ

بهمن خلیلی 
مدیر ارشد بهره برداری شرکت فولاد و نورد سبا

گرامیداشت روز جهانی ایمنی و بهداشت حرفه ای در شرکت فولاد مبارکه
اقدام چین در خصوص سرمایه گذاری در صنعت فولاد 
آفریقا را می توان حرکتی استراتژیک به منظور کاهش ظرفیت 
تولید مازاد و رفع نسبی روند کاهش تقاضای فولاد در بازار 

داخلی این کشور در نظر گرفت.
به گزارش پایگاه خبری و تحلیلی »فلزات آنلاین« و به نقل از مجله 
»The Diplomat«، با افزایش حجم تقاضای فولاد، صنعت مذکور 
در آفریقا با روند افزایش سرمایه گذاری از سوی کشورهای خارجی، 
به ویژه چین روبه رو شده که صنعت نامبرده شده را دستخوش 

تغییرات گسترده ای کرده است.
براســاس آمار ارائه شــده، ظرفیــت کل تولید فــولاد قــاره آفریقا در 
سال 2024 رقمی بالغ بر 3۹٫4۹ میلیون تن اعلام شد و پیش بینی 
می شود با ثبت نرخ رشد مرکب سالانه 3٫1 درصد، این رقم تا سال 
2034 به 51٫8۶ میلیون تن فولاد برسد. این افزایش ظرفیت تولید 
فولاد به دلیل راه اندازی پروژه های زیرساختی در مقیاس بزرگ و 
تلاش کشــورهای قاره آفریقایی به منظور کاهش اتکا بــه واردات 

پرهزینه این فلز به ثبت خواهد رسید.
در همین خصوص، چین تصمیم گرفته است در اقدامی راهبردی 
به منظور کاهش ظرفیت تولید مازاد فولاد و حل مشکل سرعت 
بســیار کند تقاضا برای فلز مذکور در بــازار داخلی این کشــور، در 
صنعت فولاد آفریقــا ســرمایه گذاری کند. به نظر می رســد حجم 
ک  تقاضای داخلی برای این فلز به دلیل وضعیت رکود بخش املا
و بخشی از صنایع تولیدی چین روندی نزولی را به ثبت رسانده 
است. این موضوع سبب شده حجم صادرات فولاد چین در ماه 
کتبر سال 2024، به بالاترین میزان خود طی ۹ سال گذشته یعنی  ا

11٫18 میلیون تن برسد.
در مقــام مقایســه، بایــد عنــوان کــرد کــه هنــد به عنــوان دومین 
تولیدکننــده بــزرگ فــولاد جهــان پــس از چیــن، تنهــا صــادرات 
حدود ۶ میلیون تــن فــولاد در ســال 2023 را به ثبت رســاند. این 
میــزان از صــادرات فــولاد از مبدأ چین، نیــاز این کشــور به یافتن 
بازارهای فولاد خارجی مانند قاره آفریقا را برجســته کرده اســت. 
با توجه بــه بررســی های صورت گرفته، میانگین قیمت فــولاد در 
بازار داخلی چین به دلیل وضعیت مازاد عرضــه و افت تقاضای 
مصرف کنندگان برای این فلز، رقمــی حــدود 552 دلار در هر تن 
اعلام شــده، این در حالی بوده که میانگین قیمت فــولاد در بازار 
آفریقا به دلیل تعرفه های واردات و هزینه های حمل ونقل بالاتر 
کارآمدی در افزایش ظرفیت تولید داخلی در کشورهای قاره  و نا
مذکــور، رقمی بیــن 850 تــا یــک هــزار و 200 دلار در هر تــن گزارش 

شده است.
علی رغم کاهــش جهانــی تقاضــای فــولاد در ســال 2023، حجم 
صادرات این فلــز از مبدأ چین به قــاره آفریقا و برخی کشــورهای 
خاورمیانه بیش از ۶0 درصد افزایش یافــت و به 18٫1 میلیون تن 
رسید. این مسئله نشان می دهد چین با افزایش حجم صادرات 
فولاد خود به کشــورهای آفریقایی، به دنبال کاهش حجم مازاد 
عرضه فولاد بازار داخلی است. این اختلاف قیمت به وجود آمده 
همراه با رونــد افزایش تقاضــای فــولاد در برخی از نقــاط جهان، 
قاره آفریقا را به مقصدی جذاب برای تولیدکنندگان فولاد چینی 

تبدیل کرده است.
گفته نماند که سرمایه گذاری های چین در صنعت فولاد آفریقا  نا
ظرفیت تولید داخلــی این فلــز در قــاره مذکــور را افزایــش داده و 
موجب کاهش قیمت داخلی فــولاد، ایجاد اشــتغال در صنعت 
فولاد کشــورهای آفریقایی می شود. کشــورهایی مانند آفریقای 
جنوبــی و زیمبابــوه از ســرمایه گذاری چیــن به منظــور توســعه 
واحدهای تولید مقرون به صرفه فولاد اســتفاده خواهند کرد که 
این موضوع قیمت فولاد را کاهش می دهد و توســعه اقتصادی 

گسترده در دو کشور مذکور را به دنبال خواهد داشت.
گفتنی اســت فولاد همچنــان به عنوان یکــی از اصلی تریــن مواد 
اولیه مورداستفاده در توسعه زیرســاخت های قاره آفریقا شامل 
جاده ها، پل ها، راه آهن و واحدهای تولیدی مورداســتفاده قرار 
می گیرد. طبق بررســی های صورت گرفته، حجم تقاضای فولاد 
در قاره آفریقا روند صعودی به خود گرفته است و کشورهای قاره 
نامبرده همچنان به منظور تأمین فولاد موردنیاز خود به واردات 

این فلز متکی هستند.
در همین راســتا، تولیدکنندگان فــولاد آفریقای جنوبــی در حال 
حاضر با مشکل افزایش هزینه های عملیاتی و رشد فضای رقابت 
ناشی از واردات فولاد مقرون به صرفه چینی مواجه اند و به همین 
 ،»ArcelorMittal South Africa« دلیل شرکت هایی مانند شرکت
مجبور به کاهش و یا توقف برخی از فعالیت های خود در این کشور 
شده اســت. جدا از ســرمایه گذاری چین در صنعت فولاد آفریقا، 
شرکت های چینی در حال خرید سهام و توسعه معادن سنگ آهن 

و واحدهای تولید فولاد در سراسر قاره مذکور هستند.
گفتــه نمانــد کــه ســرمایه گذاری چینی هــا در صنعــت فــولاد  نا
آفریقــا علی رغــم وعده های اقتصادی مطرح شــده، مشــکلات و 
چالش هایی را بــا خود به همراه داشــته اســت. به نظر می رســد 
نگرانی های زیست محیطی، به ویژه در زیمبابوه به دلیل فعالیت 
واحد تولید فولاد شرکت »Dinson Iron and Steel Company« که 
کن نزدیک واحد تولیدی مذکور تأثیر  بر زندگی جوامع بومی ســا

منفی گذاشته، افزایش یافته است.
بــرای اطمینــان از اینکــه ســرمایه گذاری شــرکت های چینــی در 
بلندمدت موجب حفــظ منفعت خــود در صنعت فــولاد آفریقا 
خواهد شد، دولت های آفریقایی باید به جای تکیه بر واردات، بر 
توسعه ظرفیت تولید داخلی فولاد تمرکز کنند. بر همین اساس، 
اولویت دولت این کشورها باید به ایجاد قطب های تولید فولاد با 
مشارکت ســرمایه گذاران چینی با هدف رشــد بهره وری، کاهش 

هزینه ها و ایجاد اشتغال در صنعت مذکور تبدیل شود.

صنعت فولاد آفریقا متحول خواهد شد

وضعیت آب سدهای کشور بحرانی است
به گزارش تجارت نیوز، سمیه رفیعی، سخنگوی کمیسیون محیط زیست و کشاورزی مجلس و نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با اشاره به وضعیت بحرانی آب در 44 سد کشور گفت: به دلیل پرنشدگی سدهای کشور تأمین برق از نیروگاه های برق آبی در بهار و تابستان با مشکل جدی مواجه است. 

آمارها نشان می دهد ورودی آب مخازن سدهای کشور از ابتدای سال آبی 140۳ تا کنون ۳۷ درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافته است. همچنین حجم آب موجود در مخازن سدها نیز نسبت به سال قبل از آن 1۸ درصد و نسبت به متوسط ۵پنج ساله 1۵ درصد کاهش نشان می دهد.

به دنبال سرمایه گذاری های چین؛

 مدیر ارشد بهره برداری شرکت فولاد و نورد سبا خبر داد؛

و  مصنوعی  هوش  نقش  بر  امسال  شعار 
ایمنی  دیجیتالی سازی در جهش های حوزه 
گر بتوانیم  کید دارد. ا و بهداشت حرفه ای تأ
فعالیت های خود را به سمت بهره گیری از هوش 
مصنوعی و فناوری های دیجیتال سوق دهیم، 
بی تردید آینده ای موفق در انتظارمان خواهد 
گر از این تحولات غافل بمانیم، دچار  بود. اما ا
حسرت و عقب ماندگی خواهیم شد. به خاطر 
از هوش مصنوعی و  داشته باشیم استفاده 
دیجیتالی سازی دیگر یک انتخاب نیست، بلکه 

یک الزام است
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نشســت هم اندیشــی »ارتقــای ســلامت روان در 
صنعــت فــولاد« بــا محوریــت بررســی چالش هــای 
نیــروی انســانی و بهداشــت روانــی در محیط هــای 
صنعتــی و بــا مضمــون ایجــاد انگیــزه در کارکنــان، بــا حضــور معــاون 
از روان شناســان، روان پزشــکان و  ســرمایه انســانی، جمعــی 
جامعه شناســان از دانشــگاه های معتبــر کشــور، ازجملــه دانشــگاه 
علــوم پزشــکی اصفهــان، دانشــگاه اصفهــان، دانشــگاه علامــه 
اســلامی واحدهــای  آزاد  و دانشــگاه های  تهــران  طباطبایــی 
، روز چهارشــنبه 17 اردیبهشــت، در  خوراســگان و خمینی شــهر

ســالن طــب کار فــولاد مبارکــه برگــزار شــد.
به گزارش خبرنگار فولاد، این هم اندیشی، در کنار بازدید از خطوط تولید 
شرکت، با هدف بررسی چالش های روانی و اجتماعی کارکنان صنعت 
فولاد و یافتن راهکارهایی برای پیشگیری و ارتقای بهداشت روان در 
محیط های صنعتی، به همت مددکاری اجتماعی واحد بهداشت 
حرفه ای، ایمنی و محیط زیست شرکت فولاد مبارکه و به میزبانی این 

شرکت برگزار شد.
سلامت روان کارکنان، زیربنای توسعه پایدار صنعت فولاد 

است
حمزه علی آبادی، سرپرست مددکاری اجتماعی شرکت فولاد مبارکه، در 
کید کرد: سلامتی  حاشیه این نشست، در مصاحبه با خبرنگار فولاد تأ
سرمایه انسانی، رکن اصلی توسعه پایدار در صنعت است و کارکنان سالم 

محرک اصلی چرخه تولید صنعتی محسوب می شوند.
وی افزود: در این گردهمایی علمی که با حمایت معاونت سرمایه 
انسانی شرکت فولاد مبارکه برگزار شد، شرکت کنندگان آخرین یافته های 
پژوهشی و تجربیات میدانی خود را در حوزه هایی مانند »شناسایی و 
کاهش عوامل استرس زای محیط کار«، »پیشگیری از فرسودگی شغلی« 

و »راهکارهای مقابله با آسیب های روانی در صنایع سنگین« ارائه دادند.
علی آبادی با اشاره به ابعاد روانی سلامت نیروی کار، اظهار داشت: برگزاری 
چنین نشست هایی گامی اساسی در طراحی مداخلات هدفمند برای 
ارتقای رضایت شغلی و تاب آوری کارکنان است. تحلیل روان شناختی 
مشاغل، تهیه پروفایل سلامت روان برای هر موقعیت شغلی و تقویت 
حمایت های سازمانی ازجمله راهبردهای کلیدی مطرح شده در این 

رویداد بود.
وی افزود: بررسی ارتباط مستقیم بین شرایط کار، سلامت روان و بهره وری 
سازمانی، همچنین معرفی الگوهای موفق جهانی در حوزه بهداشت روان 
صنعتی، از دیگر محورهای این نشست تخصصی محسوب می شد. ما 
به دنبال تدوین برنامه جامع پیشگیرانه در صنعت فولاد هستیم که هم 
از بروز مشکلات روان شناختی جلوگیری کند و هم پاسخگوی نیازهای 

موجود باشد.
سرپرست مددکاری اجتماعی فولاد مبارکه، اقدامات اخیر این شرکت 
را فصل نوینی در ارتقای سلامت محیط کار دانست و تصریح کرد: این 
حرکت با پیشنهاد معاونت سرمایه انسانی شرکت آغاز شد و امیدواریم 
با اجرای طرح های پیشنهادی، نه تنها رضایت شغلی کارکنان افزایش 

یابد، بلکه خانواده های آنان نیز از مزایای این برنامه ها بهره مند شوند.
سرمایه گذاری بر سلامت روان کارکنان، تضمین بهره وری 

سازمانی است
سالار فرامرزی، استاد تمام روان شناسی دانشگاه اصفهان و رئیس 
دانشکده روان شناسی این دانشگاه، در حاشیه این نشست، در مصاحبه 
با خبرنگار فولاد، بر لزوم توجه به سلامت روان کارکنان به عنوان عاملی 
کید کرد و گفت: سلامت روانی  کلیدی در ارتقای عملکرد سازمانی تأ
کارکنان نه تنها بر عملکرد فردی در خانواده و جامعه تأثیرگذار است، 
بلکه به عنوان موتور محرک بهره وری سازمانی عمل می کند. سازمان ها 

با سرمایه گذاری در این حوزه، در واقع زیرساخت توسعه پایدار خود را 
تقویت می کنند.

وی با اشاره به پیامدهای غفلت از سلامت روان نیروی کار، افزود: حتی 
یک اختلال ساده مانند افسردگی یا فرسودگی شغلی می تواند عملکرد 
یک بنگاه اقتصادی پیشرو مانند فولاد مبارکه را تحت الشعاع قرار دهد. 
کاهش بهره وری، افزایش خطاهای عملیاتی و افت کیفیت تولید ازجمله 

تبعات این غفلت است.
رئیس دانشکده روان شناسی دانشگاه اصفهان، اقدام واحد HSE فولاد 
مبارکه در برگزاری این گردهمایی علمی را نمادی از پویایی سازمانی 
توصیف کرد و افزود: تشکیل چنین جلسات تخصصی با مشارکت 
روان شناسان و متخصصان، نشان می دهد این شرکت قبل از درمان 
مشکلات، به دنبال پیشگیری و طراحی راهکارهای عملیاتی است؛ 
ح پایش سلامت روانی کارکنان که در دست اجراست،  بنابراین طر

می تواند به الگویی برای سایر صنایع کشور تبدیل شود.
ایجاد فضای امن و مثبت در محیط کار ؛شاخصی کلیدی 

برای سنجش سلامت سازمانی
فاطمه ایزدی، عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد خمینی شهر 
کید بر  در حاشیه جلسه هم اندیشی ،در مصاحبه با خبرنگار فولاد با تأ
لزوم توجه به سلامت روان کارکنان در محیط های صنعتی، این موضوع 

را عاملی مؤثر در افزایش بهره وری و بهبود عملکرد سازمان ها دانست.
وی بهداشت روانی کارکنان را مجموعه اقداماتی تعریف کرد که با هدف 
حفظ و ارتقای سلامت عاطفی و روانی نیروی کار در محیط های شغلی 
طراحی می شود. به گفته این استاد دانشگاه، ایجاد فضای امن و مثبت 
در محیط کار نه تنها تنش های روانی را کاهش می دهد، بلکه شاخصی 

کلیدی برای سنجش سلامت سازمانی محسوب می گردد.
ایزدی افزود: ارتقای سلامت روان کارکنان به صورت مستقیم بر افزایش 
بهره وری، بهبود کیفیت تولید، رضایت شغلی، تعهد سازمانی و کاهش 
نرخ فرسودگی شغلی تأثیرگذار است. در واقع، سرمایه گذاری روی این 
حوزه به عنوان یک ضرورت استراتژیک در صنایع پیشرو جهان شناخته 

می شود.
این پژوهشگر حوزه روان شناسی صنعتی با اشاره به اقدامات شرکت 
فولاد مبارکه به عنوان نمونه موفق در این زمینه، توضیح داد: این شرکت 
با بهره گیری از تیم های تخصصی روان شناسی و مددکاری اجتماعی، 
کارکنان، طراحی  برنامه هایی همچون غربالگری مشکلات روانی 
مداخلات فردی و گروهی و برگزاری کارگاه های آموزشی را در دستور کار 
قرار داده است. این رویکرد گامی مؤثر در شناسایی به موقع چالش ها و 

ارائه راهکارهای عملیاتی است.
کید کرد: نادیده گرفتن سلامت روان نیروی کار در  ایزدی در پایان تأ
محیط های پراسترس صنعتی، نه تنها هزینه های انسانی و اجتماعی 
به همراه دارد، بلکه در بلندمدت به کاهش رقابت پذیری بنگاه ها نیز 

منجر خواهد شد.

در برنامــه رادیوفــولاد، جــواد کیانــی، رئیــس ایمنــی، 
بهداشــت حرفــه ای و آتش نشــانی فــولاد مبارکــه در 
استودیو شیشه ای حاضر شد و به سؤالات مجری این 

برنامه چنین پاسخ داد:
سال 140۳ فولاد مبارکه به عنوان سازمانی پیشرو در حوزه 

ایمنی معرفی شد. با توجه به این موفقیت، چه برنامه هایی برای 
حفظ و ارتقای این جایگاه در سال 1404 در نظر گرفته اید؟

کنون سه برنامه ارتقای ایمنی و بهداشت حرفه ای در قالب سند اجرایی  تا
کنون در سال چهارم برنامه سوم ارتقای  برای شرکت تدوین شده است. ا
ایمنی و بهداشت حرفه ای شرکت قرار داریم و تلاش خواهیم کرد با اتکا 
به خِرد جمعیِ موجود میان مدیران و همکاران برنامه های این حوزه را 
پیش ببریم. در برنامه سوم، در دو حوزه جدید فعالیت می کنیم: نخست، 
مدیریت ایمنی فرایند که برای پیشگیری از حوادث فرایندی و فاجعه بار 
مانند انتشــار مــواد ســمی، آتش ســوزی ها، انفجــارات و شکســت های 
کیــد دارد. در ایــن زمینــه از مشــاور خارجــی نیــز  ســاختاری و مــذاب تأ
بهره مندیم و آموزش های مرتبط با این حوزه در حال برنامه ریزی است. 
دوم، فرهنگ ایمنی و رهبری است که آن را با رصد برنامه های فولادسازان 
بزرگ دنیا پیش می بریم. معتقدیم در خصوص فرهنگ سازی جای کار 
زیادی داریم و برنامه های مختلفی مانند چتر اطمینان را در این زمینه 
اجرا می کنیم. این برنامه ها در قالب یک برنامه منسجم پیگیری می شوند 

و امیدواریم با تلاش جمعی نتایج قابل قبولی به دست آید.
در دستور جلسه ارتقای ایمنی شرکت که با حضور 

مدیرعامل شرکت برگزار شد، چه مواردی مطرح شد؟
مدیرعامل در رهنمودهایی بر دو حوزه اصلی استفاده از تکنولوژی های 
صنعت نســل چهــارم، هــوش مصنوعــی و تکنولوژی های جدیــد برای 
ایمن تر شــدن محیــط کار و فعالیت هــا و همچنین بر تعهــد مدیریت و 

کید کردند. امیدواریم همکارانمان با تلاش  مسئولیت پذیری همکاران تأ
جمعی بتوانند سالی بی حادثه یا کم حادثه را رقم بزنند.

کید بر تحلیل فعالیت های پرخطر در فولاد  با توجه به تأ
مبارکه، چه اقداماتی برای شناسایی و کاهش این خطرات در 

سال جاری انجام شده است؟
چند سیســتم برای شناســایی خطــرات، ارزیابــی فعالیت هــا و آموزش 
دستورالعمل های ایمنی طراحی شده است. اولین سیستمِ مرسوم در 
دنیا  سیستم شناسایی خطرات و ارزیابی ریسک هاست که روش های 
مختلفــی دارد و بخشــی از آن در مجــوزات کار روزانــه انجــام می شــود. 
همکاران ما برای تمامی فعالیت های دارای ریسک بالا در شرکت مجوز 
کار صادر می کنند و ارزیابی ریسک ها انجام می شود. در زمینه انرژی ها، 
سیستم قفل ها و تگ های ایمنی را داریم که به ایزوله کردن انرژی های 
گر همکاران ما  ک کمک می کند. با اطمینان می توانم بگویم که ا خطرنا
این سیستم ها و جزئیات گردش کارهای ایمنی را رعایت کنند، مطمئناً 

حادثه جدی در فعالیت ها نخواهیم داشت.
برای ارتقای ایمنی در تونل های برق و سایر بخش های 

شرکت چه اقداماتی انجام شده است؟
با همکاری چند واحد متولی، مانند مهندسی کارخانه، اتوماسیون ابزار 
دقیق و مدیریت بازرسی فنی، ارزیابی ریســک حریق انجام می دهیم و 
مکان های پرخطر از نظر احتمال وقوع آتش سوزی را شناسایی می کنیم. 
درخواست های آتش نشانی به واحد مهندسی کارخانه ارسال می شود و 
این واحد سیستم های اعلام و اطفای حریق موردنیاز را طراحی می کند. 
ما برای همه مکان های دارای خطر آتش ســوزی سیســتم اعلام حریق 
داریم که بــه اتوماســیون و نرم افــزار مرکــزی در واحد آتش نشــانی وصل 
است. این سیســتم ها به آتش نشــانی اطلاع می دهند و آلارم ها بررسی 
می شود. همچنین، تیم تعمیرات در مدیریت بازرسی فنی و اتوماسیون، 

کارهای تعمیر و نگهداری این سیستم ها را انجام می دهند. نواحی نیز 
به خاموش کننده های دستی و کپسول های اطفای حریق مجهزند.
در حوزه بهداشت حرفه ای، آزمایشگاه ارگونومی فولاد 

مبارکه چه قابلیت هایی دارد؟
با توجه به اهمیت بیماری های اسکلتی عضلانی که در حوزه بیماری های 
شغلی است، آزمایشگاه ارگونومی در فولاد مبارکه تأسیس شده است. این 
آزمایشگاه در نوع خود در حوزه صنعت ایران بی نظیر است و برنامه های 
توسعه ای برای آن داریم. از هوش مصنوعی در این آزمایشگاه استفاده 
کرده ایم و نتایج آن در حوزه کشوری پذیرفته شــده است. همچنین، از 
تکنولوژی های صنعت چهارم و یادگیری ماشــین برای بهبود ارگونومی 
استفاده می کنیم تا مشکلات بیماری های اسکلتی عضلانی کاهش یابد.

گروه هدف این آزمایشگاه پیشرفته چه کسانی هستند؟
گروه هدف آزمایشگاه ارگونومی بر اساس ارزیابی ریسک های بهداشت 
حرفه ای تعیین می شــود. این آزمایش ها برای کارکنــان امانی و پیمانی 
از ســال گذشته آغاز شده اســت. تســت های ویژه ای برای آتش نشانان 
ک انجام داده ایم. این  و اپراتورهای جرثقیل و کارکنان مشــاغل خطرنا

آزمایش ها برای بیشتر مشاغل شرکت قابل کاربرد است.
چه اقداماتی در خصوص کنترل عوامل زیان آور محیط کار 

در نواحی فولاد مبارکه انجام شده است؟
براساس الزام وزارت بهداشت و وزارت صمت، اندازه گیری عوامل زیان آور 
در محیط کار انجام می شــود. پس از اندازه گیری، باید اقدامات کنترلی 
صورت گیرد تا این عوامل در محدوده استاندارد قرار گیرد. ما پروژه هایی 
با عنوان پروژه های بهبود تحول در حوزه های عوامل شیمیایی، فیزیکی و 
ارگونومیکی تعریف کرده ایم و همکاران من این پروژه ها را پیگیری می کنند 
تا محیطی سالم و ایمن برای کارکنان فراهم شود. تعدادی از این پروژه ها 

با همکاری دانشگاه های کشور انجام می شود.

استفاده از هوش مصنوعی در آزمایشگاه ارگونومی فولاد مبارکه
 رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای و آتش نشانی فولاد مبارکه تصریح کرد؛

 حمزه علی آبادی
 سرپرست مددکاری اجتماعی 

شرکت فولاد مبارکه

سالار فرامرزی
 استاد تمام روان شناسی دانشگاه اصفهان

 و رئیس دانشکده روان شناسی این دانشگاه

فاطمه ایزدی
 عضو هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی 

واحد خمینی شهر

جواد کیانی
 رئیس ایمنی، بهداشت حرفه ای 

و آتش نشانی فولاد مبارکه

ایمنی معادن در اولویت است
کید کرد: معادنی که ضوابط ایمنی را رعایت نکنند، به دستگاه قضایی معرفی و در صورت لزوم، پروانه  ، امیر حسن زاده، مدیرکل دفتر نظارت بر معادن وزارت صمت از آغاز موج جدید نظارت های ایمنی بر معادن کشور خبر داد و تأ به گزارش ایسنا، در پی افزایش نگرانی ها نسبت به وضعیت ایمنی در معادن کشور

بهره برداری آن ها باطل و تعطیل خواهند شد. به گفته این مقام مسئول در وزارت صمت، در اجرای این سیاست جدید، وزارت صمت به صورت مشترک با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی برنامه هایی را برای ارتقای ایمنی معادن به اجرا گذاشته است.

سلامت روان کارکنان؛ زیربنای توسعه پایدار صنعت فولاد 
20در نشست جمعی از روان شناسان، روان پزشکان و جامعه شناسان دانشگاه های معتبر کشور  با معاونت سرمایه انسانی فولاد مبارکه مطرح شد؛

کد در صنعت فولاد 20 میلیارد دلار سرمایه های را

مدیرعامل شرکت فولاد خوزستان از ظرفیت خالی 20 
میلیون تنی تولید فولاد در کشــور خبر داد و گفت: به ازای هر 
یک میلیون تن ظرفیت ایجادشده برای کل زنجیره تولید فولاد 
در کشور، حدود یک میلیارد دلار سرمایه گذاری صورت گرفته 

است.
کثر  به گــزارش خبرگــزاری صداوســیما، امیــن ابراهیمی بــه حدا
بهره برداری از ظرفیت های خالی در این صنعت اشاره کرد و افزود: 
وقتی 20 میلیون تن ظرفیت خالی در کشور وجود دارد، یعنی 20 
میلیارد دلار سرمایه گذاری در این حوزه صورت گرفته، اما بدون 

استفاده مانده است.
وی چالش انرژی را علت اصلی خالی ماندن این ظرفیت بیان کرد 
و افزود: مطمئناً باید اقدامات مفصلی در حوزه تأمین انرژی چه از 
کمیت و چه از سوی بنگاه های مختلف تولیدی صورت  سوی حا
گیرد و راهکارهایی اندیشیده شود تا از ظرفیت خالی این صنعت 

کثر بهره برداری را داشته باشیم. حدا
ابراهیمی به چشم انداز بیست ساله  تعریف شده برای این صنعت 
اشاره کرد و گفت: چشم انداز 1404 تولید 55 میلیون تنی فولاد بود 

کنون این ظرفیت در کشور فراهم شده است. که هم ا
ابراهیمی با بیان اینکه صنعت فولاد کشور از 1٫8 میلیون تن تولید 
قبل از انقلاب، امروز به تولید 30 میلیون تن فولاد رســیده است 
گفت: سال گذشته با وجود ظرفیت های ایجادشده، متأسفانه 
تولید آن به حدود 30 میلیون تن در سال رسید که در مقایسه با 

سال 1402 حدود ۶ درصد کاهش داشت.
وی ادامــه داد: البته با توجه به زیرســاخت های ایجادشــده در 
صنعت فولاد در صــورت رفع ناترازی های انــرژی، ظرفیت تولید 

55 تن فولاد در کشور وجود دارد.
ابراهیمی با بیان اینکه یکی از مهم ترین چالش های گریبان گیر 
صنعت فولاد، نرخ بهره برداری در صنایع است گفت: در دنیا این 
نرخ عددی بالای 80 درصد است، اما در کشور ما حدود ۶0 درصد 
است و این موضوع یکی از دلایلی است که صنعت فولاد نمی تواند 

با تمام ظرفیت تولید کند.
وی گفــت: در واقــع قبــل از ناتــرازی انــرژی و ایجــاد طرح هــای 
توسعه ای جدید، نرخ بهره برداری از ظرفیت های صنعت فولاد 
در کشور عددی بالای 80 درصد بود، اما بعد از ایجاد ناترازی انرژی 
متأسفانه این عدد به حدود ۶0 درصد رسیده است که با وجود 

ناترازی ها شرایط برای این صنعت بدتر می شود.
مدیرعامل شــرکت فــولاد خوزســتان بــه تأثیر ناتــرازی انــرژی در 
مجموعه تحــت مدیریت خــود هم اشــاره کــرد و افــزود: با توجه 
بــه ناترازی های انرژی متأســفانه ســال گذشــته از 4 میلیون تن 
ظرفیت این مجتمع تولید فولاد، توانستیم 3 میلیون تن تولید 
کنیم و حدود ۹80 هزار تا یک میلیون تن تولید را از دست دادیم 

که معادل 25 درصد تولید می شود.
ابراهیمی درباره ظرفیت صادرات صنعت فولاد کشور نیز گفت: 
طی 5 سال گذشته )از سال 1400 تا ابتدای امسال( صنعت فولاد 
ظرفیت صادرات حدود 10 میلیارد دلاری داشت، اما سال گذشته 
)1403( میزان صادرات فولاد کل کشــور به عــدد ۶٫۶ میلیارد دلار 
رسید که در مقایسه با سال 1402 حدود 13 درصد کاهش داشت 
و عمده این کاهش صــادرات نیز با 2۶ درصــد کاهش مربوط به 

فولاد میانی بود.
وی احداث نیروگاه هــای برق در مجتمع های فــولادی را یکی از 
راهکارهای غلبه بر ناترازی انرژی بیان کرد و افزود: ما برای تأمین 
انــرژی موردنیــاز طرح هــای مختلفــی را در حوزه های بــرق و گاز 
کنون  فعال کردیم، مهم ترین بحث نیز احداث نیــروگاه بود. ما ا
نیروگاه سیکل ترکیبی را در دو منطقه از کشــور در دستور کار قرار 
داده ایم که در حال به مدار آوردن این نیروگاه هستیم که حدود 
520 مگاواتی است. همچنین نیروگاه خورشیدی ۶00 مگاواتی را در 
قالب سه طرح 200 مگاواتی در دستور کار خود قرار داده ایم که تا 
هر سال طی سه سال 200 مگاوات نیروگاه خورشیدی به ظرفیت 

برق کشور اضافه کنیم.
وی ادامــه داد: در حــوزه گاز نیــز اقدامــات مفصلی اعــم از طرح 
»سی بی اس ای« و حضور در میادین گازی به عنوان طرح های 
اولویت دار در دستور کار داریم که به جای ذخیره سازی گاز، تولید 

آهن اسفنجی سرد را توسعه بدهیم.
ابراهیمــی دربــاره زنجیــره پایین دســتی فــولاد نیز گفــت: ایجاد 
ارزش افــزوده در زنجیره فولاد یکــی از راهبردهای مهــم در حوزه 
بقای ایــن صنعت اســت، به ویژه که رشــد 8 درصــدی به عنوان 
اولویــت مجموعه هــای صنعتــی در چشــم انداز برنامــه هفتــم 
قرار دارد. برای تحقق رشــد 8 درصدی حرکت به سمت وســوی 
تکمیل زنجیره ارزش و صنایع پایین دســت و صنایع بالادستی 

اهمیت زیادی دارد.

عدد خبر

میلیارد دلار
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پروژه بازسازی شیر تنظیم فشار ایستگاه تقلیل فشار 
گاز اکسیژن فولاد مبارکه با اتکا به توانمندی تیم تعمیرات 
داخلی در کمترین زمان ممکن انجام شد و حدود 3.۵ 

میلیارد تومان صرفه جویی اقتصادی برای فولاد مبارکه حاصل کرد.
مهدی رئیســی، کارشــناس فرایند نگهداری و تعمیرات ناحیــه انرژی و 
کسیژن  سیالات، ضمن تأیید این خبر افزود: ایستگاه تقلیل فشار گاز ا
شــماره 3 واحد توزیع ســیالات وظیفه تأمین، تقلیل و تنظیم فشار گاز 
کسیژن مربوط به ناحیه فولادسازی را بر عهده دارد. فشار ورودی این  ا
ایستگاه BARG 32 و دبی مصرفی آن حدود 32 هزار NM3/HR است. 
کسیژن به دلیل خطر انفجار از حساسیت  تعمیرات تجهیزات سیال گاز ا
خاصــی برخــوردار اســت و بــه رعایــت دســتورالعمل ها و اســتاندارهای 

متفاوت نیاز دارد.
رئیسی ضمن اشاره به فرسودگی شــدید این شیر تنظیم فشار و زمان بر 
شدن تأمین آن از شرکت سازنده اصلی )NUOVA PIGNONE ایتالیا( 
و عدم تعمیر آن توســط شــرکت های تعمیرکننده گفت: ازآنجا که خرید 
این شیر کنترلی از شرکت سازنده اصلی حدود 3٫5 میلیارد تومان هزینه 
دربرداشت، مقرر شد اورهال کامل آن در واحد توزیع سیالات انجام شود.
کارشــناس فرایند نگهــداری و تعمیرات ناحیــه انرژی و ســیالات با بیان 
اینکه این شیر کنترلی اهمیت زیادی در فرایند تولید فولادسازی دارد و 
در صورت توقف آن، تولید در ناحیه فولادسازی نیز متوقف خواهد شد 

گفت: با افزایش طول عمر این شیرهای کنترلی و تخصصی بودن تعمیر 
آن، تعمیرات این شیرهای کنترل با چالش همراه بود؛ بنابراین با توجه 
به توانمندی تیم تعمیرات داخلی، اورهال این شیر کنترلی با موفقیت 
در کمترین زمان ممکن انجام شــد و این تجهیز با گذشت حدود ۶ ماه 

همچنان در حال بهره برداری است.
بهره برداری موفقیت آمیز از شیر بازسازی شده

روح اله بهرامــی، فورمن تعمیرات مکانیک واحد توزیع ســیالات در این 
کســیژن اعم از رگولاتور،  باره افزود: با توجه به اینکه تعمیرات شیرهای ا
شــات آف ولو، گلاب ولــو و ســفتی ولو حساســیت زیــادی دارد و از طرفی 
کســیژن، طــی درخواســت کارهای موجــود از طرف  تعمیرات والوهای ا
تعمیرگاه، به دلیل مقرون به صرفه نبودن از دستور کار خارج شده بود، 
به این نتیجه رسیدیم که با توجه به تجربه و شناخت قبلی، نوسازی این 

شیر را به همراه تیم تعمیرات واحد شروع کنیم.
بهرامی با بیان اینکه در مرحله اول، عملیات دمونتاژ کامل و شست وشو و 
جداسازی قطعات خراب و بومی سازی آن ها انجام شد گفت: پس از آن در 
بخش کنترلی شیر فرمان دستی که جام شده بود با تهیه نقشه قطعه و با 
همکاری تعمیرگاه مرکزی ساخته و مونتاژ شد. پس از آن تست عملکردی 
گ( صورت  در دو قســمت شــیر کنترلی )ابزار دقیق و تســت ســیت وپــلا
پذیرفــت و پس از شست وشــو طبق دســتورالعمل مربوط به شــیرهای 
کسیژن، این تجهیز نصب شد و با موفقیت مورد بهره برداری قرار گرفت. ا

 
 

 3.5 میلیارد تومان صرفه جویی اقتصادی  با بازسازی 

شیر تنظیم فشار ایستگاه تقلیل فشار گاز اکسیژن

با اتکا به توانمندی تیم تعمیرات داخلی  فولاد مبارکه صورت گرفت؛

برگزاری دومین سمپوزیوم بین المللی 

پژوهشگران فرآوری مواد معدنی؛

 اواخر اردیبهشت

رئیس کمیتــه اجرایی دومیــن ســمپوزیوم بین المللی 
پژوهشگران فرآوری مواد معدنی )IMPRS 2025( اعلام کرد: 
این سمپوزیوم بین المللی با حمایت ایمیدرو طی روزهای 29 
تا 31 اردیبهشت در مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران 

برگزار می شود.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، ضیاءالدین پورکریمی با بیان 
این مطلب گفت: دومین ســمپوزیوم بین المللی پژوهشــگران 
فرآوری مواد معدنی با هدف تبادل اطلاعات و یافته های علمی 
درباره روش های فرآوری مواد معدنی، کانی شناسی و شناسایی 
مواد معدنــی و نیــز هم افزایــی و تجمیــع ظرفیت هــای علمی و 
صنعتی داخلی و بین المللی برای رفع چالش های کلیدی برگزار 

می شود.
وی افــزود: از دیگر اهداف این ســمپوزیوم، ایجاد بســتری برای 
تبادل دانش و تجربیات بین متخصصــان و صاحب نظران این 
حوزه، توانمندســازی متخصصان و ارتقای ســطح مهارت های 
موردنیاز درخصوص فراوری مواد معدنی و بررســی فرصت های 

جدید و همکاری در این حوزه است.
رئیس کمیته اجرایی دومین سمپوزیوم بین المللی پژوهشگران 
فراوری مواد معدنی با اشــاره به محورهای علمــی این همایش 
تصریح کــرد: ازجملــه محورهــای آن، خردایــش و طبقه بندی، 
جدایش فیزیکی، فلوتاسیون و شیمی سطح هیدرومتالورژی، 
فرایندهای بیولوژیکــی، فــراوری ذرات نرمه و فوق نرمــه، فراوری 

زغال سنگ و فراوری عناصر استراتژیک و حیاتی و... است.
وی ادامــه داد: فــراوری کانی هــای صنعتــی، شبیه ســازی، 
مدل سازی، کنترل و طراحی کارخانه های فرآوری مواد معدنی، 
بازیافــت و مدیریــت باطله هــا و پســماندهای معــدن و صنایــع 
معدنی، مدیریت و بازیابی آب در کارخانه های فراوری، روش های 
نوین فراوری مواد معدنی، روش های فراوری خشک و کم آب بر، 
کاربــرد هــوش مصنوعــی در مباحــث فــراوری و کانی شناســی و 
روش های نویــن شناســایی مــواد معدنــی، از دیگــر محورهای 

سمپوزیوم مذکور است.
پورکریمی با بیان اینکه در جریان دومین سمپوزیوم بین المللی 
پژوهشگران فرآوری مواد معدنی بیش از ۶0 مقاله دریافت شده 
است، گفت: در این نمایشگاه، شرکت های داخلی و بین المللی 
در حوزه معدن و صنایع معدنی حضور می یابند و توانمندی ها و 
دستاوردهای مجموعه های آزمایشگاهی و تحقیقاتی خود را به 

نمایش می گذارند.

مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
گفت: سازمان حمایت حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 

از ۵0 واحد نمونه به عنوان برگزیدگان ملی تجلیل می کنند.
به گزارش ایراسین، سید عباس حســینی، مدیرکل حوزه وزارتی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، اظهار داشــت: هدف از برگزاری 
این همایش ملی، تنها پاسداشت تلاشگران حوزه صنعت و معدن 
نیست، بلکه ایجاد بستری اثربخش برای گفت وگو، تعامل سازنده 
و تدوین سیاست های راهبردی در مسیر تقویت و ارتقا جایگاه این 

بخش کلیدی در اقتصاد کشور است.
کیدات رهبر انقلاب اسلامی بر ضرورت حمایت  وی با اشاره به تأ
از بخش تولید و تقویت زیرساخت های اقتصادی کشور، گفت: 
براســاس مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی، روز دهم تیرماه 
هر سال به عنوان روز ملی صنعت و معدن در تقویم رسمی کشور 
ثبت شده است. این مناسبت هرساله در سطح ملی و استانی با 

مشارکت فعال دولت و بخش خصوصی برگزار می شود.
مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به 
پیشینه این رویداد تصریح کرد: این مراسم از اواخر دولت ششم 
آغاز و در بیشتر سال ها با حضور رؤسای جمهوری برگزار شده که 
نشان دهنده اهتمام دولت به جایگاه صنعت و معدن و حمایت 

از فعالان این حوزه است.
حسینی با بیان اینکه هدف اصلی این مراسم تقدیر از تلاش های 
بی وقفه و ارزشمند فعالان صنعت، معدن و تجارت کشور است، 
افزود: همچنیــن ایجــاد هم افزایــی میــان دولت و تشــکل های 
تخصصــی و همچنیــن امیدآفرینــی در میــان ســرمایه گذاران و 

تولیدکنندگان از دیگر اهداف این روز است.
وی با اشاره به اینکه ستاد گرامیداشت روز ملی صنعت و معدن 
در وزارت صمت تشکیل شده است، افزود: امسال جشنواره ای 
با عنوان فرهنگ و صنعت طراحی شده است تا روز ملی صنعت 
و معــدن ســال 1404 را از ســال های گذشــته متمایز کنــد. هدف 
از این جشــنواره، ایجاد پیونــد مؤثر میان حوزه فرهنــگ و هنر با 
صنعت کشــور و ترویج فرهنگ صنعتی در میان اقشــار مختلف 

جامعه است.
وی از دومیــن برنامــه نوآورانه ســال جــاری خبــر داد و گفــت: در 
راســتای ایفــای نقــش وزارت صمــت در هدایــت و حمایــت از 
شرکت ها برای حرکت در مسیر توسعه پایدار، چارچوب راهبری 
پایداری و مسئولیت اجتماعی شرکت ها تدوین شده است. این 
سند با نگاه به نیازهای واقعی صنایع و تولیدی ها و با رویکردی 
مسئله محور، شــرکت ها را برای تعهد به مسئولیت های خود در 

قبال ذی نفعانشان توانمند خواهد ساخت.

تقدیر از ۵0 واحد نمونه صنعتی و معدنی

محمدرضا کریمی سرپرست دفتر صنایع معدنی وزارت صمت شد
با حکم یونس الستی، معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، محمدرضا کریمی به عنوان سرپرست دفتر صنایع معدنی وزارت صمت منصوب شد. کریمی که دانش آموخته مهندسی صنایع است، سابقه ای طولانی و متنوع در بخش معدن و صنایع معدنی کشور دارد. وی پیش از این عضو هیئت مدیره و معاون 

برنامه ریزی و توسعه شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران )ایمپاسکو( بوده و همچنین در سمت هایی چون مدیر اقتصادی و مسئول سرمایه گذاری ایمپاسکو، کارشناس معدن زغال سنگ خمرود و کارشناس تعمیر و نگهداری مجتمع های پتاس خور و بیابانک و نفلین سینیت کلیبر فعالیت داشته است.

پروژه ساخت، نصب و راه اندازی ماشین برداشت 
دوطرفه در پارک های 3 و 4 و ۵ واحد انباشت و 
 Bridge Bucket Wheel( برداشت ناحیه آهن سازی
Reclaimer( فولاد مبارکه بدون حضور کارشناسان خارجی و با 
استفاده از توان علمی و فنی متخصصان داخلی با موفقیت انجام 

شد و مورد بهره برداری قرار گرفت.
مدیر توسعه آهن سازی فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر گفت: این 
ماشین با استفاده از به روزترین تکنولوژی دنیا، طراحی و با رویکرد استفاده 
کثری از توان ساخت داخل، در شرکت آذرطیف سپاهان ساخته و  حدا
بدون حضور سوپروایزر خارجی و با کمک متخصصان داخلی، تست و در 

ایمنی کامل، با موفقیت راه اندازی شد.
رضا خادم کیمیائی از این ماشین به عنوان یکی از تجهیزات کلیدی در 
صنایع معدنی نام برد و گفت: ماشین مذکور، ضمن فراهم کردن امکان 
برداشت کنستانتره از هر دو سمت، باعث افزایش راندمان و کاهش زمان 
بارگیری می شود. ضمن اینکه توزیع یکنواخت و بدون ضربه به پایل مواد 

ازجمله مزایای دیگر این ماشین است.
گی های اجرای این پروژه را برداشت کنستانتره با ظرفیت نامی  وی ویژ
1500 تن بر ساعت، پوشش دادن دپوی مواد )33 متر عرض و 14 متر 
ارتفاع(، قابلیت تنظیم حرکت و ظرفیت برداشت مواد با استفاده از 
سیستم های کنترل سرعت، استفاده از سیستم ترمز هیدرولیک بین ریل 
و بوژی جهت پایداری ماشین در مواقع اضطراری، مجهز بودن به اِنکودر 
جهت مکان یابی در پارک، قابلیت برداشت مواد در سه حالتِ اتوماتیک، 
کثری از توان ساخت داخل  نیمه اتوماتیک و دستی، استفاده حدا
)ساخت بیش از 250 تن اسکلت فلزی( و راه اندازی با کمک متخصصان 

داخلی و بدون حضور سوپروایزر خارجی برشمرد.
در همین زمینه برخی از رؤسا و کارشناسان این حوزه چنین گفتند:

محمد حسنی، رئیس توسعه خطوط آهن سازی:
ماشین بریج ریکلایمر دوطرفه با وزنی بالغ بر 340 تن، دارای دو مجموعه 
کت است که بر روی ترولی نصب شده و دارای موتور و گیربکس و  چرخ و با
درایوهای مستقل است. چرخ های دستگاه بر روی دو عدد ریل با فاصله 
38 متری نصب شده و این ماشین قابلیت برداشت و ارسال مواد به میزان 
1500 تن بر ساعت از پارک های 3 و 4 و 5 با عرض مقطع هرم 32 متری و 
 Transfer Car ارتفاع 14 متر را داراست. جابه جایی بین پارک ها از طریق

واقع در انتهای پارک های مذکور انجام می شود.
شایان ذکر است 250 تن اسکلت فلزی برای این ماشین ساخته شده که 
عمده متریال استفاده شده در ساخت این قطعات، S355J2N است. 
برش کاری متریال این قطعات با بهره گیری از برش لیزر و پلاسما انجام 

گرفته که موجب دست یابی به دقت بالای فیت آپ و مونتاژ و ارتقای 
کیفیت جوش شده است. همچنین با توجه به حساسیت ماشین و 
لزوم رعایت تلرانس های هندسی و انطباق ها، با استفاده از روش های 
کثر دقت در ماشین کاری تجهیزات  نوین نظیر Laser Tracking، حدا

لحاظ شده است.
سید محمد حبیبی، کارشناس توسعه خطوط آهن سازی:

کت های آن  از قابلیت های ماشین مذکور می توان به دوطرفه بودن با
اشاره کرد. با استفاده از این قابلیت امکان شارژ کنسانتره در هر دو سمت 
کثری  پل ماشین و در طول پارک مهیاست و مدیریت انباشت حدا
مواد در پارک های 3 و 4 و 5 عملیاتی خواهد شد. این موضوع امکان 
کثری مواد از کاردامپرهای 1 و 2 را محقق خواهد  دریافت و دپوی حدا
ساخت. از قابلیت های دیگر این دستگاه، استفاده از سیستم درایو 
جهت کنترل سرعت بخش سیستم های محرک های ترولی و دو عدد 
کت ماشین است که امکان تغییر در نرخ برداشت مواد از سطح پارک  با

را فراهم می سازد.
نصب دو دستگاه سیستم توزین با چهار لودسل با دقت بالا بر روی 
نوار نقاله دستگاه، امکان مانیتورینگ دقیق تناژ مواد ارسالی را برای 
واحدهای مرتبط ایجاد کرده است. این ماشین به یک عدد سیستم 
روانکاری مرکزی مجهز است که در صورت نبودِ روانکار در هر یک از 
مسیرها، حسگرهای دقیق این امر را تشخیص می دهند و فرمان های 

لازم به سیستم ارسال می شود.
از نکات دیگر پیش بینی دو عدد انکودر با دقت بالا جهت پایش مستمر 
موقعیت ترولی ها بر روی دو ریل است. وضعیت حرکت چرخ های دو 
سمت پل دستگاه توسط انکودرهای اشاره شده مانیتور می شود و 
در صورت خارج شدن از بازه استاندارد، فرامین لازم در راستای توقف 
و جلوگیری از آسیب به تجهیزات علی الخصوص پل دستگاه صادر 

می شود.
این دسـتگاه از چهـار عـدد Rake به منظـور کنترل ریـزش مـواد از مقطع 
پایل کنسانتره تشکیل شده است که به منظور سهولت در بهره برداری، 
برخلاف ماشین های قدیم زوایای آن ها توسط وینچ های برقی تنظیم 

می شـوند.
سید سعید محتشم خواه، کمک کارشناس توسعه خطوط 

آهن سازی:
با توجه به اهمیت اجرای خیز پل مطابق با نقشه های صاحب فناوری، 
استندهای نگه دارنده مناسب طراحی و در بخش های مختلف پل 
قرار گرفت و توسط جک های 50 تنی با حساسیت بالا تنظیم شد. پس از 
نقشه برداری و اطمینان از صحت آن، عملیات جوشکاری پل با رعایت 

دستورالعمل ها آغاز شد و مطابق با مدارک کنترل کیفی بازرسی ها و 
چک های لازم صورت گرفت. به منظور سهولت و افزایش دقت در مونتاژ 

قطعات Bucket Wheel ، دو عدد فیکسچر طراحی و ساخته شد.
حمید بزاز، رئیس واحد مواد خام:

با توجه به ظرفیت تولید واحد گندله سازی و عمر بالای بریج ریکلایمر 1 
به عنوان برداشت کننده مکانیزه کنسـانتره سـنگ آهن زبره برای ارسال 
بـه واحـد گندله سـازی به منظـور تولیـد کمّـی و کیفـی مناسـب، نیـاز بـه 
احـداث و بهره بـرداری از یـک دسـتگاه برداشـت کننده جدیـد احسـاس 

می شـد.
معایب دستگاه بریج ریکلایمر 1 عبارت بودند از:

1- امکان برداشت یک طرفه، به شکلی که با برداشت توسط بریج 
ریکلایمر 1 از یکی از پارک های )3 یا 4(، عملاً امکان انباشت در بخش های 
پشت بریج وجود نداشت و تخلیه باید در پارک دیگر برنامه ریزی می شد؛ 
از این رو عملاً به اندازه ظرفیت یکی از پارک های انباشت و برداشت 
ذخیره کنسانتره امکان پذیر نبود. همچنین در مواقعی که بریج در پارک 
3 مشغول برداشت بود تخلیه نرمه و زبره دچار تداخل شده و به اجبار 

گن برگردان ها متوقف می شد. یکی از وا
2- ظرفیت دستگاه به دلیل فرسودگی کم بود و با توجه به افزایش ظرفیت 
گندله سازی و فشار تولید، امکان تعمیرات دوره ای مناسب سلب شده 
بود. ضمناً در بسیاری از مواقع یک دستگاه لودر برای تأمین کمیت زبره 

ارسالی به تجهیز کمک می کرد.
3- افزایش میزان تعمیرات اضطراری که با توجه به کارکرد دستگاه بیش 

از عمر مشخص شده توسط سازنده، هزینه زیادی داشت.
4- نبودِ قطعات یدکی مناسب، به طور مثال، لارج بیرینگ دستگاه به 
تعداد و کیفیت مناسب تأمین نمی شد و با توجه به روند سنگین و زمان بر 
تعویض قطعه مذکور و افزایش خرابی به خاطر فشار به دستگاه، واحد را 

دچار چالش ساخته بود.
5- با توجه عمر دستگاه، برخی بخش های سازه ای دچار اشکال شده 
و ادامه بهره برداری با ریسک های ایمنی همراه بود، به شکلی که پس 
از احداث بریج ریکلایمر جدید، بازرسی فنی از ادامه فعالیت دستگاه 

جلوگیری کرد.
در خاتمه، رضا خادم کیمیائی، مدیر توسعه آهن سازی، از زحمات 
کارکنان واحد توسعه آهن سازی، دستگاه نظارت، مدیریت و کارکنان 
بهره برداری ناحیه آهن سازی، قراردادهای خرید، برنامه ریزی و پشتیبانی 
توسعه، حمل ونقل، شرکت های رسول ماشین و آذرطیف سپاهان و 
کلیه همکارانی که در برنامه ریزی، اجرا و راه اندازی این پروژه مشارکت 

داشته اند، تشکر و قدردانی کرد.

رضا خادم کیمیائی
مدیر توسعه آهن سازی فولاد مبارکه

محمد حسنی
 رئیس توسعه خطوط آهن سازی

سید محمد حبیبی
 کارشناس توسعه خطوط آهن سازی

مهدی رئیسی
کارشناس فرایند نگهداری و تعمیرات ناحیه انرژی و سیالات

روح اله بهرامی
فورمن تعمیرات مکانیک واحد توزیع سیالات

حمید بزاز،  رئیس واحد مواد خام

ساخت، نصب و راه اندازی ماشین برداشت دوطرفه
 در ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه

بدون حضور کارشناسان خارجی انجام شد؛

مدیرکل حوزه وزارتی وزارت صنعت، معدن و تجارت خبر داد؛
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 خـبــــــــــــــــــر      

کاهش 62 درصدی گیرها در کلاف پیچ های خط نورد گــرم یکی از دلایل مهم 
ثبت بالاترین رکورد تولید در خط نورد گرم فولاد مبارکه طی سال 1403 بوده است.
در همین زمینه برخی مسئولان و کارشناسان این پروژه در این زمینه چنین گفتند:

بهرام فاضلی، سرپرست تعمیرات کلاف پیچ های فولاد مبارکه
در ســال 1403، قســمت کلاف پیــچ ناحیــه نــورد گرم بــا دســت یابی بــه موفقیت های چشــمگیر، 
گام های بلندی در راستای ارتقای بهره وری و بهبود فرایندهای تولید برداشت. ازجمله مهم ترین 
دستاوردهای این قسمت، تولید با اینکالیای صفر )بدون گیر( در خردادماه بود که این موفقیت در 
ماه های بعدی نیز تداوم داشت؛ به گونه ای که در بیشتر ماه های سال، گیرها به تعداد صفر یا یک 
عدد در ماه رسید و نهایتاً کاهش ۶2 درصدی گیر در کلاف پیچ ها در سال 1403 ثبت شد که همراه 
با تحقق رکورد فوق العاده تولید سالانه کلاف گرم که یک رکورد بی نظیر از بدو تأسیس فولاد مبارکه 

محسوب می شد، سهم بسزایی در ثبت رکورد سالانه نورد گرم بعد از دوازده سال داشت.
مهم ترین دلایل کاهش گیرها عبارت اند از: برنامه ریزی درســت، بازرسی های دقیق، نگهداری و 
تعمیرات، چابک سازی، تغییرات و بهینه سازی ها و انجام چندین پروژه نوآورانه در سیستم های 

اتوماسیون صنعتی.
در این فرصت از همکاران پرتلاش ناحیه نورد گرم به ویژه زون کلاف پیچ ها، واحدهای تعمیرات و 
تعمیرگاه مرکزی، واحدهای فنی و پشتیبانی و تمامی پیمانکاران مقیم و درگیر در پروژه های ناحیه 
نورد گرم که با تعهد و تلاش بی وقفه خود نقش مؤثری در تحقق این دستاوردهای ارزشمند داشتند، 

صمیمانه سپاسگزارم.
میثم خاک پور، مهندس فرایند ناحیه نورد گرم:

که ناحیه نورد گرم یکی از گلوگاه های اصلی فولاد مبارکه در تولید ورق به شمار می رود، تولید  ازآنجا
پیوسته و بدون توقف ورق در این ناحیه، از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است؛ بنابراین هدف همه 

کیفیت است.  اقدامات و فعالیت های همکاران در ناحیه، نورد بدون توقف و البته با
گیــر ورق در مســیر پیچش(  یکــی از مصادیق اصلــی توقــف تولیــد در ناحیه نــورد گــرم، اینکالیــا )
اســت که منجر به قراضه شــدن ورق، آســیب به تجهیزات خــط و افزایش توقف های اضطــراری و 
برنامه ریزی نشده خواهد شد. واحد کلاف پیچ )کویلر( ناحیه نورد گرم، یکی از نقاط حیاتی در بروز 
اینکالیا به شمار می رود، زیرا سرعت خطی ورقِ خروجی از نورد نهایی در زمان رسیدن به کلاف پیچ 
بسیار زیاد است؛ بنابراین، سلامت تجهیزات کلاف پیچ، تنظیم پارامترهای سرگیری و کلاف پیچی و 
همچنین نورد سر ورق به صورت بدون عیب برای محصولات تولیدشده با عرض، ضخامت و کیفیت 
متفاوت می تواند از وقوع اینکالیا جلوگیری کند. عملکرد واحد کلاف پیچ نورد گرم در سال 1402 تعداد 
42 گیر )اینکالیا( در سال بود؛ درحالی که در سال 1403 این عدد به 2۶ اینکالیا در سال کاهش یافت.
از مهم ترین عوامل مؤثر در دست یابی به این موفقیت ارزشمند می توان به این موارد اشاره کرد: 
کنترل مؤثر نورد نهایی سرِ ورق و کاهش مشکلات میز غلتکی به منظور کاهش گیر ورق در میز غلتکی، 
سایدگایدها و پشت پینچ رول ها؛ انجام فعالیت های هیدرولیکی در واحد کلاف پیچ به منظور کاهش 
تریپ سیستم های هیدرولیک؛ تعریف حفاظت های برقی و کامپیوتری به منظور کاهش قطع ردی 
کلاف پیچ ها در حین پیچش ورق و همچنین تأمین موجودی قطعات مندریل ها و آماده به کاری 

بالای این قطعات حســاس در کلاف پیچــی. به عــلاوه، مهارت و ســرعت عمل اپراتورهــای تولید 
گاهی کامل از دستورالعمل های کلاف پیچی باعث شد در شرایط حساس نورد و  کلاف پیچ در کنار آ
با وجود ثبت رکورد تولید در دو ماه ابتدایی سال 1403، با تمرکز بالا، از وقوع چندین اینکالیا جلوگیری 
شود. ثبت کامل مشکلات واحد کلاف پیچ، در هر شیفت کاری و بررسی مشکلات توسط کارشناسان 
کنترل پروسس و کنترل فرایند دقیق دفتر فنی تولید در بسیاری از موارد باعث تشخیص به موقع 

اشکالات خط می شود و اقدامات مؤثر جهت رفع عیب در سریع ترین زمان ممکن انجام می گیرد.
انتظار می رود با ادامه اقدامات مثبت ذکرشده و همچنین، انجام فعالیت های مناسب تعمیراتی 
در تأمین به موقع تجهیزات پینچ رول ها، رپررول ها، مندریل ها و تجهیزات میز غلتکی، روند کاهش 

اینکالیا در سال جاری نیز تداوم یابد.
مهرداد رجبی، کارشناس تعمیرات مکانیک کلاف پیچ ها:

با عنایت به لطف خـدا و تـلاش همـکاران در واحـد  تعمیـرات و تولید نورد گـرم و کلیـه واحدهای 
پشـتیبانی فـولاد مبارکه، قسـمت کلاف پیچ خـط نورد گـرم موفق شـد رکـورد جدیـدی در کاهش 
اینکالیـا در سـال 1403 ثبت کنـد؛ به طوری کـه تعداد اینکالیـا از 42 عـدد در سـال 1402 بـه 2۶ عدد 
در سـال 1403 کاهـش یافـت. مهم تریـن عوامـل ایـن موفقیـت، اجـرای پروژه هـای بهینه سـازی، 
نگهداری و تعمیرات به موقع در کلاف پیچ های خط نورد گـرم و افزایش آماده به کاری تجهیزات 
کلاف پیچ هاسـت که باعث کاهـش توقفـات و کاهـش هزینه هـا و افزایش راندمـان خط نـورد گرم 
شـد. در ادامـه از مدیریـت خط نـورد گـرم و کلیـه همـکاران تعمیـرات و تولید کـه در ایـن موفقیت 

بـزرگ مشـارکت داشـتند قدردانـی می کنم. 
محمدرضا شادمان، فورمن تولید خط نورد گرم:

به لطف خداوند متعال و همت همکاران قســمت کویلر نورد گرم موفق شــدیم تعداد گیر ورق در 
تجهیزات قسمت کلاف پیچ را که در سال 1402 به 42 عدد رسیده بود، تقلیل دهیم و رکورد چشمگیر 
2۶ عــدد را در ســال 1403 ثبت کنیم. ایــن مهم با انجــام فعالیت هایی نظیــر اقدامــات اصلاحی و 
عکس العمل های دقیق و به موقع همکاران تولید در مواجهه با شرایط گیر ورق و انجام فعالیت های 
پیشگیرانه با اعمال تنظیمات سیستمی متناسب با گرید، عرض و ضخامت و تنظیم های متعدد 
توسط همکاران پروسس و همچنین همکاری تیم تعمیرات در هم سطح سازی و رفع موانع مسیر 
عبور ورق، اصلاح نقاط ضعف تجهیزات و انجام روتین های منظم و به موقع، به دست آمد. امید 

است که در سال جاری این رکورد حفظ و بار دیگر کاهش یابد.
مسیب الفیده، مسئول شیفت خط نورد گرم:

کاهش ۶2 درصدی گیرهــا در کلاف پیچ های خط نورد گرم در ســال 1403، کار مهــم و بزرگی بود که 
سه دهه پس از از راه اندازی خط نورد گرم صورت پذیرفت. این مهم چندین علت اصلی داشت که 
مهم ترین آن ها عبارت اند از: اصلاح و بهبود وضعیت ســر ورق در ضخامت های بالا از سمت اتاق 
کنترل OS5 که با اصلاح در  Loading Valueقفسه های فینیشینگ انجام گرفت و همچنین اصلاح 
سرعت سکشن های بعد از قفسۀ  F7 روی انتهای ورق که باعث کاهش رول تریپ ها می شد. این 
دستاورد بزرگ در مجموع حاصل زحمات تمامی کارکنان خط نورد گرم و همکاری مؤثر واحدهای 

پشتیبانی است.

با حمایت شرکت فولاد مبارکه، مشارکت شرکت ایریسا و به همت مرکز تخصصی 
آپای دانشگاه صنعتی اصفهان، مسابقات فتح پرچم )CTF( تحت عنوان 

مازآپا 3 برگزار شد.
به گزاش خبرنگار فولاد این مسابقات به مدت 24 ساعت از ساعت 10 صبح روز پنج شنبه 18 
اردیبهشت ماه 1404، به صورت مجازی از طریق سکوی آنلاین https://mazapa.ir آغاز و تا ساعت 

10 صبح روز جمعه ادامه یافت.
علیرضا قضاوی، رئیس امنیت سایبری شرکت فولاد مبارکه، در این باره گفت: در واقع این مسابقات 

با هدف شبیه سازی یک حمله سایبری واقعی در میدان نبرد سایبری ایران با حمایت فولاد مبارکه 
برگزار شد.

وی در تشریح این مسابقات ادامه داد: مسابقات CTF )Capture The Flag( نوعی رقابت تخصصی 
در حوزه امنیت سایبری است که در آن شرکت کنندگان با حل مجموعه ای از چالش های فنی، 
توانایی خود را در تحلیل، نفوذ، کشف آسیب پذیری و دفاع در برابر تهدیدات سایبری محک 
می زنند. این مسابقات در سطح جهانی به عنوان یکی از مؤثرترین ابزارهای آموزش عملی امنیت 

اطلاعات شناخته می شوند.
به گفته قضاوی، هدف این رویداد ملی که در راستای مسئولیت های اجتماعی شرکت و با حمایت 
شرکت فولاد مبارکه و مشارکت شرکت ایریسا و به همت مرکز تخصصی آپای دانشگاه صنعتی اصفهان 
برگزار شد، کمک به بلوغ و توسعه زیست بوم امنیت سایبری در کشور، تشویق تیم ها و استعدادهای 
این حوزه جهت آشنایی با چالش های امنیتی در صنایع ساخت و تولید و هیجان بخشی و سوق 

علایق دانشجویان به مقوله امنیت سایبری بوده است.
کید کرد: نکته متمایز این مسابقه با دیگر مسابقات فتح پرچم، الگوبرداری از چارچوب  وی تأ
MITRE ATT&CK  و طراحی یک روایت حمله پیوسته بود که شرکت کنندگان را درگیر یک جریان 

واقعی نفوذ می کرد.
رئیس امنیت سایبری شرکت فولاد مبارکه در تشریح این رویداد گفت: با حمایت شرکت فولاد مبارکه، 
علاوه بر برگزاری این مسابقه، یک زیرساخت قوی برای طراحی سناریوهای متنوع و منعطف و اتصال 
تعداد زیادی تیم شرکت کننده برای برگزاری این گونه مسابقات در مرکز آپای دانشگاه صنعتی طراحی 
و توسعه داده شد؛ به گونه ای که در این مسابقه برای هر تیم یک شبکه اختصاصی یک سازمان با 1۹ 
دارایی شبکه بر روی زیرساخت کوبرنت پیاده سازی شد. در این زیرساخت درمجموع در حدود 
4000 کانتینر در اختیار شرکت کنندگان قرار گرفت. دسترسی هر تیم نیز به شبکه سازمان اختصاصی 

و محدود به همان بود.
استقبال فراتر از انتظار در رقابت بزرگ CTF تحت عنوان مازآپا ۳

در همین زمینه، علی فانیان، رئیس آپای دانشگاه صنعتی اصفهان گفت: مازآپا 3 با تمرکز بر ارتقای 
سطح دانش عملی، آشنایی با حملات سازمان یافته و تقویت توان مقابله با تهدیدات سایبری، 
بستری ارزشمند برای پرورش متخصصان امنیت اطلاعات کشور فراهم کرده است؛ رویدادی که 
هم زمان با حفظ استانداردهای بین المللی، بر بومی سازی تجربه های آموزشی در حوزه امنیت 

کید دارد. نیز تأ
وی با اشاره به اینکه آپای دانشگاه صنعتی اصفهان تجربه موفق برگزاری 8 دوره مسابقات فتح پرچم 
را داشته است، ادامه داد: دور نهم این مسابقات تحت عنوان مازآپا 3 با بهره گیری از این کوله بار 
تجربه و با هدف ایجاد بستری واقعی برای سنجش دقیق توانمندی تیم های امنیت سایبری با 

حمایت شرکت فولاد مبارکه طراحی و اجرا گردید.
بنابر اظهارات رئیس آپای دانشگاه صنعتی اصفهان، در این مسابقه شرکت کنندگان با 25 چالش 

متنوع در قالب حمله های مرحله به مرحله روبه رو بودند. این چالش ها از مراحل ابتدایی 
شناسایی و دسترسی اولیه )Initial Access, Reconnaissance( آغاز و تا مراحل پیشرفته ارتقای 
سطح دسترسی )Privilege Escalation(، حرکت جانبی )Lateral Movement( و نهایتاً خروج داده 
)Exfiltration( ادامه داشت. این چالش ها در 8 دسته تخصصی طبقه بندی و برای آماده سازی 

ذهنی شرکت کنندگان سه سؤال Warm-up نیز در ابتدای مسابقه در نظر گرفته شده بود.
کید بر اینکه استقبال از این دوره فراتر از انتظار بوده و رکورد جدیدی در تعداد تیم های  وی با تأ
شرکت کننده به ثبت رسیده است افزود: در این مسابقه ۶50 نفر در قالب 232 تیم شرکت کردند. 
این استقبال چشمگیر نشان دهنده جایگاه ویژه مازآپا در میان نخبگان امنیت سایبری کشور و 

اعتماد آن ها به کیفیت علمی و فنی این رقابت است.
فانیان در تشریح زیرساخت این رویداد عنوان کرد: زیرساخت مسابقه بر پایه یک سازمان فرضی 
با اجزای واقعی و عملیاتی بنا شده است؛ زیرساختی که شامل سیستم های مخصوص توسعه، 
سرور گیت، دیتادیودها و شبکه ایزوله، سیستم  Jump Server، سامانه های تیکتینگ، سامانه ثبت 
حضوروغیاب و سیستم حراست در نظر گرفته شده بود. این طراحی، شرایطی نزدیک به دنیای 
واقعی را برای تحلیل و پاسخ به تهدیدات فراهم کرده و به شرکت کنندگان امکان می دهد مهارت های 

فنی و تحلیلی خود را در بستری کاربردی محک بزنند.
وی افزود: در این رقابت نفس گیر 24 ساعته، از 25 چالش مسابقه 21 چالش حل شد و 4 چالش 
 PR1M3D و FLAGMOTORI، INSPECY_ELEMENT حل نشده باقی ماند. در مازآپا 3 تیم های
مقام های برتر را کسب کردند که جوایز قابل توجهی برای آنان در نظر گرفته شده است. سه تیم برتر 
این مرحله به عنوان تیم های قرمز و تعدادی شرکت توانمند در حوزه امنیت سایبری به عنوان 

تیم های آبی در شهریور ماه سال جاری در مرحله پایانی مسابقات شرکت خواهند کرد.
علیرضا قضاوی، رئیس امنیت سایبری شرکت فولاد مبارکه، در خاتمه از تیم آپای دانشگاه صنعتی 
اصفهان، کلیه تیم های شرکت کننده که با حضور خود، این رویداد را پرشور و جذاب تر کردند و 

همچنین از همکاری شرکت ایریسا و دانشگاه صنعتی اصفهان تشکر و قدردانی کرد.
شِمای شبکه سازمان در شکل زیر نشان داده شده است.

حمایت فولاد مبارکه از برگزاری مسابقه فتح پرچم با شبیه سازی یک حمله سایبری
با هدف ارتقای توان فنی نخبگان کشور در حوزه امنیت سایبری انجام شد؛

پیشرفت فاز نخست پروژه انتقال آب دریای عمان به اصفهان به 90 درصد رسید
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، میزان پیشرفت فیزیکی فاز نخست انتقال آب دریای عمان به استان اصفهان با راهبری ایمیدرو به 90 درصد رسیده و در سال جاری افتتاح خواهد شد. عملیات اجرایی فاز زودهنگام خط انتقال آب دریای عمان به استان اصفهان )فاز نخست سیرجان-اصفهان( از سال 1401 آغاز 

شده است. استان های کرمان، یزد و اصفهان در مسیر این خط از پروژه انتقال آب قرار دارند. طول مسیر انتقال آب در فاز زودهنگام سیرجان به اصفهان ۷۸0 کیلومتر است. میزان اشتغالزایی در این خط دوم انتقال آب خلیج فارس ۸ هزار نفر اعلام شده است.

کاهش 62 درصدی گیرها در کلاف پیچ های خط نورد گرم
324سرپرست تعمیرات کلاف پیچ های فولاد مبارکه خبر داد:
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توقف فعالیت بندر شهید رجایی 324 هزار میلیارد 
تومان زیان به همراه دارد

بنادر، رکن اساسی اقتصاد مدرن به شمار می روند؛ به طوری که 
بدون آن ها نه تنها تجارت، بلکه تولید نیز امکان پذیر نیست. 
فاجعه آتش سوزی گسترده در بندر شهید رجایی به عنوان 
کانون اصلی ورود و خروج انواع کالاها، از مواد اولیه صنایع 
کالاهای واسطه ای و مصرفی، آسیب قابل توجهی به  تا 
بخش های مختلف اقتصادی وارد می کند. آنچه در این 
بندرِ سوخته »ابعاد خسارت« را چند برابر کرده، »حبس 
از  ترکیبی  که  چندین ماهه محموله های وارداتی« بوده 

سیاست های نادرست ارزی و گمرکی، آن را رقم زده است.
به گزارش دنیای اقتصاد، یک پژوهش دانشگاهی نشان می دهد 
انفجار بندر شهید رجایی می تواند نزدیک به 2 درصد اقتصاد 
ایران را تحت الشعاع قرار دهد. مطالعه »برآورد تبعات اقتصادی 
توقف فعالیت یک بندر بر ستانده ملی؛ مطالعه موردی بندر 
شهیدرجایی« که در فصل نامه علمی »مطالعات اقتصادی 
کاربردی ایران« منتشرشده، برآورد می کند اثرات توقف ۹0 روزه بندر 
شهیدرجایی از سه کانال صادرات، واردات محصولات واسطه ای 
و واردات کالای نهایی چیزی در حدود 13 همت به قیمت های 
سال ۹۹ باشد. عددی که معادل 1.31 درصد کل ستانده ملی یا 1.8 

درصد تولید ناخالص داخلی در آن سال بوده است.
امروز زیان های زیرساختی این عدد در حدود چهار میلیارد دلار 
گر نسبت خسارت 13 هزار میلیارد تومانی به  برآورد می شود. ا
تولید ناخالص داخلی در سال 13۹0 )حدود ۷00 همت( را مبنا قرار 
دهیم، عددی معادل 1.8 درصد به دست می آید. با فرض ثابت 
ماندن این نسبت در گذر زمان، میزان خسارت در مقیاس تولید 
ناخالص داخلی سال 1402 )حدود 18 هزار همت( به حدود 324 
هزار میلیارد تومان می رسد که با فرض دلار 80 هزار تومانی، معادل 
برآوردی بیش از 4 میلیارد دلار خواهد بود. بر اساس آمار گمرک 
جمهوری اسلامی ایران، در حدود ۷0 درصد واردات و 30 درصد 

صادرات کالاهای غیرنفتی کشور از طریق بنادر صورت می گیرد.
بندر شهیدرجایی به تنهایی سهمی ۶0 درصدی از این جریان 
که شنبه ششم  انفجاری  را برعهده دارد.  تجاری دریایی 
خ  اردیبهشت در محوطه اسکله شهیدرجایی بندرعباس ر
 داد، بی تردید تأثیر چشمگیری بر مراودات بازرگانی ایران برجای 
خواهد گذاشت. بندر شهیدرجایی در سال 1402، براساس 
آمار رسمی سازمان بنادر و دریانوردی، با مدیریت 53 درصد 
، مهم ترین محور  از کل عملیات تخلیه و بارگیری بندری کشور
ترانزیتی ایران به شمار می آید. سهم این بندر از جابه جایی 
کالاهای اساسی 4 درصد، فلزات 82 درصد، مصالح ساختمانی 
و مواد معدنی ۶0 درصد، ماشین آلات و ابزار 11 درصد، کود و مواد 
ک 1۹ درصد و کانتینری  شیمیایی 22 درصد، منسوجات و پوشا

88 درصد بوده است.
تبعات اقتصادی توقف فعالیت بندر شهیدرجایی

بندر  فعالیت  توقف  اقتصادی  تبعات  »برآورد  پژوهش 
شهیدرجایی« نشان می دهد توقف فعالیت این بندر کلیدی، 
اقتصاد ملی را با کاهش چشمگیر تولید در بخش های مختلف 
کالاهای  مواجه می کند. این افت از طریق کاهش واردات 
کاهش  نتیجه  در  و  کاهش صادرات  نهایی،  و  واسطه ای 
ارزش افزوده اقتصادی بروز می یابد. بر اساس جداول این 
پژوهش، صنایعی نظیر تولید مواد شیمیایی، فلزات اساسی، 
ماشین آلات، وسایل نقلیه، محصولات غذایی، فرآورده های 
نفتی، عمده فروشی و خرده فروشی بیش از سایر بخش ها در 

معرض کاهش مطلق تولید قرار دارند. 

افزایــش 6 برابــری حجــم فعالیت هــای ســازمان 
کتشافات معدنی کشور در سال 1404 زمین شناسی و ا

کتشافات  معاون وزیر صمت و رئیس سازمان زمین شناسی و ا
 معدنی کشور از افزایش ۶ برابری حجم فعالیت های سال 1404 
در این سازمان خبر داد و افزود: اعتبار و هزینه کلیه نقشه های 
کتشافات معدنی  زمین شناسی که سازمان زمین شناسی و ا
کشور در حال تهیه آن است، به طور عمده از محل حقوق دولتی 

تأمین می شود.
کتشافات  معدنی  به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی و ا
کشور، داریوش اسماعیلی افزود : با ورود بیشتر بخش خصوصی 
به عنوان پیمانکار تحت نظارت این سازمان، فعالیت های 
کتشافی سریع تر پیشرفت خواهد کرد و داده های زمین شناسی  ا

ک خواهیم گذاشت. کتشاف را به اشترا حاصل ازعملیات ا

عدد خبر

هزار میلیارد تومان

برابر

بهرام فاضلی
سرپرست تعمیرات کلاف پیچ ها

مهرداد رجبی
کارشناس تعمیرات مکانیک کلاف پیچ ها

ک پور میثم خا
مهندس فرایند ناحیه نورد گرم

محمدرضا شادمان
 فورمن تولید خط نورد گرم

مسیب الفیده
مسئول شیفت خط نورد گرم
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خـبــــــــــــــــــر            
گزارش

به گــزارش روابــط عمومی شــرکت فولاد سفیددشــت، 
روز چهارشنبه 17 اردیبهشت ماه 1404 سردار سرتیپ 
پاســدار غلامرضــا ســلیمانی رئیــس ســازمان بســیج 
کبری، فرمانده سپاه قمر بنی هاشم  مستضعفین، سردار علی محمد ا
)ع( استان، مهندس زمانی فرماندار شهرستان بروجن و هیئت همراه، 
به همراه مدیرعامل، اعضای هیئت مدیره و مدیران شرکت از فولاد 

سفیددشت چهارمحال و بختیاری بازدید کردند.
در جریان این بازدید، ســردار سرتیپ پاسدار غلامرضا سلیمانی، رئیس 
ســازمان بســیج مســتضعفین عنوان کرد: گروه هــای جهادگــر در قالب 
گروه های کارآمدان، تولیدیاران و ســفیران تولید، هــم در مأموریت های 
عمومــی و هــم در عرصه هــای تخصصــی همــگام بــا کارگــران و مدیــران 
شرکت ها در حال نقش آفرینی هستند تا بتوانند گامی مهم برای تحقق و 
ترویج گفتمان اقتصاد مقاومتی و حل بخشی از مشکلات حوزه کارگری 

و کارفرمایی بردارند.
 وی ضمن برشمردن همیاری های صورت گرفته توسط سپاه در زمینه 
راه انــدازی کارخانجــات صنعتی اســتان، ابــراز امیــدواری کــرد در آینده 
همکاری هــای نهادهای ســپاه و بســیج بــا شــرکت فولاد سفیددشــت 

افزون تر شود.
فرمانده سپاه حضرت قمربنی هاشم )ع( اســتان نیز با اشاره به گذشتِ 
بیش از 45 سال از تشکیل بسیج مستضعفین با عنوان ارتش 20 میلیونی 
به فرمان حضرت امام خمینــی )ره( در پنجم آذرمــاه 1358 گفت: عزت 

و ســربلندی و افتخار امروز جامعه ما بســیجیان هســتند که بــا غیرت و 
جان فشانی های خود امنیت را برای ما به ارمغان آورده اند.

کبری با اشــاره به نقش ویژه بســیجیان در دفاع مقدس، اظهار  ســردار ا
کرد: رده های عمده در دوران دفاع مقدس با حضور بسیجیان تشکیل 
ک میهن اســلامی،  شــد و علاوه بر آزادســازی مناطق تصرف شــده از خا

پیروزی های بزرگی به دست آمد که باعث افتخار امروز است.
در ادامــه، محمــود محمــدی فشــارکی، مدیرعامــل شــرکت فــولاد 
سفیددشت، با گرامیداشت یاد و خاطره شهدا و مدافعان کشور، امنیت 
و آرامش موجود را مدیون خون شهدا دانست و اظهار داشت: ما نیز در 

جبهه صنعت با تلاش و تولید، پاسدار خون شهدا خواهیم بود.

وی با اشاره به شــعار دکتر زرندی، مدیرعامل گروه فولاد مبارکه در سال 
جدید با عنوان »هر نفر یک قدم به جلو«، به تلاش های صورت گرفته در 
این زمینه اشاره کرد و در ادامه، گزارش مبسوطی از فعالیت های شرکت، 
ثبت رکوردهای متعدد روزانه و ماهانه تولید آهن اسفنجی، انجام عملیات 
ذوب و ریخته گــری تختال واحــد فولادســازی و ریخته گــری، پروژه های 

توسعه ای و مسئولیت های اجتماعی شرکت ارائه کرد.
محمدی فشارکی تأمین پایدار آب موردنیاز شرکت و به کارگیری فاضلاب 
شهرستان بروجن جهت تأمین آب، تحقق ظرفیت اسمی واحد تولید، 
تکمیـل زنجیـره تولیـد فـولاد و اجـرای طرح هـای توسـعه را از مهم تریـن 
اهـداف شـرکت برشـمرد و افـزود: تمامـی ایـن موفقیت هـا و دسـتاوردها 
در سـایه امنیـت موجـود و تـلاش جان برکفـان سـپاه و بسـیج حاصـل 

شـده اسـت.
وی ابراز امیدواری کرد با عنایت الهی و تلاش مجموعه، همچون گذشته 
بتوانیم در زمینه مسئولیت های اجتماعی در منطقه اقدامات خوب و 

اثرگذاری به انجام برسانیم.
در پایان، به منظور اجرای اثربخش برنامه های فرهنگی، تقویت ارتباطات 
با خبرنگاران و اصحاب رسانه از مدیرعامل، مدیر روابط عمومی و فرمانده 
پایگاه بسیج شرکت تجلیل شــد و پایگاه مقاومت بســیج کارگری سردار 
شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی شرکت نیز با حضور رئیس سازمان 
بسیج مستضعفین افتتاح و از سامانه »در مسیر قله ها« جهت ارتباط 

دوسویه میان پایگاه بسیج و جامعه هدف رونمایی گردید.

بازدید رئیس سازمان بسیج مستضعفین کشور از شرکت فولاد سفیددشت چهارمحال و بختیاری

پیشــــــرفته ترین دستــــــگاه تســـــت سیـــــلندرهای 
هیدرولیکی کشـــور، طبـــق اســـتانداردهای روز دنیا در 
تعمیـــرگاه مرکـــزی فـــولاد مبارکـــه بـــا همـــکاری پیمانـــکار 

داخلـــی طراحـــی، ســـاخت، نصـــب و بهره بـــرداری شـــد.
مهدی صبوری، رئیس کارگاه مکانیک تعمیرگاه مرکزی، ضمن اعلام این 
خبر گفت: با توجه به تنوع سیلندرهای هیدرولیکی در نواحی مختلف 
شرکت فولاد مبارکه از لحاظ طول، قطر و فشار کاری و همچنین جهت 
اطمینان از عملکرد سیلندرهای ساختی یا تعمیری، ایستگاه تست 
این سیلندرها از نظر ابعاد و پیچیدگی برای اولین بار در کشور طراحی، 
ساخته و نصب شد. یکی از مزایای ایستگاه تست سیلندر مربوطه، تست 
میان کورس است که از طریق آن می توان میزان نشتی داخلی سیلندر را 
اندازه گیری کرد و کیفیت عملکرد و نیز آماده به کاری سیلندرها را تا میزان 

زیادی در نواحی بهره برداری ارتقا داد.
امکان تست انواع سیلندرهای هیدرولیکی با دقت بالا با 

دستگاه تست جدید
پیام نصیـری تفرشـی، سرپرسـت کارگاه تعمیـرات هیدرولیـک و جوش 
تعمیـرگاه مرکـزی، در ایـن بـاره گفـت: مسـتهلک شـدن دسـتگاه تسـت 
کنونـی و نبود امـکان تأمیـن فشـارهای هیدرولیـکِ بیشـتر از 200 بـار که 
موجب اثربخشـی نامطلوب بـه دلیل عـدم امکان تسـت های مختلف 
بـر روی سـیلندرها شـده بـود، لـزوم تأمیـن دسـتگاه تسـت جدیـد را 

توجیـه می کـرد.
دستگاه تست جدید ساخته شده یکی از پیشرفته ترین دستگاه های 
تست سیلندرهای هیدرولیک از نظر عملکرد، ایمنی کاربر و محدوده 
اطراف دستگاه است که با بهره گیری از مدرن ترین تجهیزات هیدرولیکی 
و ابزار دقیق قادر است انواع سیلندرهای هیدرولیکی را با دقت بالا 
تست کند و به این ترتیب، ضریب کیفیت تعمیرات مستقیماً تحت تأثیر 
قرار می گیرد؛ ضمن آنکه نقش دستگاه، علاوه بر کار عملیاتیِ تست و 
گزارش دهی نهایی به تحلیلگر و ارزیاب موقعیتِ اجزای سیلندر، با استناد 

به مدارک و گراف های دستگاه ارتقا یافته است.
وی اعمال تغییرات رو به رشد در روند سیستم نرم افزاری دستگاه از زمان 
شروع پروژه تا تکمیل آن را حاصل اخذ کلیه دیدگاه ها، بلوغ مجموعه 
و مشارکت کارکنان فولاد مبارکه در پروژه های نوین دانست و از تمامی 

همکاران تشکر و قدردانی کرد.

صرفه جویی ۸۵ درصدی اقتصادی نسبت به خرید خارجی
مسعود آزاد، کارشناس تعمیرات هیدرولیک و جوش تعمیرگاه مرکزی و 
مسئول پروژه، در این باره افزود: با توجه به لزوم همگام سازی روش های 
تعمیراتی با تکنولوژی های روز دنیا که ازجمله اهداف تعمیرگاه مرکزی 
است، سعی ما بر آن بوده که در تدوین شرایط خصوصی قرارداد، از 
استانداردهای بین المللی در زمینه تست انواع سیلندرهای هیدرولیکی 
استفاده شود. ازجمله این استانداردها می توان به استانداردهای 
ISO 10100، SAE J1334، SAE J1335، SAE J1336 که مربوط به 
استانداردهای عمومی فنی و ایمنی تست سیلندرهای هیدرولیک، 
طراحی و ساخت یونیت هیدرولیک است، استاندارد مربوط به تست 
پایان کورس هیدروسیلندرها، استاندارد مربوط به تست میان کورس 
ک پکینگ  هیدروسیلندرها و نیز استاندارد مربوط به تست اصطکا

هیدروسیلندرها )DRAG TEST( اشاره کرد.
به گفته کارشناس تعمیرات هیدرولیک و جوش تعمیرگاه مرکزی پروژه 
طراحی، ساخت و نصب این دستگاه تست در مدت زمان حدود 3 سال 
و با برگزاری قریب به 50 جلسه مشترک با حضور شرکت پیمانکار به عنوان 
مجری طرح، بهره بردار، دستگاه نظارت، کارفرما و امور قراردادهای خرید 
انجام پذیرفت و هزینه صرف شده جهت این پروژه تنها به مبلغ 15 درصد 

از نمونه خارجی است.
مسئول این پروژه از ویژگی های زیر به عنوان مواردی که موجب تمایز این 

دستگاه تست شده است، نام برد:
استفاده از پمپ پیستونی دبی متغیر با تأمین فشار 350 بار به 
همراه یک پمپ پنوماتیک کمکی جهت تأمین فشار تا 400 بار و المان های 
گرم کن و سردکن روغن جهت امکان تنظیم دمای کاری سیستم، که 
امکان تست طیف وسیعی از سیلندرهای هیدرولیک موجود در فولاد 
مبارکه با ابعاد، اندازه و فشارهای کاری و موقعیت های نصب متفاوت را 
ارائه می دهد. )سیلندرهای با قطر 50 تا۶00 میلی متر، طول 200 تا ۶000 

(؛ کزیمم فشار تست 400 بار میلی متر و تا ما
طراحی و ساخت میز تست با طول 12 متر و نیز ساپورت مدولار و 

مکانیزه جهت مهار سیلندر با ابعاد متفاوت؛
ایجاد دیوارکشی پیش ساخته پیرامون دستگاه و نصب درب 
شفاف ضدضربه از جنس پنل پلی کربنات که به صورت اتوماتیک باز و 
بسته شود و موجب افزایش ضریب ایمنی کار با دستگاه تست و کاهش 

مخاطرات احتمالی برای اپراتور دستگاه و سایر افراد کارگاه می شود.
استفاده از پاپت چک والوها در مدار فرمان هیدرولیک به دلیل 
نشتی صفر در تست های میان کورس با دقت بالا که امکان انجام تست 
دقیق میان کورس و تشخیص کوچک ترین نشتی داخلی در سیلندر را 

فراهم می سازد؛
تعبیه خط کش لیزری در کنترلر ابزار دقیق دستگاه جهت تعیین 
ک پکینگ ها در تست Packing Drag و کنترل با PLC در مدار  اصطکا
سیلندرها  اصولی  مونتاژ  کنترل  امکان  که  دستگاه  برق  فرمان 
)صحت سنجی مونتاژ صحیح پکینگ های پیستون و گلویی( را فراهم 

می سازد؛
استفاده از خط هوای فشرده جهت تخلیه سیلندرها پس از تست 
که موجب افزایش چشمگیر سرعت تخلیه سیلندرها و به دنبال آن 
افزایش تعداد سیلندرهایی می شود که می توان در یک بازه زمانی معین 

تست کرد؛
تعبیه Baffle در داخل مخزن دستگاه جهت ایجاد جریان آرام در 
پدیده  ایجاد  از  جلوگیری  برای  مخزن  به  روغن  برگشت  خطوط 

کاویتاسیون در روغن و افزایش عمر کاری روغن و پمپ هیدرولیک؛
نصب صفحه نمایش و کنترلی HMI پرتابل جهت کاربری آسان 

دستگاه با امکان ارائه گراف های تست به همراه آموزش به افراد کارگاه؛
سیستم گیره بندی )Clamping( و موقعیت دهی دقیق کلویز 
سیلندر با استفاده از مکانیسم های پیچیده مکانیکی و سنسورهای نوری 
که محاسبه میزان نشتی داخلی سیلندر با دقت حرکت راد تا 10 میکرون و 

جلوگیری از ایجاد کمانش در رادهای با طول بلند را فراهم می کند.
امکان چاپ نتایج تست سیلندرها با اتصال به چاپگر جهت ارائه 
مدارک و مستندات و نیز بایگانی نتایج که مستندسازی نتایج تست و 

تحلیل خرابی را تسهیل می کند.
مسعود آزاد، در پایان از حمایت مدیریت تعمیرگاه مرکزی و همچنین 
همکاری بی بدیل  واحدهای امور مهندسی، قراردادهای توسعه و اجرای 
پروژه های توسعه جنبی و پشتیبانی و سایر واحدهای پشتیبانی کننده و 
در آخر از همکاری همه جانبه کارکنان کارگاه هیدرولیک تعمیرگاه مرکزی 
که در به ثمر نشستن این پروژه عظیم یاری کردند و برگ زرین دیگری 
به مجموعه افتخارات مجتمع فولاد مبارکه افزودند صمیمانه تشکر و 

قدردانی کرد.

مهدی صبوری
رئیس کارگاه مکانیک تعمیرگاه مرکزی

مسعود آزاد
 کارشناس تعمیرات هیدرولیک و جوش 

تعمیرگاه مرکزی و مسئول پروژه

طراحی، ساخت، نصب و بهره برداری از پیشرفته ترین 
دستگاه تست سیلندرهای هیدرولیکی کشور در تعمیرگاه مرکزی فولاد مبارکه

کارخانه فروآلیاژ شیروان با هدف تولید فروآلیاژهای 
موردنیاز صنایع فولاد و متالورژی در شهرستان شیروان، 
استان خراسان شمالی در حال احداث است. این پروژه در 
دو فاز با ظرفیت تولید سالانه 2۵ هزار تن فروسیلیکو منگنز در 

فاز اول و 33 هزار تن فرومنگنز در فاز دوم، تعریف شده است.
به گــزارش دنیای معــدن، مهم ترین کاربرد منگنز و فروســیلیکو 
منگنز در صنعت، تهیه آلیاژهــای آهن و به عنوان ماده اساســی 
برای تولید چدن و فولاد است. منگنز بیشترین کاربرد را در تولید 
فولاد )فولادهای کربن دار، آلیاژ کم مقاومت، زنگ نزن ابزارآلات(، 
آلیاژهای غیرفولادی )آلیاژهای غیرآهنی، فروآلیاژها و چدن( دارد. 
فولاد به ویژه فولادهای کربن دار بخش اصلی بازار منگنز را به خود 

را اختصاص می دهد.
این پروژه به عنوان یکی از طرح های حوزه صنایع معدنی، نیازمند 
سرمایه گذاری قابل توجهی است. شرکت سرمایه گذاری توسعه 
معادن و فلــزات )ومعادن(، به عنــوان یکی از ســهام داران اصلی 
این پروژه، در سال های اخیر سرمایه گذاری های گسترده ای در 
حوزه معدن و صنایع معدنی انجام داده است و در این پروژه نیز 40 
درصد از سهام شرکت را به طور مستقیم در اختیار دارد. با عنایت 
به مالکیت 85 درصدی ومعادن در صبانور، مالکیت 5۷ درصدی 
در تجلی توسعه معادن و فلزات و مالکیت 48 درصدی آهن و فولاد 
ســرمد ابرکوه، می توان اذعان کرد که هلدینگ توســعه معادن و 
فلزات ۷1 درصد سهام و هلدینگ چادرملو 2۹ درصد سهام شرکت 

صنایع فروآلیاژ شیروان را در اختیار دارند. 
یکــی از اهــداف شــرکت ســرمایه گذاری توســعه معــادن و فلزات 
در اجــرای ایــن طــرح، عــلاوه بــر تکمیــل زنجیــره تولیــد و ایجاد 
ارزش افزوده و سودآوری برای سهام داران، ایجاد توازن و توسعه 
در مناطــق کم برخوردار اســتان خراســان شــمالی و شهرســتان 
شیروان با هدف اشتغال زایی و آبادانی این مناطق است. از مزایای 
احداث این طرح علاوه بر ایجاد اشتغال و اثرات مثبت اجتماعی 
آن می توان به زیرساخت مناسب و همچنین نزدیکی به بازارهای 
هدف ازجمله کارخانه فولاد خراسان و سایر کارخانجات در حال 
احداث اشــاره کرد. همچنین مبانی طرح به گونه ای دیده شده 
اســت که بتوان در صورت تغییر استراتژی شــرکت در کوتاه ترین 
زمان ممکن تولید فروسیلیسیم را اجرایی کرد. این محصول نیز 
کاربرد گسترده ای در فولادســازی دارد. بهره برداری از این پروژه، 
علاوه بر تأمیــن مواد اولیــه موردنیــاز صنایع داخلی، زمینه ســاز 

توسعه اقتصادی و صنعتی استان خراسان شمالی خواهد شد.
بــر اســاس گزارش هــای اخیر، پــروژه بــا پیشــرفت فیزیکــی 13.5 
درصدی در حال اجراست. بخش غیرصنعتی پروژه با پیشرفت 
34 درصــدی مواجــه اســت و تجهیــزات خارجــی موردنیــاز در 
فرایند ثبت ســفارش قرار دارند. با پیگیری های مستمر، قرارداد 
با تکنولوژیســت خارجی برای تهیه اســناد مهندســی و ســاخت 
تجهیزات نهایی شده اســت. کل ســرمایه گذاری موردنیاز برای 
اجرای این پــروژه حدود 1500 میلیارد تومان برآورد شــده اســت. 
این مبلــغ شــامل قراردادهــای مختلفــی اســت، ازجمله بخش 
غیرصنعتی که قــراردادی بــه ارزش 112 میلیارد تومان با شــرکت 
توســعه بنای خیــام منعقد شــده اســت. در بخــش صنعتی نیز 
قراردادی به ارزش 814 میلیارد تومان به همــراه 4 میلیون و 5۷0 
هزار یورو با کنسرسیومی متشکل از شــرکت های فرازین، رامپکو 
و ارکان تدبیر صنایع امضا شده است. با توجه به پیشرفت 13.5 
درصــدی پــروژه، می توان تخمیــن زد کــه بخــش قابل توجهی از 
ســرمایه گذاری کل، هنوز نیاز به تأمیــن و هزینه کــرد دارد تا پروژه 
بــه بهره بــرداری کامــل برســد. پیش بینی می شــود کــه پــروژه در 
اردیبهشت ماه ســال 1405 به بهره برداری برســد و با بهره برداری 
از فــاز اول پــروژه، حــدود 200 نفر به صورت مســتقیم مشــغول به 

کار شوند.
اقدامات انجام شده در مسیر توسعه کارخانه

ثبــت ســفارش تجهیــزات خارجــی: فراینــد تأمیــن تجهیــزات 
موردنیــاز آغاز شــده و برخی از ایــن تجهیــزات در مرحله حمل و 

ترخیص قرار دارند.
انعقاد قرارداد با شرکت های فناوری: قراردادهایی برای تأمین 
فناوری و مهندســی فرایند تولیــد با تکنولوژیســت های خارجی 

امضا شده است.
توسعه زیرساخت های شهرک صنعتی: تکمیل زیرساخت های 
مربوط به تأمین آب، بــرق و گاز کارخانه در دســتور کار قرار گرفته 

است.
درخواســت تخصیــص ارز: بــرای تأمیــن تجهیــزات موردنیــاز، 
درخواســت دریافت 5 میلیون یورو ارز از بانک مرکزی ارائه شده 

است.
پیگیری های استانی و ملی: جلسات متعدد با مسئولان محلی 

و کشوری برگزار شده تا موانع اجرایی برطرف شود.
با توجه به ایــن اقدامات، پیش بینی می شــود در صــورت تداوم 
حمایت های مالی و اجرایی، کارخانه فروآلیاژ شــیروان بتواند در 
بازه زمانی تعیین شــده وارد فاز بهره برداری شود و تأثیر مثبتی بر 

زنجیره تأمین صنایع فولاد کشور داشته باشد.
هلدینــگ توســعه معــادن و فلــزات )ومعــادن( به عنــوان یکی از 
مهم تریــن ســرمایه گذاران و ســهام داران اصلــی پــروژه فروآلیــاژ 
شیروان، نقش کلیدی در تأمین مالی، مدیریت اجرایی و راهبری 
اســتراتژیک این طــرح ایفا می کند. این شــرکت بــا برخــورداری از 
سرمایه گذاری های گســترده در بخش معدن و صنایع معدنی، 
از بازیگران مهم صنعت فولاد و معدن کشــور محسوب می شود 
برنامه های حمایتی ومعادن در کنار سایر سرمایه گذاران، می تواند 
مسیر بهره برداری از کارخانه را هموارتر کند و به توسعه اقتصادی 

منطقه و تأمین مواد اولیه صنایع فولاد کشور کمک کند.

احداث کارخانه فروآلیاژ شیروان؛ گامی بلند 

در مسیر خودکفایی صنعت فولاد ایران

کید آقاجانلو بر تنوع در تأمین سنگ آهن »کچاد« تا
کتشافی را روشی برای سرمایه گذاری در معادن جدید دانست و با اشاره به گزارش عملکرد  کید بر تنوع در تأمین سنگ آهن این شرکت، حضور در فراخوان پروانه های ا به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، محمد آقاجانلو، رئیس هیئت عامل ایمیدرو در جلسه کنترل مدیریتی شرکت معدنی و صنعتی چادرملو ضمن تا

ک از معادن بخش خصوصی، علاوه بر اینکه بخشی از نیاز خطوط فراوری این ماده معدنی را تأمین می کند، سبب انتفاع معادن بخش خصوصی به ویژه معادن کوچک نیز می شود. شرکت معدنی و صنعتی چادرملو درباره خرید سنگ آهن، بیان کرد: تأمین خورا
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 خـبــــــــــــــــــر      

مجمع عمومی عادی سالانه شرکت نورد فولاد زرین 
شهرکرد، روز دوشنبه 1۵ اردیبهشت ماه، در محل دفتر 
اصفهان شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری با 
حضور سهام داران، اعضای هیئت مدیره، حسابرس و بازرس قانونی 

شرکت برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری، در 
ابتدای جلسه، مهرداد عسگری، مدیرعامل شرکت نورد فولاد زرین 
شهرکرد، ضمن ارائه گزارش مبسوط فعالیت هیئت مدیره به مجمع 
افزود: موفقیت های به دست آمده در سال گذشته در شرکت نورد فولاد 
زرین حاصل حمایت های بی دریغ مدیرعامل و تیم مدیریتی شرکت 
ورق خودرو و همچنین، هیئت مدیره، مدیران و کارکنان تلاشگر شرکت 
نورد فولاد زرین شهرکرد است که امیدواریم این روند روبه رشد در سال 

جاری نیز تداوم یابد.

ــا  ــورد فــولاد زریــن شــهرکرد ب عســگری اظهــار امیــدواری کــرد شــرکت ن
تــداوم برنامه ریزی هــای دقیــق و حمایت هــای شــرکت ورق خــودرو 
در ســال ســرمایه گذاری بــرای تولیــد بتوانــد افتخــارات بیشــتری 

کســب کنــد.
در ادامه جلسه، گزارش حسابرس و بازرس قانونی شرکت نورد فولاد 
زرین ارائه گردید و گزارش صورت های مالی مربوط به دوره مالی منتهی 
1403/12/30 مورد تصویب مجمع قرار گرفت و روزنامه دنیای اقتصاد 

به عنوان روزنامه رسمی انتخاب شد.
حمید شجاعی، مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری 
نیز شرکت نورد فولاد زرین شهرکرد را مجموعه ای سودآور و منحصربه فرد 
در گروه شرکت های زیرمجموعه شرکت ورق خودرو توصیف و اظهار 
امیدواری کرد با تلاش هرچه بیشتر شاهد پیشرفت روزافزون شرکت نورد 

فولاد زرین شهرکرد باشیم.

نمایشگاه بین المللی AI Expo Najaf 2025 با 
همکاری دانشگاه آزاد اسلامی ایران و دانشگاه 
اسلامی نجف به مدت سه روز در شهر مقدس نجف 
برگزار شد. این رویداد که میزبان آخرین دستاوردهای فناوری هوش 
مصنوعی بود، فرصتی استثنایی برای تعامل علمی و تجاری میان 

شرکت ها، محققان و فناوران دو کشور ایران و عراق فراهم کرد.
در این رویداد تخصصی، 45 شرکت ایرانی پیشرو در کنار 15 شرکت 
بین المللی، دستاوردهای نوین و محصولات پیشرفته خود در عرصه 
هوش مصنوعی را به نمایش گذاشتند. در این میان، شرکت ایریسا با 
محوریت ایریسا پرایم به ارائه راهکارهای هوشمندانه، به ویژه با معرفی 
چت بات هوشمند آرش، حضوری چشمگیر در پاویون دانشگاه آزاد 
اسلامی نجف آباد داشت و توجه بسیاری از بازدیدکنندگان و متخصصان 

را به خود جلب کرد.
تعمیق همکاری های علمی و فناورانه

این نمایشگاه تنها به معرفی فناوری ها محدود نبود، بلکه زمینه ساز 
گسترش همکاری های دوجانبه میان ایران و عراق شد. در حاشیه این 

رویداد، نشست های تخصصی با حضور محققان، فناوران و مدیران 
اجرایی دو کشور برگزار شد که به تقویت ارتباطات علمی و تحقیقاتی 

منجر گردید.
امضای تفاهم نامه همکاری فی مابین ایریسا و دانشگاه 

آزاد اسلامی نجف آباد
یکی از دستاوردهای مهم این نمایشگاه امضای تفاهم نامه همکاری 
میان شرکت ایریسا و دانشگاه آزاد اسلامی نجف آباد بود. بر اساس این 
تفاهم نامه، طرفین در زمینه فعالیت های علمی، آموزشی و پژوهشی، 
کارشناسی ارشد و دکتری، پشتیبانی از  حمایت از پایان نامه های 
استارت آپ ها، شرکت های دانش بنیان و هسته های فناور، تأسیس مرکز 
تحقیق و توسعه مشترک برای پیشبرد پروژه های فناورانه و تحقیقات 

کاربردی با یکدیگر همکاری خواهند کرد.
نمایشگاه AI Expo Najaf 2025 نه تنها بستری برای معرفی فناوری های 
پیشرفته بود، بلکه گامی مهم در تحکیم روابط علمی و اقتصادی ایران و 
عراق محسوب می شود. این رویداد نشان داد که همکاری های دوجانبه 

می تواند به رشد فناوری و توسعه پایدار در منطقه بینجامد.

با حضور علیرضا رحیم مدیرعامل، جمعی از معاونان 
، در جلسه ای  و مدیران مرتبط و شرکت پیمانکار
مشترک، دو پروژه مهم مالیِ استقرار اتاق کنترل و 
ارتقای سیستم بهایابی و بودجه که نظم و انضباط مالی سازمان را 

بهینه خواهد کرد، آغاز شد.
به گزارش روابط عمومی شـرکت فـولاد هرمـزگان، در این جلسـه که در 
سالن جلسات شرکت فولاد هرمزگان برگزار شد، با توجه به توضیحات 
شـرکت پیمانـکار دربـاره اجـرای پـروژه و مراحـل آن، مقرر شـد مبنایی 
برای سیسـتم بهایابـی ایجاد شـود تا اسـاس تمـام تصمیم گیری های 

سـازمان در خصـوص برنامه ریـزی تولیـد باشـد. عـلاوه بـر ایـن قـرار 
اسـت بخشـی از این سیسـتم برای ورودی هـای برنامه ریـزی و بخش 
دیگـر نیـز بـرای بودجـه واحدهایـی ماننـد خریـد، عملیـات و... مـورد 

اسـتفاده قـرار گیرد.
بـرای فـاز بعـدی برنامه ریزی شـده نیـز کنترل هـا در محدوده هـای 
زمانـی در نظـر گرفتـه شـده اسـت. ایـن مرحلـه، براسـاس داده هـای 
ورودی بـه سیسـتم یادشـده انجـام می شـود و پـس از آن، بـر اسـاس 
کنترل هـای صورت گرفتـه، اقدامـات بهبـود به منظـور رفـع ایرادهـای 

تعریف شـده و مسـائل سـازمانی ارائـه می شـود.

برگزاری مجمع عمومی عادی سالانه شرکت نورد فولاد زرین شهرکرد

توسعه همکاری های ایران و عراق در حوزه هوش مصنوعی

آغاز دو پروژه مهم مالی در فولاد هرمزگان

با حضور ایریسا پرایم در نمایشگاه AI Expo Najaf 2025 حاصل شد؛

با هدف برقراری انضباط مالی هرچه بیشتر انجام شد؛

انعقاد تفاهم نامه اپال کانی پارس با سازمان 

فنی و حرفه ای برای تربیت نیروی بومی

صادرات فولاد ایران همچنان در سایه 

واسطه هاست

مدیرعامل شــرکت فــراوری معدنــی اپال کانی پــارس از 
انعقاد تفاهم نامــه همکاری بین این شــرکت و ســازمان فنی 
حرفه ای برای تربیت نیروی تعمیرکار ماشین آلات سنگین برای 

استفاده و اشتغال در معادن خواف خبر داد.
به گزارش ایراسین، حسام مقدم علی، مدیرعامل شرکت فراوری 
معدنی اپال کانی پارس، در جریــان بازدید نماینده مردم خواف 
در مجلس شورای اسلامی از پروژه های مختلف این شهرستان 
گفت: یکی از اولویت های شرکت فراوری معدنی اپال کانی پارس 
این است که به سازمان فنی و حرفه ای در موضوع آموزش نیروها 

کمک کند.
وی گفت: مطابق ایــن تفاهم نامه مقرر شــده از طریق فراخوان 
عمومی تعداد 20 نفر از افراد بومی شهرستان با مدرک فوق دیپلم 
یا لیسانس »مهندسی مکانیک« انتخاب شوند و آموزش های 

تعمیرات ماشین آلات سنگین را دریافت کنند.
مقدم علی خاطرنشان کرد: پس از آن با انجام ارزیابی آموزشی، 
5 نفـر از ایـن افـراد بـه اپـال کانی پـارس معرفـی خواهنـد شـد تـا 
به عنـوان مسـئول تعمیـرات سـنگین در شهرسـتان بـا آنـان 
همـکاری داشـته باشـیم. بـه ایـن ترتیـب هـم زمینـه ای بـرای 
فعال سـازی کارگاه هـای تعمیراتـی در سـطح شهرسـتان فراهـم 
می شـود و هـم بسـتری بـرای سـاماندهی موضـوع تعمیـرات در 
محـل ایجـاد می گـردد و بعدهـا می تـوان سـرمایه گذاری های 
دیگری در این زمینه انجـام داد، زیرا ظرفیت ماشـین آلات این 

شهرسـتان در آینـده رشـد خواهـد کـرد.
مدیرعامل شرکت فراوری معدنی اپال کانی پارس بیان داشت: 
به همین مناسبت ضمن برگزاری نشست، اعلام کردیم چنانچه 
کمکی از دست ما برآید، در موضوع توســعه توانمندسازی افراد 
بومــی و ارتقــای آموزش های فنــی و حرفه ای به انجــام خواهیم 

رساند.
وی به حضور نماینده مردم خواف در مجلس شــورای اسلامی 
در این جلسه اشاره کرد و اظهار داشت: ایشان از این طرح سوی 
استقبال و ابراز امیدواری کرد سایرین نیز به این گردونه بپیوندند 
تا در امر آموزش، اســتقلال عمل و ظرفیــت اجرایی بهتری برای 

افراد بومی منطقه فراهم شود.
پیشرفت سالن ورزشی قاسم آباد

مقدم علــی همچنیــن بــه بازدیــد خــود از پــروژه ســالن ورزشــی 
قاســم آباد اشــاره کــرد و اظهــار داشــت: ایــن پــروژه در قالــب 
کنون دیوارکشی  مسئولیت های اجتماعی شرکت تعریف شده و ا
آن به اتمام رســیده و هزینه های آن به طور کامل پرداخت شده 

است.
وی گفــت: مابقــی اقدامــات تکمیل ســالن از قبیل کف ســازی، 
تأسیسات، سکوسازی و سایر موارد داخلی باید به انجام برسد 
که در این زمینه مقرر شد پس از برآورد هزینه برای تکمیل پروژه، 

تصمیمات لازم اتخاذ شود.
مدیرعامل شرکت فراوری معدنی اپال کانی پارس خاطرنشان کرد: 
همچنین مقرر شد محوطه سازی بیرون سالن و فضای اطراف آن 

توسط شهرداری به انجام برسد.

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
گفت: با توجه به اینکه بازار صادراتی فولاد ایران به کشورهای 
منطقه ختم نمی شــود شــرکت در بریکــس تأثیــر چندانی در 

صادرات فولاد نخواهد گذاشت.
به گــزارش فولادبان، بهــرام شــکوری، رئیس کمیســیون معادن 
و صنایــع معدنــی اتــاق بازرگانــی ایــران، بــا اشــاره بــه عــدم حضور 
ایــران در بین کشــورهای عضــو ســازمان بریکس گفــت: اینکه ما 
بتوانیــم بیــن کشــورهای عضــو ســازمان بریکــس باشــیم اتفــاق 
خوبــی بــرای مــراودات جهانــی اســت، امــا بایــد در نظــر داشــته 
باشــیم کــه بــازار صــادرات فــولاد مــا بــه ایــن کشــورها محــدود 

نمی شــوند.
وی ادامــه داد: حضــور ایــران در بیــن کشــورهای عضــو ســازمان 
بریکس موقعیت صادراتــی خوبی برای بازارهــای داخلی ایجاد 
می کنــد؛ امــا به هرحــال بــازار فــولاد تنهــا شــامل کشــورهای عضو 
بریکــس نمی شــود و بــا توجــه بــه اینکــه فــولاد مــا در حــال حاضــر 
باواســطه کشــورهای ثالــث روانــه بازارهــای جهانــی می شــود، 
آمــار و ارقــام از صــادرات فــولاد درســت و دقیــق نیســت و در 
نتیجه نمی شــود به طور دقیــق گفت فولاد مــا در کدام کشــورها 

ــه فــروش می رســد. ب

رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی:

چادرملو؛ گام بلند در مسیر توسعه با بهره برداری از معادن جدید
کتشاف و استخراج از معادن جدید اقدام کرده است. با  به گزارش چیلان، شرکت معدنی و صنعتی چادرملو به عنوان یکی از تأثیرگذارترین مجموعه های زنجیره فولاد، به منظور تأمین پایدار مواد اولیه و بهره گیری از ذخایر احتمالی سنگ آهن کشور و همچنین گسترش فعالیت های تولیدی، جهت سرمایه گذاری در ا

سرمایه گذاری در دو معدن جدید A10 و D19 و ورود سنگ آهن این دو معدن، بخش مهمی از نیاز این شرکت به سنگ آهن تأمین خواهد شد. شرکت معدنی و صنعتی چادرملو همچنین برنامه های اجرایی جهت کشف ذخایر جدید را آغاز کرده که این امر می تواند منجر به اضافه شدن ذخایر جدید به این مجموعه شود.

با تولید 3 هزار و ۵1 تن آهن اسفنجی در واحد احیا  
مستقیم شرکت فولاد سفیددشت در یازدهمین روز 
از اردیبهشت ماه از سال سرمایه گذاری برای تولید 
و تحقق سکوئنس 7 ذوب متوالی، افتخارات تازه ای در این شرکت 

به ثبت رسید.
 مدیر بهره برداری  شرکت فولاد سفیددشت، ضمن ابراز خرسندی از 
دست یابی به این موفقیت در روز جهانی کار و کارگر اظهار داشت: با تولید 
3 هزار و 51 تن آهن اسفنجی در یازدهم اردیبهشت 1404، رکورد روزانه 
این محصول نسبت به آخرین رکورد ثبت شده در سوم فروردین ماه سال 

جاری به میزان 3010 تن ارتقا یافت.
ایمان سلیمانی، در ادامه از تحقق سکوئنس ۷ ذوب متوالی در واحد 
فولادسازی و ریخته گری شرکت فولاد سفیددشت برای اولین بار در 
تاریخ 1۷ اردیبهشت به عنوان یکی دیگر از افتخارات جدید کارکنان این 

شرکت یاد و اضافه کرد: ثبت اولین رکورد ماهیانه تولید آهن اسفنجی در 
سوم فروردین ماه و دومین رکورد روزانه تولید این محصول در یازدهم 
اردیبهشت ماهِ سالی که به نام سرمایه گذاری برای تولید مزین شده است، 
نشانه عزم همگانی مجموعه تلاشگر فولاد سفیددشت برای حرکت به 

سمت اهداف والای خود است.
آمادگـی  از  نیـز  آهن سـازی شـرکت  رئیـس واحـد  اسـکندری،  کبـر  ا
بیش ازپیـش واحدهـای تولیـدی شـرکت در جهـت تحقـق اهـداف 
برنامه ریزی شـده در سـال جـاری خبـر داد و ابـراز امیـدواری کرد با تـداوم 
حمایت هـای همه جانبـه سـازمان ایمیـدرو و فـولاد مبارکـه به عنـوان 
سهام داران اصلی شرکت و همچنین همکاری و همدلی تمامی کارکنان 
کثری از توان تولید  و پیمانکاران شرکت فولاد سفیددشت، استفاده حدا
آهن اسفنجی در زمان های در دسترس و تولید پیوسته تختال در سال 

پیـش رو ادامـه داشـته باشـد.

شکسته شدن رکورد روزانه تولید آهن اسفنجی و تحقق ۷ ذوب متوالی در شرکت فولاد سفیددشت

ایمان سلیمانی 
مدیر بهره برداری شرکت فولاد سفیددشت

کبر اسکندری ا
 رئیس واحد آهن سازی شرکت فولاد سفیددشت
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خبــــــــــــــــر              بـــــــــــــــازار

به گزارش فولاد نیوز، بازیگران پیشروی صنعت فولاد در 
حال بازنگری در استراتژی های کاهش کربن خود هستند و 
هم زمان خواسته های سنگینی از دولت های ملی دارند. مرکز 
GMK این تحولات و پیامدهای احتمالی آن را بررسی کرده 

است.
کسیدکربن  ، سه روش برای کاهش انتشار دی ا در حال حاضر
در تولید فولاد وجود دارد: 1. استفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
برای ذوب در کوره قوس الکتریکی )R-EAF( با اتکا به ضایعات 
فولاد؛ 2. تولید آهن احیا مستقیم )DRI( با استفاده از هیدروژن تا 
کسید  کاهش تا ۹۹.۹۹درصد و سپس ذوب در EAF؛ 3. الکترولیز ا

.)MOE( آهن مذاب
گزینه سوم از نظر فناوری پیچیده ترین است. گزینه اول نیز 
محدودیت هایی دارد، زیرا EAF از ضایعات فلزی به عنوان ماده 
اولیه استفاده می کند و تأمین مستمر این ماده اولیه روزبه روز 

دشوارتر می شود.
با راه اندازی احیا مستقیم مبتنی بر هیدروژن از سنگ آهن، 
می توان به طور کامل تولید آهن در کوره بلند )BF-BOF( را که 
کسیدکربن در صنعت فولاد است کنار  عامل اصلی انتشار دی ا

گذاشت.
به همین دلیل، تولیدکنندگان بزرگ اروپایی گزینه دوم را به عنوان 
مسیر اصلی انتخاب کرده اند. به طور خاص، در ژوئیه 2021، شرکت 
آرسلورمتال اعلام کرد که ساخت یک کارخانه DRI مبتنی بر 
هیدروژن در خیخون اسپانیا را با ظرفیت سالانه 2.3 میلیون تن 
آغاز می کند. هزینه پروژه در آن زمان 1 میلیارد یورو اعلام شده بود.

انتظار می رفت این کارخانه در سال 2025 به بهره برداری برسد و 
محصولات خود را به کارخانه EAF سستائو آرسلورمتال عرضه 
کند. اما در پایان نوامبر سال گذشته، این شرکت به طور رسمی 
اعلام کرد که پروژه تا اطلاع ثانوی به تعویق افتاده است. دلیل 
این امر وضعیت نامطلوب بازار و انرژی و همچنین توسعه کند 

زیرساخت های هیدروژن سبز عنوان شد.
بزرگ ترین تولیدکننده فولاد آلمان، تیسن کروپ، نیز با مشکلات 
مشابهی روبه رو شد. در پایان مارس، این شرکت مناقصه خرید 
هیدروژن سبز برای کارخانه DRI خود در دویسبورگ با ظرفیت 
2.5 میلیون تن در سال را تا اطلاع ثانوی به حالت تعلیق درآورد. 

این مناقصه در فوریه 2024 اعلام شده بود.
در پایان مارس، اس اندپی گلوبال )S&P Global( هزینه تولید 
هیدروژن سبز با الکترولیز قلیایی در آلمان را ۹.35 یورو به ازای 
هر کیلوگرم برآورد کرد. با توجه به اینکه کارخانه دویسبورگ طی 10 
سال به 151 هزار تن هیدروژن نیاز دارد، هزینه نهایی آن سرسام آور 
خواهد بود. بنابراین، پروژه های فولادسازی مبتنی بر هیدروژن 

در اروپا فعلاً متوقف شده اند.
واکنش مصرف کنندگان

نمی توان به طور دقیق ادعا کرد که قیمت بالای فولاد سبز، مانع 
اصلی است. قیمت بالا زمانی مشکل ساز است که خریداران واقعاً 

حاضر به پرداخت آن نباشند.
، ولوو،  ، جگوار لندروور خودروسازانی مانند جنرال موتورز
گن پیش تر اعلام کرده بودند که تا سال  مرسدس بنز و فولکس وا
2050 به طور کامل از فولاد بدون کربن استفاده خواهند کرد اما تا 

سال 2050 هنوز فاصله زیادی است.
آرسلورمتال اروپا در سال 2024 حدود 400 هزار تن فولاد بدون کربن 
XCarb فروخت که دو برابر سال قبل بود. این عدد در ظاهر خوب 
است، اما در مقایسه با حجم کل فروش فولاد، ناچیز است. به 
همین دلیل این شرکت اعلام کرد بخشی از طرح اروپایی کاهش 

کربن خود را به حالت تعلیق درمی آورد.
گرچه مشتریان به فولاد  مدیر مالی آرسلورمتال توضیح داد: »ا
کم کربن علاقه دارند، اما تمایل آن ها برای پرداخت بهای اضافه 
محدود است. بنابراین، عملاً نمی توانند این فولاد را بخرند. چون 

ما آن را فقط با قیمت اضافه عرضه می کنیم.«
شرایط کلیدی

مدیرعامل آرسلورمتال آلمان می گوید دلیل اصلی توقف برنامه 
کاهش کربن، هزینه بالای برق است. به گفته او، قیمت 50 تا 55 
 R-EAF یورو در هر مگاوات ساعت برای فولادسازی بر مبنای
قابل قبول است؛ یعنی همان قیمت قبل از بحران انرژی. اما 
آخرین باری که قیمت برق در آلمان در این سطح بود، مربوط به 
مدت ها پیش است. بنابراین، دسترسی به برق ارزان به مسئله 

اصلی کاهش کربن در صنعت فولاد اروپا تبدیل شده است. 
واضح است که این روند فقط در صورتی پیش خواهد رفت که سه 
شرط هم زمان فراهم شود: برق ارزان، فناوری های مقرون به صرفه 
تولید هیدروژن، و سرمایه گذاری دولتی، چون شرکت ها به تنهایی 

توان مالی چنین پروژه هایی را ندارند.
آرسلورمتال برآورد کرده که برای کاهش کربن در کل عملیات 
اروپایی خود به 40 میلیارد دلار نیاز دارد؛ رقمی عظیم، حتی برای 
دومین تولیدکننده بزرگ فولاد جهان. سرمایه گذاری دولتی 
گرچه حمایت هایی وجود دارد، اما بسیار کمتر  ضروری است و ا

از مقدار موردنیاز است.
تا فوریه 2025، این شرکت 1.3 میلیارد یورو یارانه سبز از دولت 
آلمان، 850 میلیون یورو از فرانسه، 4۶0 میلیون یورو از اسپانیا، 
280 میلیون یورو از بلژیک، و ۶51 میلیون دلار از کانادا دریافت 
کرده است. بااین حال، مشارکت دولتی هنوز به 10 درصد از کل 

هزینه ها هم نمی رسد.

گزارش

تولیدکنندگان فولاد سبز با مشکل 

»غیرمنتظره« انرژی گران و فناوری های 

نابالغ روبه رو شده اند

گذار به فولاد سبز در اروپا؛

افزایش تولید سنگ آهن هند عربستان سعودی و ایالات متحده توافقنامه معدنی 
امضا می کنند

گزارش فولاد ایران، هند در سال مالی 2025-2024 )منتهی به آوریل  به 
2025( با افزایش 4.3 درصدی نسبت به سال قبل، به رکورد تولید 289 
میلیون تن سنگ آهن دست یافت. این بیشترین رقم تولید سنگ آهن 
کشور است و رکورد قبلی ثبت شده در سال مالی 2024- در تاریخ این 

گذاشته است. وزارت معادن  2023 )277 میلیون تن( را نیز پشت سر 
هند، افزایش تقاضا، ثبات سیاست ها و بهبود ظرفیت عملیاتی در این 
بخش را از عوامل اصلی این دستاورد عنوان کرده است. 

یک  دارد  قصد  کرده  اعلام  سعودی  عربستان  ایران،  فولاد  گزارش  به 
برساند.  امضا  به  ایالات متحده  با  معدن  زمینه  در  همکاری  توافق نامه 
به  گزارش داده شاهزاده محمد بن سلمان  خبرگزاری دولتی عربستان 
وزیر صنعت و منابع معدنی اجازه داده است تا با مقامات آمریکایی در 
مورد پیش نویس یادداشت تفاهم همکاری تعامل کند. انتظار می رود این 
توافق نامه بر همکاری در زمینه معدن و منابع معدنی تمرکز داشته باشد و 
با وزارت انرژی ایالات متحده به امضا برسد. 
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>>>>>>        جدول معاملات ســهام شــرکت فولاد مبارکه       <<<<<<

تغییرپایانی

 تغییر
)درصد(

 حجم معامله
)میلیون سهم(

1404/02/13
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گهی آ

موضوع
انجام عملیات تعمیرات برق تجهیزات خطوط تولید و نواحی پشتیبانی شرکت فولاد مبارکه

خرید 40,000 تن دولومیت کلسینه
خرید تجهیزات و متعلقات آنالایزر آنلاین موارد ورودی به کوره قوس الکتریکی شماره چهار فولادسازی شرکت فولاد مبارکه

طراحی، نصب و راه اندازی، آموزش و تضمین عملکرد تجهیزات و متعلقات دستگاه آنالایزر آنلاین مواد ورودی به کوره قوس الکتریکی
خ 1404/02/29 به آدرس اصفهان، کیلومتر 75 جنوب غربی،  فروش پوسته های اکسیدی نورد گرم از طریق مزایده عمومی، پیشنهاددهندگان باید پیشنهاد های خود را حداکثر از ساعت 10 تا 12 روز دوشنبه مور

خ 1404/02/30 در محل شرکت فولاد مبارکه  (، ساختمان مرکزی، واحد اقلام مازاد، به نماینده واحد اقلام مازاد تحویل نمایند. پیشنهاد های واصله در روز سه شنبه مور شرکت فولاد مبارکه )ورود از درب زرین شهر
خ 1404/02/24 رأس ساعت 9 صبح از محل درب زرین شهر با مکانیسم داخلی انجام می گیرد. شماره تماس: 03152733594 - گشایش و صورت جلسه خواهد شد. بازدید از اقلام مزایده روز چهارشنبه مور

 اقلام مورد مزایده: پوسته های اکسیدی نورد گرم فولاد مبارکه
خ 1404/02/29 به آدرس اصفهان،کیلومتر 75 جنوب غربی، شرکت فولاد  فروش اقلام ضایعاتی از طریق مزایده عمومی، پیشنهاددهندگان باید پیشنهاد های خود را حداکثر از ساعت 10 تا 12 روز دوشنبه مور

خ 1404/02/30 در محل شرکت فولاد مبارکه گشایش و  (، ساختمان مرکزی،  واحد اقلام مازاد، به نماینده واحد اقلام مازاد تحویل نمایند. پیشنهاد های واصله در روز سه شنبه مور مبارکه )ورود از درب زرین شهر
( با مکانیسم داخلی انجام می گیرد. در صورت  خ 1404/02/23 در یک نوبت، رأس ساعت 9 صبح در محل فولاد مبارکه )حرکت از درب زرین شهر صورت جلسه خواهد شد. بازدید از اقلام مزایده روز سه شنبه مور
نیاز به اطلاعات بیشتر با تلفن: 03152733594 )آقای پاینده( تماس حاصل فرمایید. اقلام مورد مزایده: صندلی ضایعاتی به صورت درهم و جاروب کش- خرده شیشه ضایعاتی داخل بشکه فلزی بر روی پالت 

 - - لاستیک ضایعاتی سنگین بدون تیوب و نوار - لاستیک ضایعاتی نیمه سنگین بدون تیوب و نوار چوبی- انواع کارتن، گونی و پلاستیک به صورت درهم پرس شده- لاستیک ضایعاتی سبک بدون تیوب و نوار
انواع باتری ضایعاتی سیلد اسید در ابعاد و آمپراژ متفاوت بر روی پالت- انواع باتری ضایعاتی نیکل کادمیوم در ابعاد و آمپراژ متفاوت بر روی پالت- انواع مولکولارسیو )جاذب رطوبت( ضایعاتی و تاریخ گذشته 

درون بشکه بر روی پالت چوبی
 فروش 40 هزار تن ته تاندیش فولاد مبارکه )دو دپوی 12 هزار تنی و دو دپوی 8 هزارتنی(، 48 هزار تن خرسک )ته پاتیل( فولاد مبارکه )یک دپوی 24 هزار تنی و دو دپوی 12 هزار تنی( و 10 هزار تن قراضه ذوبی شالاکه 
خ 1404/03/03 به آدرس اصفهان، کیلومتر 75 جنوب غربی، شرکت فولاد مبارکه  از طریق مزایده عمومی، پیشنهاددهندگان باید پیشنهاد های خود را در پاکت دربسته قرار دهند و از ساعت 10 تا 12 روز شنبه مور
(، ساختمان مرکزی، واحد اقلام مازاد، به نماینده واحد اقلام مازاد تحویل نمایند. بازدید از اقلام مزایده روز دوشنبه تاریخ 1404/02/29 رأس ساعت 9 صبح با مکانیسم داخلی از محل درب  )ورود از درب زرین شهر

خ 1404/03/04 در محل شرکت فولاد مبارکه گشایش و صورت جلسه خواهد شد. شماره تماس: 03152733193 زرین شهر انجام می گیرد. پیشنهاد های واصله در روز یکشنبه مور
فروش 51 هزار تن اسلب درجه دو )سه دپوی 10 هزار تنی و سه دپوی 7 هزار تنی( و 30 هزارتن سروته اسلب )دو دپوی 10 هزارتنی و دو دپوی 5 هزار تنی( را از طریق مزایده عمومی به صورت شرایط پرداخت نقدی و 
خ 1404/03/03 به آدرس اصفهان، کیلومتر 75 جنوب غربی، شرکت فولاد مبارکه  اعتبار اسنادی، پیشنهاددهندگان می بایست پیشنهاد های خود را در پاکت دربسته قرار دهند و از ساعت 10 تا 12 روز شنبه مور

(، ساختمان مرکزی، واحد اقلام مازاد، به نماینده واحد اقلام مازاد تحویل نمایند. بازدید از اقلام مزایده روز دوشنبه تاریخ 1404/02/29 رأس ساعت 9 صبح با مکانیسم داخلی از محل درب  )ورود از درب زرین شهر
خ 1404/03/04 در محل شرکت فولاد مبارکه گشایش و صورت جلسه خواهد شد. شماره تماس: 03152733193 زرین شهر انجام می گیرد. پیشنهاد های واصله در روز یکشنبه مور
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جهت دریافت اسناد و کسب اطلاعات بیشتر در خصوص فراخوان های عمومی، ارزیابی کیفی، مناقصات و مزایدات به وب سایت شرکت به نشانی www.msc.ir، منوی خرید و تأمین کنندگان، مناقصات مراجعه و 
طبق راهنمای موجود، جهت انتخاب مناقصه موردنظر از طریق سیستم ارتباط با تأمین کنندگان )SRM( اقدام نمایید. اطلاعات سایر فراخوان ها از طریق سایت شرکت، قسمت اطلاعیه ها و کانال فراخوان های 

شرکت در شبکه های اجتماعی به نشانی Ads_msc@ قابل دسترس است. )1404-0۵(
روابط عمومی شرکت فولاد مبارکه اصفهان: 031۵2733690 - 09010042627

 روابط عمومی شرکت فولادمبارکه اصفهان
یک و آینده پژوهی رصدخانه استراتژ

تمرکــز منابــع اســتراتژیک در چنــد کشــور خطــرات 
قابل توجهــی بــرای زنجیــره تأمیــن جهانــی و ثبــات 

اقتصادی ایجاد می کند.
تمرکز منابع اســتراتژیک در مناطق یــا نهادهای جغرافیایــی محدود، 
می تواند زمینه ســاز نوعی عدم تعادل ســاختاری در تأمین مواد اولیه 
و محصــولات حیاتــی باشــد. چنیــن تمرکــزی، کشــورها و صنایــع را در 
برابر وقایع غیرمنتظــره ای مانند تنش های ژئوپلیتیکــی، بحران های 
زیســت محیطی یا اختلالات در شــبکه های حمل ونقل، آســیب پذیر 
می سازد و انعطاف پذیری آن ها را در مدیریت بحران کاهش می دهد. در 
این میان، تنوع بخشی به مبادی تأمین و سرمایه گذاری در ظرفیت های 
جایگزین، ضرورتی راهبردی برای پایداری اقتصادی، استقلال صنعتی و 

آمادگی در برابر تحولات جهانی به شمار می رود.
نمونه ای بــارز از پیامدهــای تمرکز منابع، وابســتگی جهــان به عناصر 
کــی )Rare Earth Elements( اســت؛ عناصــری کــه نقشــی  کمیــاب خا
کلیــدی در تولیــد تجهیــزات الکترونیکــی، فناوری هــای انرژی هــای 
تجدیدپذیر و سامانه های دفاعی ایفا می کنند. در حال حاضر بخش 
عمــده ای از اســتخراج و پالایش این مــواد، در اختیــار چین قــرار دارد. 
طبق داده های سازمان زمین شناسی ایالات متحده )USGS( در سال 
کی را به  2022، چین حدود ۷0 درصد از تولید جهانی عناصر کمیاب خا
خود اختصاص داده است؛ کشورهایی مانند ایالات متحده، استرالیا، 
میانمار و تایلنــد در رده هــای بعدی قــرار دارند. افــزون بــر آن، چین در 
حوزه پردازش این عناصر نیز برتــری قاطع دارد و به تنهایــی 8۹ درصد 
از نئودیمیم و پراســئودیمیم جهان را پالایش می کنــد؛ فلزاتی که برای 

ساخت آهنرباهای مورداستفاده در خودروهای برقی حیاتی است.
این تسلط چین نه تنها مزیت اقتصادی، بلکه اهرمی سیاسی در اختیار 
این کشــور قــرار داده اســت. در دوره هایــی از تنش هــای دیپلماتیک، 
چین صراحتاً تهدید به محدودســازی صادرات این مواد حیاتی کرده 
اســت؛ موضوعی که ســبب مضاعف شــدن نگرانی کشــورهایی مانند 
گرچه ایالات متحده توانسته سهم واردات  ایالات متحده شده است. ا
خود از چین را از 80 درصد در فاصله سال های 2014 تا 201۷، به ۷4 درصد 

در بازه 2018 تا 2021 کاهش دهد، اما این میزان همچنان نشانگر سطح 
بالایی از وابستگی است.

کــی چین در  به نقــل از آمارهــای رســمی، صــادرات عناصر کمیــاب خا
یازده ماهه نخســت ســال 2023 نســبت به مدت مشــابه ســال قبل، 10 
درصد رشد داشته و به حدود 4۹ هزار تن رسیده است. این آمارها نشان 
می دهند با وجود تلاش های کشورهای غربی برای کاهش وابستگی، 
نقش چین در این بازار همچنان تعیین کننده باقی مانده است. شکل 
کی  شماره 1 نمایی گویا از تسلط چین بر بازار جهانی عناصر کمیاب خا

ارائه می دهد.
یکی از اتفاقاتی که خطر تمرکز منابع استراتژیک را به همگان گوشزد کرد، 
همه گیری کووید1۹ بود. ایــن پاندمی ضعف هــای زنجیره های تأمین 
جهانی، به ویژه بــرای تجهیزات ضروری پزشــکی و دارویی را برجســته 
کرد. به عنــوان مثــال، آمریــکا و چندیــن کشــور اروپایی بــا چالش های 
 )PPE( قابل توجهی در بــه دســت آوردن تجهیزات حفاظت شــخصی
مواجه بودند. دلیل این امر، تمرکز تولید این اقلام حیاتی در کشورهایی 
مانند چین و هنــد بود. در نتیجــه، کمبودها و تأخیرهای شــدیدی در 
ارسال این لوازم وجود داشت که بر ضرورت زنجیره های تأمین متنوع تر 

کید کرد. و انعطاف پذیرتر تأ
کمبود نیمه رســانا در ســال 2021 میلادی نیز شــکنندگی زنجیره های 
تأمین جهانی، به ویژه برای صنایع الکترونیک و خودرو را نمایان ساخت. 
همان طور که می دانید، تولید نیمه رسانا در چند کشور، عمدتاً تایوان 
و کره جنوبی متمرکز اســت. زمانــی که این مناطــق به دلیل همه گیری 
کووید1۹ و ســایر عوامل دچار اختلال شــدند، تولیدکننــدگان بزرگی در 
سراســر جهان، ازجمله خودروســازان بزرگ در ایالات متحده و اروپا، با 
ضرر و زیان هنگفتی مواجه شدند. این امر نه تنها باعث کمبود خودرو 
و وسایل الکترونیک در بازار شد، بلکه زنگ خطر وابستگی اساسی به 
تعداد محدودی از تأمین کنندگان قطعات ضروری را نیز به صدا درآورد. 
کــی از این امر بــود که تمرکز منابع اســتراتژیک،  تمامی این مثال ها حا
چالش هایــی چندوجهــی را بــرای زنجیره هــای تأمین جهانــی، رونق 
اقتصادی و امنیت ملی کشورها ایجاد می کند. هنگامی که منابع ضروری 
توســط تعداد انگشت شــماری از کشــورها یا مناطق کنترل می شوند، 
هرگونه اختلال، خواه تنش های ژئوپلیتیکی باشد، یا بلایای طبیعی و 
یا شرایط پیش بینی نشده، می تواند عواقب گسترده و شدیدی را ایجاد 
کند. تنوع بخشیدن به منابع تأمین، افزایش قابلیت های تولید داخلی 
و تقویت همکاری های بین المللی، استراتژی های ضروری برای کاهش 

این خطرات و تقویت انعطاف پذیری در برابر اتفاقات آینده می باشند.

   منابع:
https://www.csis.org/analysis/what-chinas-ban-ra-
re-earths-processing-technology-exports-means#:~:tex-
t=China%20announced%20a%20ban%20of,economic%2C%20
and%20rare%20earth%20security.
https://www.reuters.com/markets/commodities/chi-
nas-rare-earths-dominance-focus-after-mineral-ex-

port-curbs-2023-07-05/
https://robertbryce.substack.com/p/china-is-big-winner-of-
n-american-ev-policies
https://www.investindia.gov.in/siru/personal-protective-
equipment-india-INR-7000-cr-industry-in-the-making
https://techwireasia.com/11/2021/heres-what-the-2021-
global-chip-shortage-is-all-about/

یک تمرکز منابع استراتژ

کی شکل 1 - تسلط چین بر فلزات کمیاب خا

   تهیه کننده: دفتر استراتژی و اهداف
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گـروه اینـوو نـت زیـرو )INNOVO Net Zero(  بـا هدف 
ک سودآور تأسیس  شناسایی و ترویج فناوری های پا
شـده اسـت و مأموریـت آن کمـک بـه کاهـش انتشـار 
کسیدکربن تا سال 2030 است. این شبکه با شرکت های  جهانی دی ا
پیشـرو در حـوزه فنـاوری همـکاری می کنـد تـا امیدوارکننده تریـن 
راه حل هـا و فناوری هـا را بـا دقـت شناسـایی و انتخـاب کنـد و بـر 
فناوری هایی متمرکز شود که به دلیل پتانسیل استثنایی شان برای 
سـودآوری بـالا و تأثیـر سـریع بـر آب وهـوا، به ویـژه در صنایعـی ماننـد 

تولیـد فـولاد، شـانس بالایـی دارنـد. 
کنـون می توانـد در 20 سـال  یـک فنـاوری جدیـد اثبات شـده و سـودآور ا
آینـده تریلیون هـا دلار در هزینه هـای صنعـت فـولاد صرفه جویـی کنـد. 
کسیدکربن موجود در گازهای  این فناوری از جلبک برای تبدیل دی ا
ک  خروجـی این صنعـت بـه محصـولات جانبـی سـودآوری مانند خـورا
کسـیژنی کـه  ماهـی و مکمل هـای غذایـی اسـتفاده می کنـد. نیمـی از ا
مـا تنفـس می کنیـم از جلبک هـای اقیانوس هـا می آیـد. جلبک هـا 
کسـیژن تبدیـل می کننـد. بسـیاری از  کسـیدکربن را تجزیـه و بـه ا دی ا
شرکت ها دهه هاست که از جلبک ها در این فرایند طبیعی برای تولید 
ک دام، مکمل هـای  ک ماهـی، خـورا محصـولات سـودآور ماننـد خـورا
غذایی و آرایشی استفاده می کنند. بااین حال، این راه حل های سنتی 
که عمدتاً با استفاده از حوضچه ها یا اخیراً در سیستم های بیوفنس با 
لوله های پرسـپکس به کار می رونـد، به زمین های وسـیعی نیـاز دارند. 
کتورهایـی کـه از نـور غوطـه ور در آب اسـتفاده می کننـد، اخیـراً  فتوبیورا

، به صـورت 24 سـاعته  توسـعه یافته انـد و به جـای فقـط در طـول روز
کسـیدکربن  و ۷ روز هفتـه کار می کننـد. گاز خروجـی همـراه بـا دی ا
کتورهـا وارد می شـود. یـک پالایشـگاه زیسـتی  مسـتقیماً بـه فتوبیورا
کسـیدکربن را در هـر  کوچـک برپایـه جلبـک می توانـد 40 هـزار تـن دی ا
هکتار در سال هضم کند. یک کارخانه فولاد که سالانه یک میلیون تن 
کسـیدکربن تولیـد می کنـد، بـرای از بیـن بـردن این میـزان انتشـار،  دی ا

تنها بـه 25 هکتـار نیـاز دارد.
کسـیدکربن موجـود در گازهـای   اسـتفاده از جلبـک بـرای تجزیـه دی ا
خروجی در حال ورود به مقیاس صنعتی است و این جهش تکنولوژیکی 
قرار است صنعت فولاد را متحول کند. این پیشرفت سودآوری عظیمی 
کسیدکربن جذب شـده می تواند به هزار دلار سود  دارد، زیرا هر تن دی ا
در هـر تـن تبدیـل می شـود. ایـن کامـلاً در تضـاد بـا هزینـه فعلـی صنعت 
کسـیدکربن یـا جبران  فـولاد اسـت کـه 40 دلار در هر تن بـرای حذف دی ا
آن از طریـق اعتبـارات کربـن اسـت. ایـن شـبکه هشـت سـال اسـت کـه 
فناوری هـای جلبـک را رصـد و بـا چندیـن شـرکت فنـاوری در ایـن حوزه 
کنـون، ایـن فناوری هـا در آسـتانه مرحلـه ای حیاتی  همکاری می کنـد. ا
گرچـه ایـن شـرکت ها  بـرای پیاده سـازی در مقیـاس صنعتـی هسـتند. ا
معمـولاً عملیـات اولیـه در مقیـاس صنعتـی و تعـداد کمـی مشـتری در 
کشـورهای خـود دارنـد، امـا بـه دلیـل سـرعت پاییـن رشـد، تأثیـر آن هـا بر 
کسـیدکربن هنوز محدود اسـت. هدف تسریع این  انتشار جهانی دی ا

فرایند با تسـهیل توسـعه جهانـی و تأمیـن مالی اسـت.
اینوو )INNOVO( به عنوان یک توسعه دهنده فناوری مستقل توانسته 

با ارائه دهندگان فناوری همکاری نزدیکی داشته باشد تا شرکای تجاری 
در سراسـر جهـان، ماننـد شـرکت های فـولاد را شناسـایی کنـد و تأمیـن 
مالـی لازم را انجـام دهـد. ایـن شـامل جمـع آوری میلیاردهـا دلار بـرای 
کثر رسـاندن  سـرمایه گذاری در افزایش مقیاس این فناوری ها و به حدا
کسیدکربن در مقیاس جهانی  پتانسیل آن ها برای کاهش انتشار دی ا
کسـیدکربن،  اسـت. این رابطه همزیسـتی نه تنهـا با جـذب انتشـار دی ا
ک را تسـهیل می کنـد، بلکه یک جریـان درآمدی نیـز برای  تولید فولاد پا
شرکت ها فراهم می کند. ساخت و استقرار اولین پالایشگاه های زیستی 
در کنـار کارخانه هـای فـولاد موجـود، حـدود سـه سـال طـول خواهـد 
کشـید. این فناوری، تولید فولاد بدون ردپای کربـن را بدون هیچ هزینه 
سـرمایه ای بـه شـرکت های فـولاد ارائـه می دهـد، زیـرا نیـازی بـه تغییـر 
کنون همکاری های نزدیکی با شش  فرایندهای تولید موجود نیست. تا
شرکت سیمان و چهار شـرکت فولادی در این زمینه شکل گرفته است. 
اینـوو از همـه ایـن شـرکت ها تعهداتـی دریافـت کـرده و در انتظـار نهایـی 
شدن قرارداد و تأمین مالی است. در حال حاضر، تمرکز اصلی بر افزایش 

سـرمایه برای پیشـبرد سـاخت این کارخانه ها اسـت.
 از نظـر هزینه هـای سـرمایه ای، شـرکت های همـکار در درجـه اول 
زمیـن ایـن پروژه هـا را تأمیـن می کننـد. آن ها همچنیـن نقش مهمـی در 
نظـارت بـر جنبه هـای مهندسـی، تـدارکات و سـاخت )EPC( در محـل 
خـود دارنـد. آن ها وظایفـی ماننـد اتصـال دودکش هـا به مخـازن و سـایر 
زیرسـاخت های لازم را انجـام می دهنـد. در مـورد جنبـه تأمیـن مالـی، با 
بخش مالی شرکت ها همکاری نزدیکی برقرار شده که با استفاده از یک 

الگوی جامع تأمیـن مالی پـروژه، امکان تعامل مسـتقیم با صدهـا نفر از 
که  بزرگ تریـن نهادهـای سـرمایه گذاری جهانـی را فراهم می کنـد. ازآنجا
ایـن فنـاوری از جلبک هـای طبیعـی موجـود در برکه هـا و رودخانه هـا 
کی را شامل نمی شود و رعایت  استفاده می کند، مواد شیمیایی خطرنا
مقـررات را سـاده می کنـد. ایـن گـروه در حـال جمـع آوری منابـع مالـی و 
آماده سـازی بازدیدهایـی از کارخانه هـا بـرای طراحـی پالایشـگاه های 
زیسـتی کوچـک و کامـلاً عملیاتـی در سـال 2025 اسـت. ایـن بازدیدهـا 
بینش های دسـت اول در مـورد عملکـرد و مقیاس پذیـری این فنـاوری 
ارائـه می دهند. نکته مهم این اسـت کـه این فناوری نشـان دهنده یک 
تغییـر قابل توجـه بـرای صنعـت فـولاد اسـت و بـه آن هـا اجـازه می دهـد 
فرایندهای عملیاتی موجـود خود را حفـظ و درعین حال به طـور مؤثر و 
کسیدکربن را مدیریت کنند و این نشان دهنده یک  سودآور انتشار دی ا
توسعه متحول کننده در صنعت اسـت. برخلاف فناوری هایی که هنوز 
در مرحلـه آزمایشـگاهی هسـتند، این گـروه بـر راه حل هـای اثبات شـده 
و سـودآوری تمرکـز کـرده کـه می توانـد در یـک بـازه زمانی نسـبتاً کوتـاه در 
سـطح جهانـی گسـترش یابـد. ایـن فوریـت ناشـی از نیـاز بـه دسـت یابی 
به فناوری اسـت که صنایع بـادی و خورشـیدی دهه ها طول کشـید به 
آن دسـت یابنـد؛ امـا در ایـن فنـاوری طـی شـش سـال و البته بـا حمایت 
و سـرمایه مناسـب بـه دسـت آمـده اسـت. ایـن نشـان دهنده یـک تغییر 
قابل توجـه از گـذار پرهزینـه بـه سـمت جایگزین هایـی مانند هیـدروژن 
سبز است و یک راه حل عملی و فوری برای یک چالش زیست محیطی 

اساسـی ارائـه می دهـد.

 علم و فناوری       

امنیت سایبری

انتقال داده های کوانتومی در مسافت ۱۱ مایل با کمک فوتون ها ابداع چوبی به قدرتمندی فولاد

انستیتو فناوری و دانشگاه روچستر به طور موفقیت آمیز یک  محققان 
با  را  اطلاعات  آن،   طریق  از  و  دادنــد  انجام  کوانتومی  شبکه  آزمایش 
کابل نوری ۱۱ مایلی در دمای اتاق  گانه در  استفاده از فوتون های جدا
گام به سمت  کردند. این نخستین  کمک طول موج نوری منتقل  و با 
ایجاد ارتباطات کوانتومی ایمن و مقیاس پذیر به حساب می آید. شبکه 
ارتباطات کوانتومی امنیت داده را به میزان قابل توجهی ارتقا می دهد، زیرا 
ایجاد نسخه یا رهگیری پیام ها بدون ردیابی را غیرممکن می کند.

آزمایشگاه ملی  میامی  و دانشگاه  آتلانتیک  فلوریدا  محققان دانشگاه 
با  تا یک ماده  ارتقا دهند  را  ریج تصمیم دارند ویژگی های چوب  اوک 
عملکرد بالا و حافظ محیط زیست مانند فولاد بسازند. آن ها انواع مختلف 
چوب های سخت متخلخل حلقه ای مانند بلوط، آلبالو و گردو را بررسی 
کردند و به طور خاص چوب بلوط سرخ را انتخاب و فرایندی شیمیایی و 
ساده را روی آن انجام دادند. ماده حافظ محیط زیست مذکور پتانسیل 
جانشینی فولاد و بتن در ساختمان ها، پل ها، مبلمان و کف سازه ها را دارد.

نقض داده های مدارس شهر 
بالتیمور و تحت تأثیر قرار گرفتن 

بیش از 31 هزار نفر

جریمه اپل و متا به دلیل نقض 
قوانین اتحادیه اروپا

توقف سفارش های آنلاین
 مرکز خرده فروشی M&S پس از 

حمله سایبری

نقض اطلاعات شرکت بیمه 
بهداشتی Blue Shield کالیفرنیا و 

متأثر شدن 4.7 میلیون عضو

مدارس شـهر بالتیمور پس از حمله سـایبری در فوریه 
202۵ کـه باعث دسترسـی مهاجمـان به شـبکه آن ها شـد، به 
ده ها هزار نفر از کارکنـان و دانش آموزان خـود از نقض داده ها 
اطـلاع دادنـد. ایـن حملـه برخـی سیسـتم های فنـاوری 
اطلاعـات را تحـت تأثیـر قـرار داده و اطلاعـات مربـوط بـه 
کارکنـان، داوطلبـان، پیمانـکاران و حـدود11۵0 دانش آمـوز را 

افشا کرده است.
گزارش WBALTV این حمله را به باج افزار Cloak نســبت داده 
اســت. ایــن عملیــات باج افــزاری کــه در اواخــر ســال 2022 ظاهر 
کنون بیــش از 130 قربانی داشــته اســت که بیشــتر آن ها  شــد، تا

کسب وکارهای کوچک تا متوسط بوده اند.
کنون خدمات نظارت بر اعتبار  مدارس عمومی شــهر بالتیمور ا
رایــگان را به افــرادی که تحــت تأثیر قــرار گرفته اند ارائــه می دهد 
و از افــراد آســیب دیده خواســته اســت تــا صورت حســاب های 
حساب های شخصی خود را بررسی کرده و گزارش های اعتباری 
خود را برای جلوگیری از تلاش های سرقت هویت زیر نظر داشته 
باشند. در گذشته نیز مدارس منطقه بالتیمور با حملات مشابهی 

مواجه شده بودند که سیستم ها را مختل کرده بود.
bleepingcomputer :منبع

اپل به مبلغ ۵70 میلیون دلار و متا به مبلغ 22۸ میلیون 
یورو جریمه شدند. اتحادیه اروپا آن ها را به نقض قوانین 
DMA  متهم کرد. DMA به مجموعه ای از قوانین اتحادیه 
اروپا اشاره دارد که هدف آن تنظیم فعالیت های شرکت های 
بزرگ فناوری است، به ویژه آن هایی که تأثیر زیادی بر بازار 
دیجیتال دارند. این جریمه ها پس از یک سال تحقیق 
کمیسیون اروپا اعمال شد تا بررسی کند آیا این شرکت ها 
رقابت پذیری را در بازارهای دیجیتال تسهیل می کنند یا خیر.

اپل اعلام کرد که به جریمه اتحادیه اروپا اعتراض خواهد کرد و آن 
را ناعادلانه دانست. این دو شرکت دو ماه فرصت دارند تا به 
دستورات اتحادیه اروپا عمل کنند، وگرنه با جریمه های بیشتری 
مواجه می شوند. درعین حال، اپل از جریمه ای دیگر در مورد 
مرورگرهای آیفون ها اجتناب کرد، ولی همچنان به نقض قوانین 
DMA متهم شد. کمیسیون اروپا اعلام کرد که این اقدامات 

اجرایی بر اساس قوانین شفاف و پیش بینی شده بوده است.
cybernews :منبع

مرکز خرده فروشی M&S پس از حمله سایبری اخیر، 
سفارش های آنلاین خود را متوقف کرده است و در حال تلاش 
برای بازیابی وضعیت است. این حمله باعث اختلال در برخی 
خدمات، ازجمله پرداخت های بدون تماس و سفارش های 
Click & Collect در فروشگاه ها شده و تحویل سفارش های 

آنلاین را با تأخیر مواجه کرده است.
 M&S اعلام کرد که برخی فرآیندها به طور موقت به دلیل 
مشکلات سایبری قطع شده اند و در حال همکاری با کارشناسان 

امنیت سایبری برای حل مشکل است.
هنوز هیچ گروهی مسئولیت حمله را بر عهده نگرفته و احتمال 
گروه  گر یک  کم است. بااین حال ا نشت داده ها به زودی 
 M&S باج افزاری مسئول این حمله باشد، احتمالاً داده های

به منظور فشار بیشتر برای اخاذی سرقت شده اند.
bleepingcomputer :منبع

در  پیکربندی شده  نادرست  ردیابی  ابزار  یک 
وب سایت های شرکت بیمه بهداشتی Blue Shield کالیفرنیا، 
 سه سال 

ً
اطلاعات بهداشتی 4.7 میلیون عضو را برای تقریبا

به تبلیغات گوگل افشا کرد. این مشکل بین آوریل 2021 و ژانویه 
2024 به دلیل تنظیمات اشتباه گوگل آنالیتیکس رخ داد. اظهار 
کرد که نشت داده ها غیرعمدی و محدود به سیستم های 

تبلیغاتی گوگل بوده است.
در پی این حمله اطلاعاتی مانند نام بیماران، سوابق پزشکی، 
جنسیت، شهر و کد پستی افشا شد Blue Shield. این نقض را در 
گرچه داده های حساس مالی مانند  فوریه 2025 کشف کرد. ا
شماره های تأمین اجتماعی افشا نشد، اما این رخداد نگرانی های 
جدی حریم خصوصی را به همراه داشت. کارشناسان امنیتی این 
رخداد را نشانه ای از نقض قوانین HIPAA  دانسته اند. این 

دومین رخداد بزرگ Blue Shield در کمتر از یک سال است.
infosecurity-magazine :منبع

نحوه خرید صندوق طلا چگونه است؟
، تمامی صندوق های کالایی مبتنی بر سکه طلا، قابل  در حال حاضر
معامله در بورس )ETF( هستند؛ بنابراین امکان خریدوفروش واحدهای 

آن، تنها برای افرادی که دارای کد بورسی هستند، مهیاست. 
برای انجام معاملات واحدهای صندوق های سرمایه گذاری طلا می توانید 
پس از دریافت کد بورسی، در یکی از کارگزاری های فعال در بازار بورس ایران 
ثبت نام کنید. سپس امکان خریدوفروش واحدهای صندوق را از طریق 

سامانه معاملاتی کارگزاری خود و به صورت کاملاً آنلاین خواهید داشت.
ساعت معامله صندوق طلا

سـاعت خریدوفـروش صنـدوق سـرمایه گذاری طـلا در بـورس از سـاعت 
12 تـا 18 روزهـای شـنبه تـا چهارشـنبه )به جـز تعطیـلات رسـمی( اسـت. 
پیش گشـایش آن نیـز از سـاعت 11:30 تـا 12 انجـام می شـود. بـرای 
کار  کافـی اسـت در سـاعت  خریدوفـروش نمـاد صندوق هـای طـلا، 
صندوق های طلا وارد سـامانه معاملاتی  کارگزاری خود شـوید و نام نماد 
مدنظر را جست وجو کنید تا پس از مشاهده تابلو معاملات آن، سفارش 

خریـد خـود را ثبـت کنیـد.

کارمزد صندوق طلا چقدر است؟
کارمزد خریدوفروش صندوق طلا به میزان 0.00125 از مبلغ معامله خواهد 
بود و مجموع کارمزدهای خریدوفروش واحدهای صندوق سرمایه گذاری 
طلا، 0.0025 از مبلغ معامله می شود. برای مثال، در صورت خرید 100 
میلیون تومان از واحدهای هر صندوق طلا بورس، 125 هزار تومان کارمزد 

صندوق طلا پرداخت خواهید کرد.
دامنه نوسان صندوق طلا چیست؟

برای معاملات صندوق های طلا، دامنه نوسان 10 درصدی در نظر گرفته 
شده است. به بیان ساده تر، قیمت واحدهای صندوق سرمایه گذاری 
طلا در یک روز کاری نمی تواند بیش از 10 درصد افزایش یا کاهش داشته 
گر قیمت سکه و شمش طلا در بازار به میزان بیش از 10  باشد. بنابراین، ا
درصد در یک روز تغییر کند، امکان این میزان تغییر در صندوق های طلا 

وجود نخواهد داشت.
گهانی سکه و  این موضوع باعث می شود که در زمان افزایش قیمت های نا
شمش طلا در کوتاه مدت، تفاوت قیمتی بین این دو ابزار و صندوق های 
طلا ایجاد شود. البته این تفاوت قیمتی در بلندمدت جبران و در نهایت 

تغییرات صندوق های طلا با سکه و شمش طلا منطبق می شود.
فهرست صندوق های طلا در بورس ایران

در حال حاضر 13 صندوق سرمایه گذاری طلا در ایران فعال هستند که 
گاه )با نماد مثقال( صندوق  عبارت اند از: صندوق کهربا؛ صندوق زرین آ
لوتوس )با نماد طلا(؛صندوق سکه طلای کیان )با نماد گوهر(؛ صندوق 
(؛صندوق پشتوانه سکه طلای زرافشان امید  عیار مفید )با نماد عیار
(؛صندوق کیمیا زرین کاردان )با نماد گنج(؛  ایرانیان نماد )با نماد زر
صندوق مبتنی بر طلای صبا )با نماد نفیس(؛  صندوق زرفام آشنا )با 
نماد زرفام(؛صندوق سرمایه گذاری تابان تمدن )با نماد تابش(؛ صندوق 
گرس )با نماد جواهر(؛ صندوق سرمایه گذاری آسمان  سرمایه گذاری زا

آلتون )با نماد آلتون(؛صندوق طلای نهایت نگر )با نماد معاملاتی ناب(.
صندوق طلا کهربا کاریزما؛ راهکاری برای کسب سود از طلا 

بدون دردسرهای همیشگی
صندوق طلای کهربا یکی از صندوق های طلا در بورس ایران است. 
پذیره نویسی صندوق طلا کهربا در تیرماه 1400 انجام شد. این صندوق 
که به طور خاص بر سرمایه گذاری در طلا تمرکز دارد، از نوع صندوق های 

قابل معامله )ETF( در بورس است که به سرمایه گذاران امکان می دهد 
کمتری نسبت به خرید طلای فیزیکی، در بازار طلا  تابا هزینه های 
سرمایه گذاری کنند.  این صندوق یک گزینه مناسب برای سرمایه گذارانی 
است که به دنبال سرمایه گذاری در طلا با هزینه های کمتر و امنیت بیشتر 
هستند؛ زیرا این صندوق با توجه به ویژگی های نقدشوندگی بالا، شفافیت 
و دسترسی آسان، می تواند به عنوان تمام یا بخشی از سبد سرمایه گذاری 

موردتوجه قرار بگیرد. 
کلام پایانی در پاسخ به سؤال صندوق طلا چیست؟ 

صندوق های سرمایه گذاری طلا یکی از ابزارهای سرمایه گذاری در بازار 
بورس است که به سرمایه گذاران امکان می دهد تا به صورت غیرمستقیم 
و با بهره مندی از تخصص و دانش تحلیلگران، در طلا سرمایه گذاری کنند.
تمامی صندوق های طلا در بورس، قابل معامله هستند و معاملات آن 
از طریق سامانه معاملاتی انجام می شود. بنابراین سرمایه گذاری در 
این نوع از صندوق ها نیاز به داشتن کد بورسی دارد. از مزایای صندوق 
سرمایه گذاری طلا، می توان به کارمزد اندک، حذف ریسک نگهداری، 

بهره مندی از تخصص تحلیلگران، نیاز به سرمایه اندک و… اشاره کرد.

صندوق طلا چیست و چگونه در آن سرمایه گذاری کنیم؟ )ادامه مطلب هفته گذشته(

یم بورس بیاموز

فناوری پایدار و سودآور برپایه جلبک برای کاهش انتشار کربن در صنعت فولاد

   تهیه کننده:امور سهام و مجامع

   تهیه کننده:واحد تحقیق و توسعه 
)پژوهشکده فولاد(
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اطلاعیه خبر کوتاه

کادمی شنا و واترپلو فرزندان کارکنان شرکت فولاد مبارکه برای دومین سال  آ
پیاپی از میــان بیش از 240 مرکز فعال کشــور، رتبــه نخســت را در ارزیابی فنی 

کسب کرد.
به گزارش امور ورزش، محسن رضوانی، رئیس فدراسیون شنا، شیرجه و واترپلو جمهوری اسلامی 
کادمی، ضمن بازدید از تمرینات و امکانات مجموعه، عملکرد آن را الگویی  ایران با حضور در این آ
موفق و آینده نگر در کشور توصیف کرد و گفت: وقتی نام فولاد مبارکه اصفهان به میان می آید، همه 
کادمی های  به فوتبال فکر می کنند؛ اما امروز هم در رشته شنا و هم واترپلو شاهد یکی از برترین آ

شنای ایران در این مجموعه بودم.

کادمی برشمرد و افزود: شرکت فولاد مبارکه با نگاهی  وی برنامه ریزی اصولی را از نقاط قوت این آ
علمی و مــدرن، گام بلندی بــرای موفقیــت در دو دوره آینده المپیک برداشــته که نشــان از تفکر 

بلندمدت و هدفمند دارد.
رئیس فدراسیون شنا همچنین از مدیریت ارشد شرکت فولاد مبارکه بابت حمایت های مؤثر از حوزه 
ورزش قدردانی کرد و حضور مدیران علاقه مند به توسعه ورزش در این بازدید را نشانگر توجه جدی 

شرکت به سرمایه گذاری در آینده فرزندان کارکنان دانست.
وی در پایان ابراز امیدواری کرد با استمرار این مسیر، تیم های ملی شنا و واترپلو بتوانند در آینده ای 

نزدیک از استعدادهای پرورش یافته در این مجموعه بهره مند شوند.

کادمی شنای فولاد مبارکه اختصاص رتبه نخست کشوری به آ
برای دومین سال پیاپی حاصل شد؛

 اجتمـــــا             عـــــــی

مصرف چای سیاه و انواع توت ها 
می تواند به پیری سالم تر منجر شود

کی که می تواند با  ریه پاپ کُرنی؛ بیماری خطرنا
کشیدن ویپ پدید آید

دانشکده  و  بلفاست  کوئینز  دانشگاه  ادیث کوان،  دانشگاه  محققان 
بهداشت عمومی هاروارد دریافتند غذاهای غنی از فلاونوئیدها می توانند 
به کاهش عوامل پیری ناسالم مانند ضعف، اختلال در عملکرد بدنی و 
کنند. فلاونوئیدها در انواع توت ها، سیب،  کمک  ضعف سلامت روان 
پرتقال و چای سیاه یافت می شوند. تحقیقات قبلی نیز نشان داده بود 
عمر افرادی که بیشتر فلاونوئید مصرف می کنند، طولانی تر است و احتمال 
ابتلا به بیماری هایی مانند زوال عقل و دیابت در آن ها کمتر است.

که نام علمی آن »برونشیولیت انسدادی« است،  بیماری »ریه پاپ کُرنی« 
یک بیماری ریوی جدی و غیرقابل برگشتی محسوب می شود که مجاری 
هوایی کوچک ریه را ملتهب و زخمی می کند و علائمی مانند سرفه مداوم، 
برای  جــدی  تهدیدی  و  دارد  نفس  تنگی  و  خستگی  سینه،  خس خس 
مصرف کنندگان ویپ است. کارشناسان تخمین می زنند بیش از ۱80 ماده 
طعم دهنده مختلف در تولید ویپ ها استفاده می شود که بسیاری از آن ها 
ک تبدیل می شوند. هنگام گرم شدن به ترکیبات ناشناخته و بالقوه خطرنا

با نهایت تأسف در هفته گذشته، تعدادی از همکاران 
گرامی داغدار عزیزان خود شدند، ازجمله کاظم حقانی 
شاغل  در حفاظت فیزیکی، مصطفی حقانی شاغل در 
راهبری و تعمیرات جرثقیل، محمدرضا تن ساز شاغل 
در واحد تصفیه آب و محمد استاد نظری شاغل در نورد 
سرد در غم درگذشت پدر و   سیف الله غلامی شاغل در 

واحد سرباره در غم درگذشت مادر به سوگ نشستند.
همچنین همکار بازنشسته  شادروانحاج حیدرعلی 
حقانی پدر شهید والامقام مهدی حقانی دار فانی را وداع 

گفت و به دیار حق شتافت.
این غم جانکاه و ضایعه جبران ناپذیر را به محضر 
خانواده های این عزیزان تسلیت عرض می کنیم و برای 
آنان علو درجات را از درگاه حق تعالی مسئلت می نماییم.

ابراز همدردی

مهدی صدری اصفهانی
کز طبخ راهبری رستوران ها و مرا

روز بازنشستگی :  1403/0۹/30

علی اصغر بهرامی حسن آبادی
سرویس های جنبی ریخته گری  مداوم

روز بازنشستگی :  1403/11/30

خسرو سعیدی مبارکه
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1403/08/30

محمدرضا صادقی دهنوی
 تعمیرات قلع اندود و خطوط برش 1 و 2

روز بازنشستگی :  1403/11/30

احمد عبدالکریمیان دهکردی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1403/0۶/30

یدالله توکلی گارماسه
بازرسی فنی و سیستم های اطفا حریق

روز بازنشستگی :  1403/0۷/30

حمزه علی احسانی قمشلو
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1403/0۹/30

مسعود ساجدی شیروان
تعمیرات سیستم های انتقال قدرت

روز بازنشستگی :  1403/11/30

علی اصغر طغیانی ریزی
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1403/11/30

محمد رضا یوسفی
تعمیرات گندله سازی

روز بازنشستگی :  1403/0۹/30

حمیدرضا انور
خدمات شهری

روز بازنشستگی :  1403/0۹/30

حسن سلمانی زادگان
عملیات حرارتی و تعمیرات تجهیزات کارگاه

روز بازنشستگی :  1403/11/30 بازنشستگان فولاد 
موفقیت فرزند یکی از کارکنان در 

عرصه فرهنگی

موفقیت یکی از کارکنان
 در عرصه علمی

موفقیت

سیده نازنین زهرا حسینی، فرزند همکار گرامی سید 
محمود حسینی ،شاغل در ناحیه آهن سازی، در مسابقات 
نوجوان سالم در رشته شعر رتبه سوم را کسب کرد و مرحله استانی 
سی امین دوره کنگره سراسری قرآن کریم مدارس سمپاد کشور، 

رشته مفاهیم را نیز با موفقیت پشت سر گذاشت.

مقاله همکار گرامی علیرضا صدیقی، شــاغل در واحد 
نگهداری و تعمیرات ســازه های صنعتی ،با عنــوان »ارائه یک 
مدل ریاضی برای برنامه ریزی عملیات پیشگیرانه و مبتنی بر 
وضعیت خطوط ریلی و حل آن با استفاده از الگوریتم ژنتیک« 
در مجله مدیریت صنعتی دانشــگاه تهران مورد پذیرش قرار 

گرفت و منتشر شد.
در چکیده این مقاله چنین آمده است:

خطوط ریلی از بخش های بســیار مهــم و پرهزینه هــر راه آهن به 
حساب می آید. تخصیص بهینه و بهنگام عملیـات نـگهداری و 
تعمیرات، ضـامن قابلیت اطمینان سیستم است و به استفاده 
مؤثــر از منابــع منجــر می شــود. در این مقالــه به منظــور افزایش 
قابلیــت اطمینان خطـــوط راه آهـــن، حداقل کــردن هزینه های 
مرتبــط بــا تعمیــرات و نوســازی و درعین حــال، در نظــر گرفتــن 
دســترس پذیری، یک مدل ریاضـــی بـــرای برنامه ریزی عملیات 
نت پیشــگیرانه و مبتنی بر وضعیت خطــوط ریلی توســعه داده 
شده است. تخصیص عملیات نت، مبتنی بر وضعیت شاخص 
کیفیت خطوط بوده است و بـا لحـاظ تـأثیر کاهنـده انجـام عملیـات 
پیشگیرانه بر متوسط تعداد خرابی های تصادفی، حفظ حداقل 
دسترس پذیری و قابلیت اطمینـان سیسـتم را تضـمین مـی کنـد. 
پویـایی پارامترهای ورودی مدل برای هر قطعه، در هر زمان امکان 
لحاظ عوامل ناهمگون تأثیرگذار بر زوال خطوط، از قبیل عوامل 
مبتنی بـر خط، ترافیک عبوری و شرایط محیطی، امکان تطبیق با 
گون را می دهـد.  شرایط مختلف یا پیاده سازی سیاست های گونا
همچنـین الگوریتم ژنتیک پیشنهادی قابلیت حل کارای مسئله 

در ابعاد زیاد را دارد.

سیده نازنین زهرا حسینی

 علیرضا صدیقی
شاغل در واحد نگهداری و تعمیرات سازه های صنعتی

شادروان حاج حیدرعلی حقانی

    تهیه و تدوین:  واحد سیستم های مدیریت کیفیت و سرآمدی

فولادستان   1؛  
روایت جرثقیل 18

پیرنگ نوزدهم: مسیری پایان ناپذیر
ما در فولاد مبارکه یک رسم خوب داریم. بعد از انجام هر پروژه ای دور هم جمع می شویم و درباره اش 
صحبت می کنیم. درباره موفقیت ها و شکست هایمان، درباره دلایل موفقیت و راه هایی که برای 
رسیدن به موفقیت های بعدی هست و یا دلایل شکست و پیدا کردن راه های جدید برای پیروزی.

این بار جلسه اولمان با حضور تکنسین ها و مدیران و مدیر ناحیه برگزار شد. مدیر ناحیه نگاهش 
. به تک تکمان نگاه کرد و گفت: »رکورد زدن در این شرایط، ناباورانه و  را چرخاند دورتادور میز
شگفت انگیز بود. من از همه شما تشکر می کنم؛ شما که در این روزها از هیچ تلاشی دریغ نکردید.«
بعد به تک تکمان فرصت داد تا نظراتمان را درباره پروژه بگوییم و نقاط قوت و فرصت های بهبود را 
در حیطه تخصص خودمان ارائه دهیم. در همین جلسه بود که تصمیم گرفتیم دانش و تجربه ای 
که در طول این چند ماه به دست آورده بودیم، تحت عنوان بسته های دانش تدوین کنیم تا برای 
نسل های بعدی در فولاد ماندگار شود. بعد هم مقرر شد این پروژه، به عنوان پروژه ای ویژه و خاص 
در نظر گرفته شود. چند روز بعد هم جلسه ای ویژه با حضور معاونت های مختلف تشکیل شد تا این 
دانش فقط در واحد فولادسازی نماند. این تجربه و دانش باید به بقیه واحدها هم منتقل می شد. 
این کار یک کار گروهی بود. همه ما در فولاد مبارکه، کم یا زیاد، در آن نقش داشتیم. ما آدم های 

معمولی توانسته بودیم در شرایط بحران، کاری غیرمعمولی انجام دهیم.
همان جا بود که معاون بهره برداری پشت میز ایستاد و با افتخار گفت: »این جلسه آغازی است برای 
رکوردهای بعدی. گرچه شما شگفتی ساز بودید، ولی ما در فولاد مبارکه پایانی برای بهبود نداریم. ما 
در راستای خلق آینده ای بهتر و مسیری که پیشینیان برایمان هموار کردند حرکت می کنیم و این 

مسیر پایان ناپذیر است، مسیری ماندگار برای خلق آینده بهتر.«

جهت شنیدن  روایتِ  این داستان، 
 کد  را اسکن کنید.

هدف از برگزاری جلسات بعد از پروژه ها در فولاد مبارکه چیست؟
      الف( اعلام رسمی پایان پروژه ها                                  ب( انتقال دانش، تحلیل عملکرد و بهبود مستمر                                        ج( قدردانی از اعضای پروژه

 پاسخ صحیح را به همراه نام و نام خانوادگی و  شماره پرسنلی به سامانه پیامکی 3000322222 ارسال و یا در »پرتال مدیریت دانش« ثبت کنید.
ً
لطفا

سؤال مسابقه فولادستانسؤال مسابقه فولادستان
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 ورزش             

 تیم فوتبال نونهالان فولاد مبارکه سپاهان عنوان 
قهرمانی لیگ برتر نونهالان کشور را به دست آورد. 

بـه گـزارش ایراسـین،مرحله نهایـی لیـگ برتـر فوتبـال 

نونهـالان کشـور در اصفهـان برگـزار شـد و طلایی پوشـان تیـم فوتبـال 
کادمی سپاهان در دومین دیدار با نتیجه 2 بر یک از سد یاران خداداد  آ
مشـهد گذشـتند. محمد خلفـی و علـی حیـدری گل هـای سـپاهان را به 

ثمر رسـاندند. با توجه به کسـب امتیـاز لازم در این مرحله، تیـم نونهالان 
سـپاهان پیـش از پایـان رقابت هـا به عنـوان قهرمـان لیـگ برتـر نونهـالان 

کشـور معرفـی شـد.

سومین دوره مسابقات فوتسال جام رمضان، ویژه 
کارکنان شرکت فولاد مبارکه، با هدف ارتقای شادابی، 
نشاط، بهره وری و افزایش اشتیاق شغلی کارکنان با 

قهرمانی تیم فولادسازی به پایان رسید.
به گزارش امور ورزش، این دوره از رقابت ها با حضور 2۶0 ورزشکار در قالب 
2۶ تیم و در چهار گروه به صورت دوحذفی از تاریخ 11 اسفندماه 1403 در 
سالن ورزشی چندمنظوره مجموعه فرهنگی-ورزشی فردوس فولاد 
مبارکه آغاز شد و پس از انجام 48 دیدار، تیم های فولادسازی، پیمانکاران 

الف، آهن سازی و فولاد سفیددشت به مرحله نیمه نهایی راه یافتند.
در ادامه مسابقات، تیم های فولادسازی و پیمانکاران به فینال رسیدند 
و تیم های فولاد سفیددشت و آهن سازی نیز دیدار رده بندی را برگزار 
کردند. در دیدار فینال، تیم فولادسازی الف با برتری 3 بر 2 مقابل تیم 
پیمانکاران به مقام قهرمانی دست یافت و در دیدار رده بندی نیز تیم 
فولاد سفیددشت موفق شد تیم آهن سازی را شکست دهد و جایگاه 

سوم مسابقات را از آن خود کند.
به این ترتیب، تیم های فولادسازی، پیمانکاران و فولاد سفیددشت 
به ترتیب مقام های اول تا سوم سومین دوره مسابقات فوتسال جام 

رمضان کارکنان شرکت فولاد مبارکه را به خود اختصاص دادند.
ورزش مستمر، سلامت پایدار؛ چشم انداز فولاد مبارکه برای 

جامعه 1۳0 هزارنفری
رئیـس امـور ورزش شـرکت فـولاد مبارکـه، در آییـن اختتامیـه ایـن 

مسـابقات، با اشـاره بـه وسـعت خدمـات ورزشـی ارائه شـده توسـط این 
مجموعـه، اظهـار داشـت: مـا از ابتـدای اردیبهشـت ماه سـال جـاری، 
خدمـات ورزشـی را بـه جامعـه ای بالغ بـر 130 هـزار نفـر ارائـه می دهیـم 
که شـامل کارکنان، بازنشسـتگان، پیمانـکاران، خانواده ها و 51 شـرکت 
زیرمجموعه هلدینـگ فولاد مبارکه در اسـتان اصفهان و سـایر مناطق 

کشـور می شـود.
مجتبی لطفی بـا بیـان اینکه سـال گذشـته، ضریـب نفـوذ ورزش در این 
جامعـه بـزرگ بـه حـدود 85 درصـد رسـید و نزدیـک بـه ۹4 هـزار نفـر از 
امکانات و برنامه های ورزشی برنامه ریزی شده شرکت بهره مند شدند، 
گفت: این آمار، گواهی روشن بر اثربخشی سیاست های ورزشی شرکت 

فـولاد مبارکه اسـت.
لطفی با اشاره به رویکرد هدفمند و آینده نگرانه شـرکت در حوزه ورزش 
کادمی های متعـددی را در  گفت: در راسـتای توسـعه ورزش اثربخش، آ
21 پایـگاه ورزشـی اسـتان اصفهـان راه انـدازی کرده ایـم. چشـم انداز مـا، 
حضور فرزنـدان کارکنـان در رقابت های مهمی همچـون المپیک 2032 
و تیم هـای ملـی رشـته هایی نظیـر فوتبـال، شـنا، واترپلو و ژیمناسـتیک 

اسـت.
کیـد بـر اهمیـت اسـتمرار ورزش در میان خانـواده فـولاد مبارکه  وی با تأ
خاطرنشان کرد: ورزش مستمر یکی از ارکان اصلی حفظ سلامت پایدار 
در جامعـه ماسـت و تـلاش کرده ایم ایـن موضـوع را در سـاختار سـامانه 

ورزش شـرکت به صـورت هدفمند نهادینـه کنیم.

رئیس امـور ورزش شـرکت فـولاد مبارکه، در بخـش پایانی سـخنان خود 
ضمن قدردانی از معاونت سرمایه انسانی و همراهی و تلاش صمیمانه 
همکاران خود در امور ورزش و باشـگاه سـپاهان نویـن در اجرای موفق 
ایـن دوره از مسـابقات، از بازدیـد مدیرعامـل گروه فـولاد مبارکـه از پروژه 
سـالن ورزشـی چندمنظـوره شـرکت و تکمیـل و بهره بـرداری آن تـا پایان 

سـال جاری خبـر داد.
مدیرعامل باشگاه سپاهان نوین نیز در این آیین با تبریک به تیم های 
برتر و قدردانی از مشـارکت گسترده کارکنان شـرکت فولاد مبارکه، گفت: 
ایـن مسـابقات یـک رویـداد ورزشـی صـرف نیسـت؛ بلکـه فرصتـی بـرای 
دمیدن روح تازه ای از نشـاط، همدلی و سـلامت در بین خانواده بزرگ 

فولاد مبارکه اسـت.
هومـن فیـروزی، بـا بیـان اینکـه شـور و شـوق مثال زدنـی کارکنـان در ایـن 
دوره از رقابت هـا نشـانه ای روشـن از موفقیـت ایـن برنامـه اسـت، افـزود: 
خوشبختانه با تلاش دوستان ما در امور ورزش و همکاری نزدیک باشگاه 
سپاهان نوین، شاهد ایجاد فضایی پرانرژی و پویا در شرکت هستیم که 

بی تردید آثـار مثبـت آن در بهـره وری شـغلی نیز قابل لمس اسـت.
کیـد کـرد: مـا در باشـگاه سـپاهان نویـن وظیفـه خـود می دانیـم  وی تأ
کـه در کنـار مجموعـه فـولاد مبارکـه، زمینـه بهره منـدی هـر چـه بیشـتر 
همـکاران از ظرفیت هـای ورزشـی موجـود را فراهـم کنیـم تـا نـام بـزرگ 
فـولاد مبارکـه نه فقـط در صنعـت، بلکـه در عرصـه فرهنـگ و ورزش نیـز 

بدرخشـد.

ورزشگاه نقش جهان؛

میزبان نشست ویژه فرهنگی و هواداری

نشســت ویــژه ســاماندهی کانون هــای هــواداری بــه   
میزبانی باشگاه سپاهان در ورزشگاه نقش جهان برگزار شد.

 به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، نشست 
ویــژه ســاماندهی ورزشــگاه ها و کانون هــای هــواداری بــا حضور 
حجت الاسلام احدی، مدیرکل دفتر امور فرهنگی وزارت ورزش، 
حجت الله بهمنی مدیر روابط عمومی و فرهنگی سازمان لیگ، 
وحید رجبی رئیس بســیج ورزشــکاران اصفهان، فرهــاد کریمی 
معاون فرهنگی و امور جوانــان اداره کل ورزش اصفهان، مهدی 
عارفیان مسئول کمیته مسابقات هیئت فوتبال استان اصفهان 
و نیز با حضور مدیرعامل و مسئولان باشگاه، به همراه نماینده 
وزارت کشــور و برخی مســئولان انتظامی و اســتانی در ورزشــگاه 

نقش جهان برگزار شد.
در ابتدای این نشست، احمد یوســف زاده مدیرعامل باشگاه، 
ضمن ارائه گزارشی از فعالیت های فرهنگی و هواداری باشگاه، از 
تشکیل کارگروه های تخصصی تحول فرهنگی باشگاه سپاهان در 
ماه های گذشته خبر داد. مدیرعامل باشگاه سپاهان، در ادامه به 

برخی اقدامات در راستای این راهبرد اشاره کرد.
حجت الله بهمنی مدیر روابط عمومی و فرهنگی سازمان لیگ 
کید  نیز ضمــن قدردانــی از فعالیت های هــواداری ســپاهان، تأ
فدراســیون بــر کنتــرل ورزشــگاه ها را یــادآور شــد و گفــت: چهــار 
آیین نامه جدیــد تدویــن شــده و کانون هــای هــواداری باید به 
کانون های اتحاد ملی تبدیل شــوند؛ همچنین باید تمهیدات 
لازم توسط باشــگاه ها برای حضور سالم و مناســب هواداران در 

ورزشگاه ها فراهم شود.
وحید رجبــی رئیــس بســیج ورزشــکاران اصفهــان هم بــا تقدیر 
از فعالیت هــای فرهنگــی ســپاهان بــه ضــرورت آماده ســازی 
زیرســاخت ها و همــکاری همــه دســتگاه ها بــرای ســاماندهی 
کیــد کــرد. وی از نماینــده وزارت ورزش و ســایر  ورزشــگاه ها تأ

مسئولان خواست در این زمینه به باشگاه ها کمک شود.
حجت الاســلام احــدی در ایــن نشســت، ســپاهان را یکــی از 
باشــگاه های خوب و موفق در حوزه مســائل فرهنگی برشمرد و 
از فعالیت های تخصصی باشــگاه تقدیر کرد. وی این پیشرفت 
را برگرفتــه از فرهنــگ غنــی مــردم اصفهــان دانســت. احــدی در 
ادامه افزود: برخی افراد در خصوص فضای ورزشگاه ها در ایران 
سیاه نمایی می کنند. 300 مسابقه در لیگ برتر امسال برگزار شده و 

شاید تنها تعدادی از مسابقات دچار مشکل شده اند.
مدیــر دفتــر فرهنگــی وزارت ورزش و جوانــان ضمــن اشــاره بــه 
برخــی ناهنجاری هــا در ورزشــگاه ها گفــت: برخــی بی نظمی ها 
و ناهماهنگی هــا در ســطوح مختلــف و همچنیــن برخــی آرای 

انضباطی، بر فضای سکوهای هواداری تأثیرگذار است.
وی در پایــان به برنامه هــای پیش رو بــرای ایجــاد هماهنگی در 
ساختارها و فرآیندهای مرتبط با ساماندهی فرهنگی باشگاه ها 
و ورزشــگاه ها و اعــلام آمادگــی نهادهــای مختلــف در این زمینه 

اشاره کرد.
فرهاد کریمی معــاون فرهنگــی و امــور جوانــان اداره کل ورزش و 
جوانان استان اصفهان نیز طی سخنانی از سپاهان به عنوان یکی 
از باشــگاه های موفق در حوزه فعالیت های فرهنگی و هواداری 

نام برد و از اقدامات این باشگاه در زمینه فرهنگی تمجید کرد.
 در پایان این نشست ویژه، حاضران از زیرساخت های ورزشگاه 

نقش جهان و موزه سپاهان بازدید کردند.

تساوی فولاد مبارکه سپاهان و هوادار در هفته بیست و نهم 
لیگ برتر فوتبال

بانوان فولاد مبارکه سپاهان قهرمان لیگ برتر شمشیربازی 
اسلحه اپه شدند

به گزارش روابط عمومی باشگاه فولاد مبارکه سپاهان، تیم فوتبال 
سپاهان در چارچوب هفته بیست و نهم لیگ برتر در ورزشگاه تختی 
تهران مهمان هوادار بود. در دقایق پایانی نیمه نخست، هوادار به گل 
نخست رسید و در نیمه دوم طلایی پوشان توسط کاوه رضایی به گل 
اول رسیدند. به این ترتیب بازی با نتیجه یک بر یک به پایان رسید و 
طلایی پوشان سپاهان با 57 امتیاز در رده دوم جدول رده بندی لیگ 
برتر قرار گرفتند.

به گزارش روابط عمومی باشگاه سپاهان، مسابقات لیگ برتر 
شمشیربازی اسلحه اپه، ۱5 اردیبهشت ماه در سالن شهید کلاهدوز 
تهران برگزار شد. در این رقابت ها، تیم فولاد مبارکه سپاهان با عملکردی 
مقتدرانه، موفق به غلبه بر تمامی حریفان خود شد و قهرمانی این دوره 
از مسابقات را به دست آورد. ترکیب تیم شامل ریحانه رضایی، مهسان 
کبری، فاطمه ابوالحسنی، یگانه فدایی، مربیگری  ایوبی، غزل حاج علی ا
تیم بر عهده مرضیه رضایی و مدیریت آن بر عهده مهشاد ایوبی بود.

 ورزش              ورزش             

اطلاعیه

خبر کوتاه

کادمی فولاد مبارکه سپاهان بر بام فوتبال ایران آ

فولادسازی؛ قهرمان مسابقات فوتسال جام رمضان کارکنان شرکت فولاد مبارکه

ضریب نفوذ ورزش در خانولده بزرگ فولاد 
مبارکه به حدود ۸۵ درصد رسید و نزدیک به 
94 هزار نفر از امکانات و برنامه های ورزشی 
شدند،  بهره مند  شرکت  برنامه ریزی شده 
گواهی روشن بر اثربخشی   ، گفت: این آمار
سیاست های ورزشی شرکت فولاد مبارکه است

   خدمات عمومی و امور رفاهی/ امور ورزش

شروع کلاس های 

ورزش و سلامت کوه صفه

به اطلاع کلیه بازنشستگان محترم می رساند   
 21 تاریخ  از  صفه  سلامت  و  ورزش  کلاس های 
اردیبهشت ماه 1404 طبق اطلاعات مندرج در جدول 

ذیل قابل استفاده است.
گفتنی است متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر با شماره تماس 0۹1311۹4121 )آقای انصاری( تماس 

حاصل فرمایند.

کوه صفه

ساعت کلاسروزهای کلاس

1۷:00 تا 18:30دوشنبه - چهارشنبه

سالن بختیار

ساعت کلاسروزهای کلاس

1۶:00 تا 1۷:30یک شنبه -سه شنبه

پارک آبشار

ساعت کلاسروزهای کلاس

0۶:00 تا 0۷:30جمعه
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حدیث

 فرهنــگݡــــی

بیســت و پنجــم اردیبهشــت ماه روز   
بزرگداشت حکیم ابوالقاسم فردوسی، شاعر 
حماسه سرای بلندآوازه ایران زمین است که با 
اثر سترگش »شاهنامه« به زبان پارسی حیاتی 
دوباره بخشــید و نامــش تا همیشــه تاریخ با 

زبان فارسی ماندگار شد.
حکیم ابوالقاسم فردوسی حماسه سرای نامدار 
و شهیر کشورمان، شاعری گران سنگ است که 
آوازه او مرزهــا را درنوردیده و شــاهنامه او بر تارک 
ایران زمین و ادبیات حماسی جهان می درخشد.
شــاهان ســامانی بــا پشــتیبانی از زبان فارســی، 
عصری درخشــان را برای پرورش زبان و اندیشه 
ایرانی آماده ساختند و فردوسی در هنر سخنوری 
آشــکارا وامدار گذشــتگان خویش و همــه آنانی 
است که در سده های سوم و چهارم هجری، زبان 
فارسی را به اوج رساندند، فردوسی در شاهنامه 
فرهنگ ایران پیش از اســلام را بــا فرهنگ ایران 
پس از اســلام پیونــد داده کــه این همــان ادامه 
کنون  فرهنگی از حدود دو، سه هزار سال پیش تا

است و این پیوند وامدار فردوسی است.
فردوســی شــاعری معتقــد و مؤمــن بــه ولایــت 
معصومین )علیهم الســلام( بــود و خــود را بنده 
ک پــای وصــی  اهل بیــت نبــی و ســتاینده خــا
کید می کرد که بر این زادم و هم  می دانســت و تأ

ک پی حیدرم. بر این بگذرم/ چنان دان که خا
شاهنامه فردوسی نه تنها میراث ماندگار فرهنگ 
ایرانی، که شــاهکاری بی بدیل در حوزه ادبیات 
کلاسیک جهان است. شاهنامه فردوسی پس از 

کــو و فتوای  جنبش تحریم توتــون و تنبا  
مهمتریــن  از  شــیرازی  میــرزای  تاریخــی 
رویدادهای تاریخ معاصر می باشد. جریان از 
این قــرار بود کــه ناصرالدین شــاه در ســومین 
ســفرش به اروپا، در 12 شــعبان 1306 ه. ق از راه 
روســیه بــه انگلســتان رفــت و چــون در اثــر 
ولخرجی های زیــاد و عیاشــی ها، پولش تمام 
می شــود امتیــازی را در زمینه کشــت، توزیع و 
کو به یک نفر انگلیســی به  فروش توتون و تنبا
نام »تالبوت« می دهد و در مقابل مقداری پول 

می گیرد.
این قــرارداد، افــزون بر زیان هــای اقتصــادی، در 
زمینه هــای فرهنگــی، سیاســی و اجتماعــی نیز 
زیان هایــی در پــی داشــت؛ زیــرا بنــا بــر بندهای 
کو  گون قرارداد، صاحبان امتیاز توتون و تنبا گونا
گاهی از میزان محصول زارعان، به هرگونه  برای آ
تفحص و تجســس مجاز بودند. مأموران دولتی 
نیــز باید بــرای تحقق ایــن امر بــا آن هــا همکاری 
می کردند. افــزون بر ایــن، همه وســایل و لوازمی 
کــه صاحبــان امتیــاز از خــارج وارد می کردنــد، از 
هزینه هــای گمرکــی و پرداخــت هرگونــه مالیات 

معاف بود.
با به اجرا درآمدن این قرارداد، عوامل انگلیس بر 
کمیت می یافتند و  همه مقدرات مردم ایران حا
هرگونه سلاح و ابزار نظامی را برای تسلط تدریجی 
بر ایــران لازم داشــتند، با عنوان لــوازم کمپانی به 

ایران وارد می کردند.

از  یکــی  ســوکیاس  تاریخــی  خانــه   
خانه هــای  دیدنی تریــن  و  جذاب تریــن 
تاریخــی در محلــه جلفــای اصفهان اســت که 
بــا تلفیقــی از معمــاری اســلامی و مســیحی هــر 
بازدیدکننده ای را شگفت زده خواهد کرد. نام 
ــک  ــن مال ــیان، آخری ــارت از سوکیاس ــن عم ای
آن، گرفتــه شــده اســت. خانــه ســوکیاس در 
واقــع مجموعــه ای از دو خانــه اســت کــه بــا 
شــماره یــک و دو شــناخته می شــوند. خانــه 
ســوکیاس شــماره یــک، در میــان دو خانــه 
ســوکیاس دو و خانه داویــد قــرار دارد و قدمت 
آن بــه دوره صفویــه بازمی گــردد؛ عمارتــی دو 
طبقه کــه در دو بخش شــمالی و جنوبــی واقع 

شده است.
خانه ســوکیاس در کنار خانه ســوکیاس دو و در 
محلــه تبریزی هــای اصفهــان قــرار دارد. این اثر 
در شــهریور 1353 با شــماره ثبــت ۹۹4 به عنوان 
یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسید. دانشگاه هنر 
اصفهان، در ســال 13۷۶ این خانــه را خریداری 
و مرمت کرد. یک ســال پس از بازســازی، بخش 
جنوبی خانــه جهــت آمــوزش فضای آموزشــی 
برای گــروه مرمت مورد اســتفاده قــرار گرفت. در 
حال حاضر، ضلع شمالی خانه به آزمایشگاه های 
تخصصی گروه مرمت تعلق دارد و در ضلع جنوبی 
آن، کارگاه هــای تخصصــی مرمــت مانند مرمت 
نقاشــی، مرمــت ســفال، مرمــت پارچــه، مرمت 
عاج و استخوان، مرمت کاغذ و مرمت شیشه به 
چشم می خورند. ازجمله فضاهای آموزشی این 
بنا می تــوان به بخش هــای آتلیه ترســیم فنی و 
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سه حماسه ملل باستانی بین النهرین، یونان و هند 
سروده شده و حماسه ملی ایران است، حماسه ای 
که با سی و اندی سال رنج بردن حکیم توس بازسازی 

شده و ارزش و اعتباری جهانی یافته است
فردوسی را بزرگ ترین سراینده پارسی گو دانسته اند. 
به طوری که حتی سعدی شیرازی، به نیکی و بزرگی 
از فردوســی یاد می کند و بارها از نــام قهرمانان کتاب 
شــاهنامه در آثار خود نام برده اســت و حتــی بیتی از 
شاهنامه را در کتاب بوســتان واژه به واژه آورده که در 

اصطلاح ادبی به این کار »تضمین« می گویند:
فردوسی با مراحل مختلف تمدن و فرهنگ گذشته، 
هویت ملی و آسیب هایی که روبه روی فرهنگ زمان 
او قرار گرفته آشناســت، و ســال ها رنج می برد تا اثری 
خلق کند که در اعصار و قرون متمادی نشانه و مظهر 

ایران باشد.
ســروده های فردوســی نه تنهــا در ایــران، بلکــه در 
بسیاری از کشــورهای دیگر مورد پژوهش و بررسی و 
در دانشگاه های شناخته شده دنیا مانند دانشگاه 
کمبریج انگلســتان و دیگــر دانشــگاه های اروپایی و 
آمریکایی مــورد مطالعه قــرار گرفته اســت و تازه ترین 
پژوهش هــا دربــاره شــاهنامه در مرکــز مطالعــات 
خاورمیانه و اســلامی دانشگاه کمبریج منتشر شده 

است.
iribnews.ir :منبع  

رهبــران مذهبــی وقتــی ایــن وضعیــت را دیدنــد، 
کوشیدند افزون بر گوشزد کردن زیان های اقتصادی 
این قرارداد، پیامدهای فرهنگی و اجتماعی آن را نیز 
به مــردم یادآور شــوند. مردم بــه ندای رهبــران خود 
پاسخ مثبت دادند و دست به قیام گسترده و عمومی 
زدنــد. در این شــرایط میــرزای بــزرگ فتــوای تحریم 
کو را صادر کــرد. این فتوای کوتــاه و قاطع، چون  تنبا
آیات آســمانی در قلب ها نفوذ کرد و حماسی ترین و 
شکوهمندترین نهضت مردمی را پدید آورد که تا آن 

زمان در تاریخ بی مانند بود.
دولت، نخست در برابر موج اعتراض، انحصار داخلی 
کوی  را لغو و اعلام کرد مــردم می توانند توتــون و تنبا
خود را آزادانه در داخل کشور خریدوفروش کنند. دو 
هفته پس از اعلام لغو امتیاز داخلی، میرزای شیرازی 
در تلگرامــی به شــاه، خواســت که دســت بیگانگان 
به کلی از ایران کوتاه شــود. ســرانجام شــاه در پنجم 
جمادی الآخر ســال 130۹ کامل امتیــاز را اعلام کرد تا 
گاهی مردم و علما برساند. به این  وی این خبر را به آ
ترتیب، علما از صحت اعلان های دولت و فسخ امتیاز 
مطمئن شــدند و برای پایان دادن به انتظار مردم و 
برقراری آرامش در جامعه، در 25 جمادی الآخر سال 

130۹ پایان حکم تحریم را اعلام کردند.
jahanbinnews.ir :منبع 

آزمایشگاه مواد مصالح و همچنین کارگاه های مرمت 
کاغذ، چرم، پارچه، نقاشی و فلز اشاره کرد.

ورودی اصلی خانه سوکیاس با سردری زیبا و مزین 
بــه مقرنس کاری هــای ســاده و چشــم نواز از همــان 
ابتدا شکوه این بنا را به رخ بیننده می کشد. معماری 
این خانه بسیار خاص است و در آن تزییناتی چون 
کاری به چشم می خورند.  نقاشی های فرنگی و طلا
در تالار مرکزی خانه ســوکویاس، یک حوض سنگی 
هشت گوش وجود دارد که اطراف آن با رواق های دو 
طبقه و مزین به هنرمندی اســتادکاران اصفهانی و 
طرح های نقاشی مینیاتوری عصر صفوی، به سبک 
رضا عباسی پر شده است. به گفته آبراهام کورگیان، 
نقاش معروف ارمنی، خانه سوکیاس در سال 1۶55 
)دوره حکومت شــاه عباس صفوی( توسط مترجم 
سفیر انگســتان بنا شده اســت و نقاشــی های روی 

ایوان آن، متعلق به ملکه الیزابت است.
ایوان شمالی خانه ســوکیاس با زیبایی نفسگیرش 
توسط سه پنجره ارسی از تالار وسط عمارت جدا شده 
است. در دو طرف ایوان نیز تصاویری از مسیحیان و 
همسرانشان دیده می شــوند. حاشیه های نقاشی 
گر به سقف  ایوان، تزیینات اسلیمی و ختایی دارند و ا
ایوان نگاه کنید، در زیبایــی قاب بندی های چوبی 

و تخته کوبی های شطرنجی آن غرق خواهید شد.
kojaro.com  :منبع 

معرفی کتاب

معرفی فیلم

سید محم؟د.
سید ؟سید.
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نویسنده:
 سیدعلی شجاعی
: ناشر
 انتشارات نیستان هنر

کتاب فصل شــیدایی لیلاها داســتانی زیبا و 
لطیف و عاشقانه است؛ داستان آن هایی که در روز 
انتخــاب، در شــب عاشــورا، حماسه ســاز شــدند و 

نامشان جاودانه ماند.
فصل شیدایی لیلاها داستانی با درون مایه تاریخی و 
مذهبی بیانگر لحظه سخت تصمیم گیری و تردیدهای 
افراد در زمان عاشورا است. درست در همان لحظه ای 
که در شب واقعه، چراغ ها خاموش شدند تا هر کس که 
می خواهد برود، برود. این داستان اما روایتگر آن هایی 
است که در کنار سیدالشــهدا )ع( ماندند و او به پشت 

نکردند و فردایش به تاریخ پیوستند.
داستان هفت راوی دارد و هر بخش داستان کربلا را از 
ک  زبان یکی از راویان بیان می کند؛ زهیر بن قِین، ضحا
بن عبدالله مشــرفی، حر بن یزید ریاحی، عبیدالله بن 
حر جعفی، عمــرو بن قرظــه انصاری، شــبث بن ربعی 

و نویسنده.
فصل شیدایی لیلاها داستان آدم هایی است که عادی 
بودند. ماننــد همــه می ترســیدند و دغدغــه زندگی و 
مرگ داشتند. اما به دلیل انتخابی که کردند، جاودانه 
شدند. آن ها درست در زمان شیدایی، بهترین تصمیم 
را گرفتند و به این ترتیب نامشان را برای همیشه در دل 

تاریخ شجاعت، رشادت و دلاوری ثبت کردند.
بخشی از کتاب:

ک بر سر می ریزد، روی می خراشد، پیراهن  ک خا ضحا
ک می دهــد، ضجه می زنــد؛ اما جانش لختــی آرام  چا

نمی گیرد. جنون بر تار و پود وجودش چنگ انداخته.
ک است که گاه  در سکوت مدام بیابان، تنها نالهٔ ضحا

در فراز می آید و دوباره خاموشی.
کاش می توانســتم دلم را... دلی نمانده... این ســینهٔ 
سوخته... کاش لااقل می توانســتم آب بیاورم به این 

عقل سوزی... کدام عقل... چه اندیشهٔ کودکانه ای...
کاش مرده بودم پیش از این... کاش به نوزادی قربانی 
می شــدم... کاش... چقدر عقل حقیر اســت در بازی 
دل... چه مرکب کندی است این خرد... تمام آب های 

عالم هم کفاف نمی دهد خودسوزی عقلم را...
می ترســم بمیــرم و بــاز پشــیمانی همراهــم باشــد... 
می ترســم برخیزم به قیامت و افســوس با من... تمام 
سنگریزه های این بیابان، آه و دریغ مرا شنیده اند... چه 
گر آسمان ها هم به ناله من بسوزند، باز زمان با  سود... ا
این همه خســت، کمی به عقب برنمی گردد و آفتاب، 

دوباره به ظهر نمی آید...
من فقط محتاج یک نیم روزم... همین... کاش همهٔ 
عمرم را می توانســتم برابر کنــم با یک غــروب... لعنت 
به مکر ایــام، که همه همراهــی ام را چــه ارزان از چنگم 

بیرون کشید...
من با حسین بودم... به قاعده همه سفر... هر کجا که 
بود... مرا به همراهی کاروان حسین می شناختند... 
آن گاه که تلاوت می کرد: فخرج منها خائفا یترقب، و از 
مدینه هجرت می نمـود... آن گاه کـه در میقات لباس 
احرام به تـن می پوشـید و زمزمه می کـرد: لبیک اللهم 
لبیک، لبیک لا شریک لک لبیک... آن زمان که مفرده 
تمـام می کـرد و می گفـت: مـرگ بـر پیشـانی فرزنـدان 
آدم، آن چنـان آشـکار و همـاره نقـش بسـته اسـت کـه 
گردنبنـد بـر گـردن دختـرکان و خلخـال بـر پایشـان... 

آن زمـان کـه...
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لیلاها شیدایی  فصل 
یت  تغییر مأمور

معرفی اپلیکیشن

مســتند »تغییر مأموریت«، روایتی از جهــاد خودکفایی نیروی 
هوایی ارتش جمهوری اســلامی ایران است که به همراه انتشار یک 
»سند به کلی سری« از دوران جنگ تحمیلی، تلاش ارتش در این زمینه 

را برای اولین بار به تصویر کشیده است.
مســتند »تغییــر مأموریــت« کــه در دفتــر حفــظ و نشــر آثــار حضــرت 
آیت الله العظمی خامنه ای ساخته شده است، روایتگر تغییر ریل در نیروی 
هوایی ارتش جمهوری اسلامی ایران است و نشان می دهد چگونه ایران 
از یــک »وابســته بی اختیــار« و محــض در اســتفاده از تجهیــزات نظامی و 
مستشاران آمریکایی، به خودکفایی تحسین برانگیزی در این حوزه می رسد.
معاون هماهنگی دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب در این باره می گوید: در 
این مستند، سختی ها و مشکلات فراوانی که برای این تغییر مسیر وجود 
داشته به تصویر کشیده می شود و از زبان افرادی که در این تغییر مسیر 
نقش های کلیدی داشته اند، چگونگی رســیدن به هدف نهایی، یعنی 
همان خودکفایی در صنعت نظامی هوایی، در پیش چشم مخاطبان و 
نسل جوان قرار داده می شود. خودکفایی در عرصه های مختلف نظامی 
به عنوان یکــی از مأموریت های نیــروی هوایی ارتش جمهوری اســلامی 
ایران، جلوه گاه عملی شــدن شــعار »مــا می توانیــم« در تاریخ جمهوری 
اسلامی است.  در ابتدای انقلاب و در زمانی که جنگ تحمیلی شروع شد، 
حتی تعمیرات جزئی هواپیماهای جنگی هم جزو آرزوهای محال برای 
ایرانی ها به حســاب می آمد. قبــل از انقلاب، آمریکایی هــا عرصه نظامی 
هوایی را به نحوی طراحی کرده بودند که یک بازار پول ساز برای خودشان 
باشد و این نیرو صرفاً بتواند در خدمت اهداف استعماری آمریکا فعالیت 
کند؛ اما بعد از پیروزی انقلاب اسلامی و با تغییر ریل، مأموریت همافران هم 
تغییر کرد و بحث خودکفایی با وجود تمام مشکلات و سختی های موجود 
پیگیری شد و در این مسیر، حضرت آیت الله خامنه ای اصلی ترین حامی 

و پشتیبان مصمم آن ها بود.
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        کارگردان:   سجاد ریاحی

تهیه کننده:    امیرحسین نوروزی       

اطلاعیه

کوکا!«   کشــتزارهای  کنار  »مرگ در 
کتابخوانی »جفت پوچ« در چالــش 

آسانته، منطقه ای در غرب آفریقا زمانی به سیب زمینی 
و مواد خوراکی دیگرش مشهور بود. اروپایی ها صنعت 

محلی پارچه بافی در آسانته را با وارد کردن پارچه های 
ارزان قیمت خود از بین بردند. حالا سیاهان برای خریدن 

پارچه های اروپایی به پول احتیاج داشتند و اروپایی ها هم 
فقط در برابر گیاه کوکا به آن ها پول می دادند.

 کشاورزان آسانته، کشت سیب زمینی و بقیه خوراکی ها 
را کنار گذاشتند تا کوکا بکارند و پول به دست آورند. حالا 
ع کوکا دیده می شد. اروپایی ها  در تمام آسانته فقط مزار
برگ های کوکا را با قیمتی ارزان از آفریقایی ها می خریدند 
و مواد غذایی را هرچقدر که می توانستند به آن ها گران تر 

می فروختند.
 بی پولی مردم آسانته خیلی زود به قحطی و گرسنگی 

می رسید. آسانته ای ها که زمانی به سرزمین های اطراف 
سیب زمینی و خوراکی های دیگر می فروختند، در کنار 

کشتزارهای بزرگ کوکا از گرسنگی می مردند.
»جفــت پــوچ« چالش کتاب خوانی  ، ویژه نوجوانان متوســطه اول و دوم »جفــت پــوچ« چالش کتاب خوانی  ، ویژه نوجوانان متوســطه اول و دوم 

))Rahebehesht.comRahebehesht.com( با جوایز ارزنده ، هر هفته، پنج شــنبه ســاعت   با جوایز ارزنده ، هر هفته، پنج شــنبه ســاعت 1818   در اپلیکیشــن راه بهشــت )   در اپلیکیشــن راه بهشــت  

کادمی امام صادق)ع ( آ   

کادمی امام صادق )علیه السلام( اولین پلتفرم آموزشی جامع،  آ
با هدف ارتقای سطح علمی و معنوی علاقه مندان به معارف اسلامی 
گی های کلیــدی این پلتفرم آموزشــی می توان به  اســت. ازجمله ویژ

موارد زیر اشاره کرد:
دوره های متنــوع: از قرآن و فقــه و اصول تا اخلاق اســلامی و مهارت های 

زندگی اسلامی، آموزش در همه موضوعات در این پلتفرم ارائه می شود.
روش هــای یادگیــری متنــوع: ویدئوهــای آموزشــی، کلاس هــای آنلاین، 
جلسات آموزشی خصوصی و آزمون های آنلاین و ارائه خلاصه و تمرین های 

مفید برای دوره ها، تجربه ای غنی از یادگیری را به ارمغان می آورند.
کادمی امام صادق )علیه السلام( می توان گامی بزرگ  با دانلود اپلیکیشن آ
که مأموریت غایی این  در مسیر رشد معنوی و علمی خود برداشت؛ چرا
کادمی پرورش یک جامعه جهانی از دانش پژوهانی است که مشتاق به  آ

تعمیق فهم خود از مذهب حقه تشیع و تفکر غنی آن هستند.
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یه خبری گروه فولاد مبارکه اصفهان »خبرنامه فولاد«؛ نشر
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